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 وقتی صحبت از دسترسی به اینترنت 
پرســرعت بدون فیلتر می شــود، انگار 
رگولاتور و کســب و کارها متوجــه صحبت های 
یکدیگر نمی شوند. نگاهی به حرف های بخش 
خصوصــی و صحبت هــای مســئولان بکنیــد، 
می شــوید.  متوجــه  خودتــان 
صنــوف می گوینــد دسترســی به 
چنیــن اینترنتــی در زمــره حقوق 
شــهروندی است؛ کســب و کارها 
می گویند اینترنت طبقاتی به کار 
ما نمی آیــد، زیرا مســئله فقط ما 
نیســتیم، بلکــه کاربران هــم باید 
دسترســی ســاده و ســهل بــه 
اینترنــت داشــته باشــند تــا از 
امـــــــــکانــــــات و خــــدمــــــــــات و 

محصولات مان استفاده کنند.

 از آن طــرف ولــی مســئولان بــرای 
به دست آوردن دل کسب و کارهایی که 
دیگر رمقی برایشان نمانده، یک روز از اینترنت 
طبقاتــی صحبــت می کننــد و روزی دیگــر 
می گویند ما اصــلاً می خواهیــم در مکان هایی 
اینترنت ویژه در اختیار کسب و کارهای نوآور و 
دانش بنیان قرار دهیم و اگر کسی از اینترنتش 
ناراضــی اســت، بــرود پــارک علــم و فنــاوری یــا 
منطقــه ویــژه یــا... آنجــا اینترنت پرســرعت با 

زیرساخت قوی دریافت کند.

 حالا جدای از اینکه این اینترنت ویژه 
)بخوانیــد طبقاتــی( را کــی داده و کــی 
گرفته، مسئله این است که بار کسب و کارها با 
این طرح ها بار نمی شــود. اظهر من الشمس تر 

از اینکه توســعه اقتصاد دیجیتال به اینترنت 
پرسرعت و بدون گیر و گور نیاز دارد، چه چیزی 
اســت؟ اینکــه داشــتن زیرســاخت های قــوی 
ارتباطی قدم اول در پیشــرفت در فناوری هایی 
چون هوش مصنوعی، اینترنت اشیا، بلاکچین 

و... است، چگونه درک نمی شود؟ 

 بــه نظــر نمی رســد مســئولان متوجه 
صحبت های کسب و کارها نباشند یا از 
نیازهــای اولیــه اطلاعــی در دســت نداشــته 
باشند، ولی آنچه در کشــور مشاهده می شود 
این اســت که عزمی بــرای تغییر در این راســتا 
وجــود ندارد. حــالا هرچقــدر دوســت دارید از 
نیروهای جــوان و مســتعد یــا کســب و کارهای 
پربازدهــی بگویید کــه بار ســفر بســته اند و در 

کشورهای همسایه مستقر شده اند. 

 حاصل اینترنت ویژه هم پیش و بیش 
از هر چیــز، احتمــالاً گلاویــز شــدن 
کســب و کارها و صنوف با هم باشد. همان طور 
کــه اینترنــت طبقاتــی، نیامــده آنها را بــه جان 
یکدیگر انداخت. دیر و دور نیست که چند نفر 
علم مخالفت بــا اینترنت ویــژه را بلنــد کنند و 
برخی نیز با اســتقبال از این طرح بــه مقابله با 
دسته دوم برآیند. آنها که سکوت می کنند نیز 
بی نصیب نمی مانند و اگر سمت اینترنت ویژه 
بروند، از افشاگری های هر دو گروه بهره لازم را 
خواهند برد. خلاصه اینکه اینترنت پرسرعت 
و بدون فیلتری که در بسیاری کشورهای دنیا به 
یک امر مسلم تبدیل شــده و قرار بود قاتق نان 
ما هم بشــود، هنوز برای کســب و کارهای ما در 

حد آرزویی دور و محال باقی مانده است. 
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دانشگاه تهران با حمایت والکس برگزار می کند

 اولین دوره تحلیل تکنیکال
با گواهینامه رسمی

دانشــگاه تهــران بــا حمایــت صرافــی والکــس یــک دوره 
تحلیل تکنیکال تدارک دیده که در پلتفرم توســعه منابع 
انســانی کارزیلا برگزار می شــود. این دوره شامل ۵۰ درس 

ضبط شده و وبینارهای زنده هفتگی است.
تحلیــل تکنیــکال مجموعــه ای از مهارت هــا و روش هــا 
بــرای پیش بینــی بازارهــای مالــی بــا توجــه بــه داده هــای 
گذشته اســت. گذراندن این دوره برای تمام کسانی که به 
سرمایه گذاری و ترید در بازارهایی نظیر رمزارزها، فارکس 
یا بورس علاقه مند هستند و همچنین افرادی که مایل اند 
آینده شــغلی خــود را بــه عنــوان تحلیلگــر بازارهــای مالی 
بسازند، مفید است. دانشجویان در استفاده از مباحث 
دوره کاملاً آزادی عمل دارند و می توانند برنامه زمانی خود 
را داشــته باشــند. طی کردن مباحث دوره به طور معمول 
چند روز بیشتر طول نمی کشد؛ با این حال دانشجویان به 
مدت یک  سال به منابع دوره دسترسی دارند و می توانند 

در هر زمان به دلخواه در وبینارهای هفتگی شــرکت کنند 
و از کمک استاد برخوردار شوند.

 در پایان این دوره دانشجویان گواهینامه رسمی و کتبی از 
دانشگاه تهران دریافت می کنند.

دانشــجویان ایــن دوره عــلاوه بــر گواهینامــه از دو امتیــاز 
اختصاصــی صرافــی والکــس نیــز برخــوردار می شــوند. 
والکــس به هــر یــک از دانشــجویان ۵۰ هــزار شــیبا هدیه 
می دهد و علاوه بــر این هر فصل ســه نفر از دانشــجویان 
برگزیده از فرصت کار آموزشی و استخدام در تیم تحلیل 

و ترید این صرافی نیز برخوردار می شوند.
پشــتیبان رســانه ای ایــن دوره کارخانــه نــوآوری رســانه ای 
راهــکار و گــروه رســانه  ای راه پرداخــت هســتند و تمــام 
علاقه منــدان می توانند بــا کد تخفیــف rahkar از پانصد 
هزار تومان تخفیف برخوردار شــوند. اطلاعات بیشتر در 
مورد این دوره در وب سایت کارزیلا قابل دسترسی است.
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خاموشی قیمت پلتفرم های آگهی آنلاین، مسکّن مسکن می شود؟ 

تکرار یک تجربه تلخ
در چنــد ســال اخیــر، بــا فرارســیدن تابســتان کــه فصل 
جابه جایی مســتأجران اســت، نگاه ها به سمت افزایش 
سرســام آور قیمــت فــروش و اجــاره خانــه مــی رود. نتایج 
یک پژوهش اینترنتی نشــان می دهد در تهران، نســبت 
دســتمزد بــه قیمــت خانــه در بدتریــن وضعیــت بیــن 

پایتخت های کشورهای جهان قرار دارد.
امسال دولت تصمیم گرفته برای حل این معضل در کنار 
همه راه حل هایی کــه تاکنون جواب نــداده ، حذف قیمت 
مســکن از روی پلتفرم هــای آگهــی آنلاین را نیــز امتحان 
کند؛ راهــکاری که به باور کســب وکارهای فعــال در زمینه 
آگهی  آنلاین همان یک مقدار شفافیت در این بازار را نیز 

از بین می برد.
ایــن اولین بار نیســت کــه دولــت بــرای حل یــک معضل 
انگشــت اتهام خود را به ســوی پلتفرم های آنلاین نشانه 
می گیــرد. پیش از ایــن، در روزهــای ابتدایی اردیبهشــت 
۱۳۹۸ بــا جهــش قیمــت خــودرو، پلتفرم هــای معاملاتی 
قیمــت خــودرو بــه دســتور دادســتانی مجبــور بــه حذف 
قیمت هــا از روی پلتفــرم خــود و اســتفاده از عبــارت 

»توافقی« شدند.
چندی بعد مدیرعامــل دیوار، یکــی از پلتفرم هــای فعال 

در حــوزه آگهــی آنلایــن اعلام کــرد حــذف قیمــت از روی 
دیوار موجب افزایــش ۳۵درصدی قیمت خودرو شــده و 
در نهایت پس از یک دوره یک ســاله و با مشخص شــدن 
نتیجــه نــدادن ایــن تصمیــم، قیمت هــا روی پلتفرم هــا 
بازگشت.  در روزهای گذشته جلسه ای با حضور اعضای 
وزارت صمت و وزارت مسکن با پلتفرم های آگهی آنلاین 
برگزار و شرایط بازار بررسی شد. رویین صمدزاده، مشاور 
مدیرعامل شیپور به »کارنگ« درباره این جلسه می گوید 
آنها قبــول داشــتند که حــذف قیمت هــا که پیــش از این 
در بــازار خــودرو تجربــه شــده بــود، تجربــه خوبی نبــود و 
حالا ســؤال این بود کــه پلتفرم هــای آگهــی آنلاین چطور 
می توانند به دولت کمک کنند. او می گوید اگر پلتفرم ها 
به قیمت های واقعی دسترسی داشته باشند، می توانند 

قیمت های بالا را برای مخاطب روشن کنند.
او در این مــورد به کارنگ می گوید: »در این جلســه اعلام 
کردیم که باید راهــکاری برای کنتــرل بــازار روی پلتفرم ها 
اندیشــیده شــود تــا جلــوی دلالــی یــا ســوگیری بــازار در 
دوره های افزایش قیمت گرفته شود. یکی از پیشنهادهای 
مطرح شده در این جلسه امکان احراز هویت آگهی دهنده 

ملک و احراز اصالت ملک بود.«

المیرا حسینی  

elmirahosseini
@gmail.com
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بدهی ۶۰ میلیاردی
دانشگاه تهران

بــه دلیــل بدهــی ۶۰ میلیــارد تومانــی 
دسترســی  تهــران،  دانشــگاه 
دانشــجویانش بــه برخــی پایگاه هــای 

علمی بین المللی قطع شد.

مخالفت با اینترنت طبقاتی
 کاربــران اینترنتی بــا راه اندازی 
کارزار »پیمــان جمعــی بــرای عــدم 
استفاده از اینترنت طبقاتی« در سایت 
کارزار، مخالفــت خــود را بــا اینترنــت 

طبقاتی اعلام کرده اند.

افت بازار اقامت
در نوروز ۱۴۰۲

براساس گزارش »جاباما«، بازار اقامت 
در نوروز امسال ۳۰ درصد با افت همراه 

بوده است.

یک ایرانی در میان برترین 
سرمایه گذاران

نام »پژمــان نوزاد« ســرمایه گذار ایرانی 
ســیلیکون ولی در جدیدتریــن لیســت 
برتریــن ســرمایه گذاران جســورانه قرار 

گرفت.

مجتبــی توانگــر، نماینده مــردم تهــران در مجلس شــورای 
اســلامی در نامه ای به وزیر اقتصاد نوشــته اســت: »اخیرا 
موسســات مختلف رســانه ای طی مکاتباتی از فشارهایی 
که ســازمان امــور مالیاتی بر اثــر ابهامات در قانــون و برخی 
تفســیرهای شــخصی به رســانه های دارای مجوز از وزارت 
فرهنــگ و ارشــاد اســلامی وارد می کنــد اطــلاع داده اند که 

برخی از آن به اطلاع جنابعالی می رسد.«
توانگــر در ادامــه ایــن نامــه بــا اســتناد بــه مــاده ۱۳۹ قانون 
مالیات هــای مســتقیم کــه فعالیت هــای انتشــاراتی و 
مطبوعاتی دارای مجوز از وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
را از پرداخت مالیات معاف کرده، گفته است:» با این حال 
ســازمان امور مالیاتی یارانه های دولتی اختصاص یافته به 
مطبوعات را جزء درآمدهایی می داند که باید مالیات از آن 

ستانده شود.« 
او با یادآوری این نکته که فلسفه یارانه مطبوعات کمک به 
رشد و توسعه فعالیت های فرهنگی کشور است این سوال 
را مطرح کرده که بر اســاس چه مستمســک قانونی، یارانه 

مطبوعات، مشمول دریافت مالیات می شود؟

این نماینده مجلس در نامه خود با خاطرنشــان کردن این 
موضوع که در سال های اخیر تا حد زیادی درآمد حاصل از 
تک فروشی از سبد درآمدی مطبوعات حذف شده و تنها راه 
کسب درآمد، درج آگهی است، افزوده است: »سازمان امور 
مالیاتی با تفسیر نادرست، فعالیت »آگهی مطبوعاتی« را 
به عنوان »فعالیت تبلیغاتی« شناسایی می کند و درصدد 
اعمــال قوانین مربــوط به تبلیغــات به فعالیــت مطبوعات 
اســت. ایــن در حالــی اســت کــه قانون گــذار حتــی »درآمد 
حاصل از طراحی و انتشــار هرگونه آگهی توسط اشخاص 
دارنده مجوز فعالیت انتشار نشریات و مطبوعات از وزارت 
فرهنــگ و ارشــاد اســلامی« را هــم معــاف از مالیــات اعلام 

کرده است.«
رئیس کمیتــه دانش بنیــان و اقتصاد دیجیتــال مجلس با 
اشاره به اینکه در چند سال اخیر ســازمان امور مالیاتی در 
زمینه ارزش افزوده صاحبان رسانه را دچار سردرگمی کرده 
است، نوشته است: » تا پیش از ۱۳ دی ماه ۱۴۰۰ مطبوعات 
از دریافــت ارزش افــزوده معــاف بودنــد. از ایــن تاریخ طبق 
جزء )۳( بنــد )ب( مــاده )۹( قانون مالیــات بــر ارزش افزوده، 

درآمدهای حاصل از آگهی های مطبوعاتی مشمول دریافت 
مالیــات بــر ارزش افــزوده شــد. در حالی که طبــق بند)ض( 
تبصره )۶( ماده واحده قانون بودجه ۱۴۰۱ »تبلیغات کالاها 
و خدمــات داخلــی در روزنامه هــا و نشــریات« از دریافــت 
مالیات بر ارزش افزوده معاف شده اند. اکنون در سال ۱۴۰۲ 
و با نزدیک شدن به آغاز ماه خرداد همچنان مطبوعات در 

این زمینه در بلاتکلیفی به سر می برند.«
او ادامــه داده اســت: »از طــرف دیگر بــا نگاهی به فلســفه 
وجودی مالیات بر ارزش افزوده که مدیریت مصرف اســت 
این شبهه پیش می آید که آیا تا امروز در کشورمان در زمینه 
مصرف مطبوعاتی اســرافی صورت می گرفته کــه اکنون به 

دنبال بهینه کردن آن هستیم!؟«
توانگر تاکید کرده است که »رفع ابهامات و تعیین تکلیف 
در زمینــه مالیــات بــر ارزش افــزوده از دیگــر خواســته های 
مطبوعات است. بر همین اساس لازم است با توجه به نگاه 
ویژه رییس جمهور به رسانه ها، دستور فرمایید ظرف مدت 
زمانی مشخص سازمان امور مالیاتی روند غیرقانونی خود 

را اصلاح نماید.«

 توانگر، نماینده مجلس
در نامه ای به وزیر اقتصاد:

روند 
غیرقانونی و 

مبهم مالیات 
مطبوعات 

اصلاح شود

نمایشگاه صنعت پست و تجارت الکترونیک برگزار می شود

مدیرعامل پست: تا رسیدن به وضعیت ایده آل فاصله زیادی داریم
شرکت ملی پست به منظور توسعه صنعت پست ایران و 
نمایش فناوری های نوین مرتبط با آن،  نخستین همایش و 
نمایشگاه صنعت پســت، تجارت الکترونیک،  لجستیک 
هوشمند و صنایع وابسته را از تاریخ هشتم لغایت یازدهم 

خردادماه ۱۴۰۲ در مصلای بزرگ تهران برگزار می کند.
 بــه همیــن منظــور در تاریــخ نوزدهــم اردیبهشــت ماه 
۱۴۰۲، نشســتی خبــری بــا حضــور محمــود لیائــی،  معاون 
وزیــر ارتباطــات؛ مدیرعامــل شــرکت ملــی پســت، اعضای 
هیئت مدیره شرکت ملی پست و برخی از خبرنگاران کشور 

برگزار شد.
محمود لیائی، معاون وزیر ارتباطات در این نشست خبری 
با اشــاره به اینکه ســرانه پســتی شــاخصی مهم در بــرآورد 
میزان توسعه یافتگی است، اعلام کرد که بنا بر پژوهش های 
انجام شــده میانگین ســرانه پســتی در ایــران ۱۰ و در ســایر 
کشورها ۶۰۰ اســت که ضرورت آغاز یک حرکت جهادی از 
سمت شرکت ملی پست را مشخص می کند و توضیح داد 
که حرکتی تحت عنوان »جهاد تبیین پســتی« آغاز شــده 
که هدف آن آشــنایی مردم بــا خدمات پســتی و در معرض 
قضاوت قــرار گرفتــن شــبکه پســتی ایــران در راســتای رفع 

خلاء های آن اســت. لیائی هدف از برگزاری این نمایشگاه را 
معرفی و ارائه اجزای صنعت پست و لجستیک، هم افزایی 
میان بخش های مختلف اکوسیستم، انتقال تجربه و ایجاد 
تریبونــی بــرای ارائــه و قدردانی از خدمات شــبکه پســتی و 

اجزای اکوسیستم آن اعلام کرد.
او ضمن تأکید بر اینکه فرهنگ استفاده از خدمات پستی 
در میان مردم به بلوغ رسیده،  گفت: »تا رسیدن به وضعیت 
ایــده آل فاصله زیــادی داریــم و ایــن نمایشــگاه می تواند به 
بســتری برای حضور مــردم و اجزای صنعت پســت تبدیل 

شود.«
محمدرضا قادری، عضو هیئت مدیره و رئیس مرکز نوآوری 
شرکت ملی پست نیز با اشاره به شــرکت های نوآور در این 
نمایشگاه گفت: »با توجه به اینکه در بخش های مختلف 
از شــرکت های دانش بنیان اســتفاده می شــود، تاکنون ۴۰ 
شــرکت نوآور که در مرکز نوآوری پســت فعالیت  می کنند، 
برای حضــور در نمایشــگاه ثبت نام کرده انــد که پیش بینی 
می شــود این عدد تــا روز نمایشــگاه بیشــتر هم بشــود. ۱۰ 
شرکت دانش بنیان نیز به صورت مســتقل برای حضور در 

این نمایشگاه ثبت  نام کرده اند.«
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امیر نورالدینی درباره رویداد استیج در اینوتکس عنوان کرد: 

استیج؛ فرصت خوبی برای انتقال تجربیات

INTERVIEWگفت و گو

شــاید بتوان یکــی از تأثیرگذارتریــن جنبه های 
نمایشــگاهی ماننــد اینوتکــس را رویدادهایــی 
دانست که در آنها متخصصان و باتجربه های 
اکوسیســتم نــوآوری بــه صــورت حضــوری 
داشــته های خــود را بــا یکدیگــر و همچنیــن 
علاقه منــدان این حوزه به اشــتراک می گذارند. 
اســتیج یکی از این رویدادها بود که امسال نیز 
با مطــرح کــردن موضوعــات روز، توانســته بود 

بستری برای گفت وگو فراهم کند.
امیــر نورالدینی، اجتماع ســاز و توســعه دهنده 
کســب وکار کــه از دســت اندرکاران برگــزاری 
بخش استیج نمایشــگاه اینوتکس ۲۰۲۳ بود، 
دربــاره انتخــاب موضوعاتی کــه در ایــن برنامه 
بــه آنهــا پرداختــه شــد، می گویــد: »انتخــاب 
عنوان  نشســت های اســتیج حاصل گفت و گو 
با بخش زیادی از فعالان حوزه اکوسیستم بود. 
همچنین ما برای هــر روز از برنامه های اســتیج 
یک نام انتخاب کردیم. برای مثال نام روز اول را 
»اســتارتاپ ها و ایران امروز« گذاشتیم، چراکه 
لازم بود وضعیــت کنونی اســتارتاپ ها با توجه 
به اینکه در یکی دو ســال اخیر اوضاع عجیبی 
را پشت سر گذاشته بودند، مرور شود. روز دوم 
را بــه بررســی فناوری هــای نوظهــور اختصاص 
دادیــم و اینکــه قــرار اســت ایــن فناوری هــا چه 
تغییراتــی را در کار و زندگــی مــا ایجــاد کننــد. 
روز ســوم هم بــه موضوع کلــی »اســتارتاپ ها و 
ایــران آینــده« پرداختیــم. در ایــن وضعیتی که 
خیلی ها احســاس ناامیدی می کنند و همه ما 
با مشــکلاتی مواجه هســتیم که تا پیش از این 
تجربه اش را نداشتیم، لازم بود به این موضوع 
نگاه شــود. به اینکه آینده به چه شکل خواهد 

بود یا به چه شکل می توانیم آن را رقم بزنیم.«
او با اشاره به بازخوردهایی خوبی که برنامه های 
اســتیج از ســوی مخاطبــان خــود داشــته 
می گویــد: »برخی می گفتند اســتیج، پویاترین 
و جذاب ترین بخش نمایشگاه اینوتکس بوده 
است. با توجه به بازخوردهایی که از مخاطبان 
در طــول این ســال ها گرفتیــم، فکــر می کنم که 

استیج دارد راهش را درست می رود.«
 

 حضــور مدیــران شــرکت های 
بزرگ در استیج

ایــن فعــال حــوزه اکوسیســتم نــوآوری ادامــه 
 می دهــد: »مــا اســتیج را جایــی قــرار دادیــم که 
در آن انتقال و انتشــار تجربه و اندیشــه، درون 
اکوسیستم استارتاپی و کارآفرینی ایران اتفاق 
بیفتد. خصوصــاً در حال حاضر که شــرایط به 
دلایل مختلف سیاســی، اقتصــادی، فرهنگی، 
رگولاتوری سخت شده، کســانی که کمتر رشد 
کردند یا در اوایل راه هستند و حتی می خواهند 
کاری را شــروع کنند، به دنبال این هســتند که 
ببینند موفق ترها در این حوزه چه کار می کنند؟ 
استیج فرصت خوبی بود که مدیران بزرگ ترین 
شــرکت های مــا در آن حاضر شــدند و بــه ارائه 
تجربیات شــان پرداختنــد. به ویــژه در روز آخــر 
کــه مــا مدیــران علی بابــا، دیجــی کالا و یکتانت 
را در جمــع خــود داشــتیم و ایــن افــراد دربــاره 
استراتژی هایشــان در ایــن شــرایط ســخت 

صحبت کردند.«

 جذاب ترین پنل استیج
امیــر نورالدینــی از میــان پنل هــای 
برگزارشــده در اســتیج امســال به پنلــی درباره 
نسل »زد و آلفا« اشاره می کند که برای خود او 
جزو جذاب ترین برنامه ها بوده است. به گفته 
او، در ایــن پنــل دو صندلی بــه جمــع مهمانان 
اضافه شــد تا دو نفــر از مخاطبان برنامــه که از 
نســل زد بودند به روی اســتیج آمده و در بحث 
شرکت کنند. این اتفاق باعث داغ شدن بحث 
میان مهمانان و بیان نکاتی جذاب و تازه درباره 

این موضوع شد. 
او در پایــان می گویــد: »بــه زودی محتــوای همه 
پنل هایــی کــه در اســتیج برگــزار شــده در کانال 
آپارات اینوتکس منتشر خواهد شد و افرادی که 
موفق به حضور در این برنامه نشدند، می توانند 

از این طریق به آن دسترسی داشته باشند.«

در ماه هــای اخیــر کســب و کارها بــا مشــکلات متعددی 
مواجــه شــدند. از یــک طــرف فیلترینــگ گســترده، از 
اینســتاگرام تا گوگل پلی دامــن آنها را گرفت و از ســویی 

دیگــر جیــب خالــی و تــورم 
فرصت هــا  افسارگســیخته 
را از یــد آنها ســتاند. این شــد 
کــه بســیاری از کســب و کارها 
بــه وضعیــت آچمز رســیدند. 
در همــان اوایــل اعتراضــات و 
افــت شــدید فــروش خدمات 
و محصــولات، بســیاری از 
نوپــا  کــه  کســب و کارهایی 
گرفتنــد  تصمیــم  بودنــد 
کســب و کار خــود را تعطیــل 
کننــد و حتــی قدیمی ترهــا و 
اســتخوان خرد کرده هــا هــم 
رو بــه تعدیــل نیــرو آوردنــد تــا 
شــاید از ایــن طریــق بتواننــد 
از هزینه هــای خــود بکاهنــد. 

کار به جایی رســید که برخی کســب و کارها که وضعیت 
مالــی بهتــری داشــتند، بــه کمــک ســایر کســب و کارها 
آمدنــد تا هــر آنچــه از دست شــان برمی آید بــرای کمک 
به اکوسیســتم انجــام دهنــد و اجــازه ندهند که شــاهد 
فروپاشی کسب و کارهای بیشتری باشیم. با وجود تمام 
ایــن همراهی ها و کمک های مــادی و معنــوی، این روزها 
خبرهایی کــه از فعــالان اکوسیســتم در تهــران به گوش 
می رســد، چندان جالب و امیدوارکننده نیست. این در 
حالی اســت که کســب وکارهای نوآور در شهرهای دیگر 
کشور از سخت  تر بودن شرایط شان نسبت به پایتخت 
و تلاش هــای مضاعفــی که بــرای زنــده نگه داشــتن خود 
دارنــد، می گوینــد. در شــرایط عــادی هــم همه چیــز در 

شهرهای دور از پایتخت دشــوارتر بود و کسب و کارهای 
شهرســتانی همــواره از ایــن مســئله گلــه داشــتند، چه 
رســد به زمانــی کــه کســب و کارهای پایتخت نشــین هم 
بــا مشــکلات عدیــده مواجــه 

شده اند. 
قــادر  خصــوص،  ایــن  در 
صادقــی، مدیرعامــل رایچــت 
دربــاره شــرایط اســتارتاپ ها 
نــوآور  کســب و کارهای  و 
در شهرســتان ها می گویــد: 
»مسائلی که در سال گذشته 
در کشــور رخ داد و قطعــی 
و محدودیت هــای اینترنــت، 
فضای اکوسیســتم کل کشور 
را تحــت تأثیــر قــرار داد، امــا 
شــرایط بــرای شهرســتان ها 
بــه مراتــب ســخت تر از تهران 
است. سرعت بازیابی و بهبود 
وضعیــت در شهرســتان ها 
در مقایســه بــا تهــران کندتــر اســت. در شهرســتان ها 
اکوسیستم همچنان در کما به سر می برد؛ به این دلیل 
که جامعه استارتاپی در شهرستان ها کوچک تر است و 
به طور کلی تمرکز اکوسیستم نوآور بیشتر روی پایتخت 
بوده است. هرچه اکوسیســتم بزرگ تر و پخته تر باشد، 
از این دست اتفاقات راحت تر می تواند عبور کند و زنده 

بماند.«

 تاش ها برای زنده ماندن است، نه رشد
به گفته قادر صادقی با توجه به شــرایط به وجود آمده، 
کســب و کارهایی که تــا پیش از ایــن به دنبال رشــد خود 
بودند، در حال حاضر فقط تلاش می کنند زنده بمانند و 

۹۸ درصد 
سرمایه گذاری ها 

روی اکوسیستم 
تهران است

مدیرعامل رایچت از کند بودن سرعت 
بازیابی اکوسیستم در شهرستان ها می گوید

 در حال حاضر با این 
وضعیت نمی توان به 
بازار داخلی ایران 
امید داشت و بهتر 
است کسب وکارها 
براى زنده ماندن و 
رشد، تمرکز خود را 

روى بازارهاى خارجی 
بگذارند
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پیشرو بودن در جهان فناوری های در حال تغییر

برای سفارش اسکن کنید

به روال عادی خود برگردند. او ادامه می دهد: »دور و بر 
خود من موارد زیادی از کســب و کارها بودند که در چند 

ماه اخیر از بین رفته اند.«
این فعال حوزه اکوسیســتم نوآور با اشاره به 
اینکه آمار دقیقی از تعداد استارتاپ هایی که 
در چند مــاه اخیر زمین خورده اند در دســت 
نیســت، می افزاید: »بر اســاس مشــاهدات 
شخصی، آمار زمین خوردن استارتاپ هایی 
کــه در آغــاز مســیر بودند، بســیار بالاســت. 
آنهایــی هــم کــه از پیش تــر فعالیــت خــود را 
شــروع کرده  و به دنبــال ســرمایه گذار بودند 
تا بتوانند به رشــد خوبی برســند، رشدشــان 

متوقف شده و در جذب سرمایه ناکام مانده اند.«
 

 کمبود نیروی متخصص در اکوسیســتم 
به دلیل مهاجرت

به گفته صادقی شرایط به وجود آمده باعث 
شــده اســت کــه کســب و کارهایی کــه اندکی 
ثبات داشتند نیز بیشتر به سمت فضاهای 
دولتی بروند تا حداقل با پایین آوردن هزینه 
دفتــر و... بــه فعالیــت خــود ادامــه دهنــد. 
بسیاری از این مجموعه ها مجبور به تعدیل 
نیــرو شــده اند؛ اتفاقــی کــه باعــث تشــدید 
روند مهاجرت نیروهــای متخصص به دیگر 

کشورها شده است. 
به بــاور مدیرعامل رایچــت، افراد متخصص 
دیگــر بــه کار کــردن در اســتارتاپ های یــک شهرســتان 
اطمینــان کافــی ندارنــد. در حــال حاضــر پیــدا کــردن 
نیروی متخصص خیلی کار ســختی شــده اســت؛ همه 
یــا بــه دنبــال مهاجــرت هســتند و امیــدی بــرای کار در 
کسب و کارهای ایرانی ندارند یا با هزینه بالایی حاضر به 

همکاری می شوند. 

 وی ســی ها مایــل بــه ســرمایه گذاری در 
شهرستان ها نیستند

او معتقد است: »تنها در شرایطی می توان امید داشت 
شرایط بهتر شود که شاهد اتفاقات مثبتی در این فضا 
باشــیم؛ برای مثال چنــد اســتارتاپ به یک رشــد خوب 
برســند و این اتفــاق باعــث ایجــاد اشــتیاق میان ســایر 
تیم ها شــود. همچنیــن اگر چنــد ســرمایه گذاری خوب 
روی استارتاپ های شهرستان ها اتفاق بیفتد، می تواند 
به بهبــود فضا کمــک کند. چــون فکــر می کنــم در حال 
حاضر ۹۸ درصد ســرمایه گذاری ها روی اســتارتاپ های 
تهرانــی اســت. شــهرهای دیگــر از ایــن فضا خیلــی دور 
هستند و معمولاً وی سی ها خیلی به سرمایه گذاری روی 
استارتاپ های شهرهای دیگر علاقه نشان نمی دهند. در 
صورتی که شــاهد اتفاقات این چنینی در اکوسیستم 
شهرستان ها نباشیم، باید شــرایطی به مراتب بدتر 

را انتظار بکشیم.«

 معضــل ناآگاهــی مســئولان از 
اکوسیستم نوآوری

قادر صادقــی در زمینــه رگولاتوری هم 
شرایط شهرســتان ها را در مقایسه 
با تهران بسیار سخت تر توصیف 
می کند. او می گوید: »اینجا وقتی 
به اداره دارایی می روید، مسئولان 
اصــلاً بــا مفاهیــم اســتارتاپ و 
شــرکت های دانش بنیــان آشــنایی 
ندارند. برای مثال من رنِج آی پی خریده ام، اما 
در اداره دارایــی چیزهایــی از ایــن دســت را در فهرســت 
هزینه هــا نمی پذیرنــد. اینجــا وقتــی درگیر رونــد دارایی 
می شــوید، ســر هر چیــزی می خواهنــد از شــما مالیات 
بگیرند. این درک وجود ندارد که در آغاز، یک استارتاپ 
مرحله تحقیق و توســعه را می گذراند و طبیعی اســت 
که در ســال های اول ضررده باشــد تا به مرحله رشد و 
بزرگ شدن برسد. در نتیجه شما باید این قدر به دنبال 
نامه بازی در اداره ها بروید تا شاید بتوانید از حق خود 
دفاع کنید. در زمینه بیمه هم اینجا خیلی با مســئله 
دورکاری آشنایی ندارند و بیمه می گوید باید نیرویت 
حتماً در دفتر حضور داشــته باشــد تا بازرس من او را 

تأیید کند.« 
او معتقــد اســت در حــال حاضــر بــا ایــن وضعیــت 
نمی توان بــه بــازار داخلی ایــران امید داشــت و بهتر 
اســت کســب وکارها برای زنده ماندن و رشــد، تمرکز 

خود را روی بازارهای خارجی بگذارند. 
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گفت و گو با رضا باقری، رئیس هیئت مدیره اسمارت آپ؛ او معتقد است الگوی سهام داری، به دلایل گوناگون 
دیگر الگویی کارآمد برای جذب سرمایه در کسب و کارهای نوآور نیست و باید سراغ روش های دیگر رفت

با توجه به شرایط اقتصادی و تورمی که اکنون درگیر آن هستیم، مسئله سرمایه گذاری روی کسب و کارهای نوآور بیش از پیش مورد توجه قرار گرفته است. نگاهی به حجم سرمایه گذاری 
خطرپذیر در کشور نشان می دهد در سال های اوج این اکوسیستم نیز سرمایه گذاری روی استارتاپ ها در مقایسه با سایر بخش های اقتصادی بسیار ضعیف بوده است. رضا باقری، رئیس 
هیئت مدیره اسمارت آپ که سال هاست به انحای گوناگون در اکوسیستم استارتاپی ایران حضور جدی دارد، معتقد است مدلی که برای سرمایه گذاری روی کسب و کارهای نوآور در ایران جا 

افتاده و در اصل تقلیدی از غربی هاست، آن طور که باید و شاید به کار ما نخواهد آمد و ناکارآمدی نسبی آن را تا همین امروز نیز شاهد بوده ایم. او الگوها و مدل های متفاوتی را پیشنهاد می دهد 
و در گفت و گوی پیش رو به شرح و بسط این مدل ها و ضعف مدل های پیشین می پردازد.  رضا باقری می گوید نه تنها در گذشته قصد مهاجرت نداشته، بلکه این روزها نیز چنین تصمیمی در 

سر ندارد و معتقد است عملکرد فعالان اقتصادی اثر پروانه ای دارد و روی بخش های مختلف جامعه تأثیرات عمیقی خواهد گذاشت و او دوست دارد در کشور خودش منشاء اثر باشد.

 در مطالعــات مربــوط بــه اکوسیســتم 
استارتاپی شرکت های کوچک و متوسط، بسیاری 
شــرکت های  اولیــه  مــدل  ماننــد  شــرکت ها 
سیلیکون ولی عمل کرده اند؛ یعنی شرکت هایی که 
امروز بسیار بزرگ هستند، در ابتدا عملکردی کند 
و بوروکراتیــک داشــته اند و بــا پذیرفتــن همزمان 
اثــر  در  به تدریــج  و  ریســک  از  درجاتــی 
سرمایه گذاری های بیشتر یک اکوسیستم را پدید 
آورده انــد. از ۱۰ ســال گذشــته تاکنون، به ویــژه در 

ســال های ۱۳۹۲ تــا ۱۳۹۵، بســیاری از مفاهیــم 
مربوط بــه ونچر بســیار بر فضــای مربوط بــه این 
اکوسیستم تسلط پیدا کرد. اما ظهور برخی موانع 
موجــب پیدایــش ایــن اندیشــه شــد کــه حــذف 
ریسک پذیری های سنتی و سرمایه گذاران سنتی 
که نتوانسته بودند وارد فضای استارتاپی شوند، 
کار اشتباهی است. پس از ۱۰ سال عوامل محیطی 
ناخواســته و نوظهورتــری ماننــد وضعیــت کلــی 
کشور، رکود اقتصادی، مهاجرت، کمبود سرمایه یا 

محافظه کارتر شدن سرمایه گذاران موجب ظهور 
شبکه ای از افراد شــد که اهل سرمایه گذاری های 
خطرپذیــر نیســتند. بــه عبــارت دیگــر ریســک 
کنترل شده  و ســود ماهانه می خواهند و افق های 
بلندمــدت، مثــاً ۱۰ســاله، هرچقــدر هــم کــه 
مقیاس پذیر باشد، برایشان جذابیتی نداشته و در 
پی اهداف سالانه مشخص هستند. اما در حال 
حاضر شــاهدیم بســیاری از کســب وکارهایی که 
چندسال پیش چنین مدلی از سرمایه گذاری را را 

وقت تغییر فرا رسیده!

 چند پرسش و پاسخ کوتاه

اثر پروانه ای

چنــد ســال داریــد؟ 
تحصیات تــان در چه رشــته ای 
دانشــگاه  کــدام  از  و  بــوده 

فارغ التحصیل شده اید؟
من ۴۵ ســال دارم. فارغ التحصیل مقطع 
لیسانس و فوق لیسانس مهندسی برق از 
دانشگاه صنعتی شریف و دکترای برق از 

دانشگاه پلی تکنیک هستم.

وارد  زمانــی  چــه  از 
فضای کسب وکار شدید و در چه 

زمینه ای فعالیت می کردید؟
۲۱ ســاله بودم که اولیــن کســب وکارم را با 
هفت نفر از هم دوره ای هایم راه انداختم. 
کار ما طراحی مدارها و بردهای الکترونیکی 

به صورت پروژه ای برای مشتریان بود.

 تصمیم به مهاجرت از 
ایران دارید؟ و چرا؟

هیچ وقــت چنیــن تصمیمــی نداشــته و 
نخواهم داشــت. بخشــی از این تصمیم 
مــن بــه خاطــر تعهــدی اســت کــه بــه 
»الهام بخشی« دارم. زیرا باور دارم افرادی 
که در ایران فعالیت کرده و موفق می شوند، 
تنهــا زندگــی خــود را تحــت تأثیــر قــرار 
نمی دهند، بلکه تأثیرات پروانه ای بر افراد 
دیگر جامعه خواهند داشت. ترجیحم آن 
است که در اکوسیستم استارتاپی ایران به 

خلق ثروت واقعی بپردازم.

 طی ۱۰ ســال گذشته، 
به نظر شما جذاب ترین افراد در 
اکوسیستم استارتاپی ایران چه 

کسانی هستند؟
هــر فــردی واجــد ویژگی هــای مثبــت و 
منفی اســت. با این حال ســعید و حمید 
محمــدی )بنیان گــذاران دیجــی کالا( را به 
دلیل پایمــردی در کسب وکارشــان، افراد 
معتبــری می دانــم کــه توانســتند الگــوی 
ویــژه ای را بســازند. میــلاد منشــی پور 
)بنیان گذار و مدیرعامل تپسی( نیز از این 
نظر که با مهاجــرت معکــوس و پذیرفتن 
مسائل واقعی اقتصاد ایران و با وجود قطع 
شدن مسیرهای سرمایه گذاری خارجی، 
اکنون توانسته علاوه بر بقای کسب وکار، 
صاحــب یــک دارایی نیــز شــود، نــزد من 
شخص معتبر و موفقی است. در فضای 
ســنتی بــه دلیــل تأثیرگــذاری اجتماعی، 
اخلاق مداری اقتصادی، تعهد به ارزش ها، 
انســان محوری و در عیــن حــال واقع بیــن 
بودن، شــیفته حاج محمدکریــم فضلی، 

بنیان گذار گروه صنعتی گلرنگ هستم. 
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نمی پذیرفتنــد، اکنــون با ایــن افراد پــای میــز مذاکره 
می نشــینند. بــه نظــر شــما چــه تغییراتــی در ایــن 

اکوسیستم به وقوع پیوسته است؟
در موضــوع ســرمایه گذاری خطرپذیــر، تاریخچــه ای وجــود 
دارد که تقریباً گریزی از آن نبوده اســت. طی ســال های ۹۰ و 
۹۱ مجموعه رخدادهایی به وقوع پیوست که نقطه عطفی در 
تاریخ اســتارتاپی بود و موجب سرازیر شــدن سرمایه گذاران 

خارجــی و مطرح شــدن ادبیــات روز اســتارتاپی 
شــد. در واقع اســتانداردهایی که بر شرکت های 
آمریکایــی، به ویــژه ســیلیکون ولی و تا حــدی در 
شــرکت های اروپایی حاکم بود، به کشــور ما نیز 
وارد شــد. در ایــن اســتاندارد بــه آینــده اهمیت 
بسیار زیادی داده می شد. در واقع ارزش گذاری ها 
مبتنی بر احتمالاتــی بود کــه تمامــاً در آینده به 
وقوع می پیوست. به علاوه نیاز به تأمین  مالی زیاد 
به شکل گسترده و متنوع از سوی سرمایه گذارانی 
بود کــه ریســک بالایــی را می توانســتند تحمل 
کننــد. در ایــن مــدل، ســرمایه گذار دســت آخــر 

سهم بالایی از سود مالی بازار را به دست می آورد، اما یکی از 
الزامات این مدل هنوز در کشور ما بلوغ لازم را پیدا نکرده بود 
و آن هم شکل گیری شــخصیت های شریک سرمایه گذاری 
یا  Venture Partnersبود. در اکوسیستم غربی، این افراد 
که عموماً ســابقه کارآفرینی داشتند، کسانی بودند که یا در 
حال حاضر در آن حیطه از کســب وکار فعالیت داشــتند یا 
در گذشته تجاربی در آن حوزه کسب کرده بودند. به عبارت 
دیگر، ایــن افــراد در پایــان دوره کارآفرینی خود، مســئولیت 

مشارکت در ریسک برخی استارتاپ ها را بر عهده می گرفتند. 
این ارتباط می توانســت بســیاری از مشــکلات شکل گرفته 
میان ســرمایه گذار و ســرمایه پذیر را حل کرده و ریسک ها را 
به کمترین میــزان خود کاهش دهــد. اما اقتصاد نــوآوری ما 
هنوز به میزان کافی چنین افرادی تربیت نکرده بود و چنین 
افرادی بسیار کم تعداد بودند. نتیجه آن شد که جای خالی 
این افراد را کسانی پر کردند که صرفاً سرمایه مالی در اختیار 
داشته و تجربه و بلوغ اجرایی کافی در زمینه آن کسب وکار، 
مدیریت و رشــد آن و همچنین انتظاراتی که از سرمایه پذیر 
می توان داشــت، در اختیار نداشــتند. در کنار این مســئله، 
افــراد دیگری پــا به عرصه گذاشــتند که بــا ســرمایه دولت یا 
نهادهای عمومی به فعالیت در زمینه وی سی می پرداختند، 
نه با ســرمایه شــخصی خودشــان. در نتیجه با وجود اینکه 
این افراد انســان های خوبــی بودند و موجب ســرازیر شــدن 
بخشی از ســرمایه دولتی به سمت اســتارتاپ ها شدند، اما 
چون شکست یا موفقیت یک استارتاپ در زندگی شخصی 
آنها تأثیری بر جای نمی گذاشت، آن اتفاقی که باید می افتاد، 
نیفتاد. من معتقدم اگر نماینده سرمایه گذار، ذی نفع سود 
و ضرر نباشد، نوع حضورش روی موفقیت و درخشش یک 

کسب وکار تأثیر جدی نخواهد گذاشت. 
بــه نظــر مــن در آن شــرایط مــا تنهــا تقلیــدی عجولانــه از 
اکوسیســتم های غربی انجام داده بودیم. یعنــی بدون آنکه 
دارای تمــام اجــزای آن اکوسیســتم باشــیم، می خواســتیم 
از ابزارهــای آن اکوسیســتم در اقتصــاد خودمــان اســتفاده 
کنیــم. به عــلاوه وارد یکــی از پیچیده تریــن حوزه هــای 
مشــارکت خطرپذیــر، یعنــی ســهام داری یــا مشــارکت در 
ســهام کســب وکارها شــدیم. حیطه ای که حتماً به شریک 
سرمایه گذاری به عنوان عضو هیئت مدیره نیاز داشت و البته 
معــدود ســرمایه گذاران خطرپذیری هســتند کــه می توانند 
ادعا کنند به قدر کافی این شــرکای ســرمایه گذاری را دارند و 
می توانند تحقق منافــع را به او بســپارند و او هم بــا توجه به 
ســابقه خوبی که از عملکردش وجود دارد، به نحو احسن از 

عهده کار برمی آید.
دومین مســئله ای که در الگــوی ســهام داری وجــود دارد، آن 
اســت که تنها الگوی خروج سرمایه فروش ســهام است. در 
واقع یا ســرمایه گذار دیگری باید آن ســهم را بخرد یا در بازار 
مالی این سهم عرضه شــود. با توجه به اینکه الگوی دیگری 
برای خروج سرمایه وجود ندارد، در این بخش نیز به مشکل 
برمی خوریم. چراکه بازار مالی برای عرضه سهام شرکت های 
کوچک و متوسط وجود ندارد و شرکت های بزرگ نیز به دلیل 
نداشــتن ظرفیت نوآوری کافی، مایل به خرید سهام چنین 

شرکت هایی نیستند.
ســومین مســئله الگــوی ســهام داری، آن اســت کــه نهــاد 
ســرمایه گذارخطرپذیر کــه عضــو هیئت مدیره نیز هســت، 
ایــن اولویــت برایــش وجــود دارد کــه آن کســب وکار، تأمیــن 
مالی مبتنی بر بدهی انجام ندهد، زیرا تعهدات 
بدهی به تعهدات ســرمایه گذار افزوده می شود؛ 
به بیــان دیگــر اگر شــرکت مذکــور تســهیلات یا 
منابــع ارزانــی را دریافــت کنــد و از بازپرداخــت 
آن تســهیلات ناتــوان باشــد، ســرمایه گذاری که 
۱۵ یــا ۳۰ درصــد ســهام را در اختیــار دارد، ملــزم 
است بخشی از آن بدهی را به عنوان تعهداتش 
پرداخت کند. این مســئولیت موجب می شــود 
سرمایه گذاران از بدهکار شدن شرکت استقبال 
نکنند، به این دلیل که مجبور به تحمل ریسک 
بیشــتری خواهند بــود. به طــور کلی و بنا بر ســه 
دلیل ذکر شــده یعنی ضعف بازارهای مالی، نبودن شــرکای 
ســرمایه گذاری و عدم تمایل نهادهای خطرپذیر به پذیرش 
ریســک بدهی، الگــوی مشــارکت ســهامی ســرمایه گذاری 
خطرپذیر یا همان  الگوی ســهام داری نباید در شرایط فعلی 
به الگــوی غالــب مــا در ایــن اکوسیســتم تبدیــل شــود. این 
الگــوی شــرکت های آمریکایــی در مــورد شــرکت های ایرانی 
گرچــه می توانــد بخشــی از ســرمایه گذاری خطرپذیــر را بــه 
خود اختصاص دهد، اما به دلیل مشــکلات مطرح شده به 

بازدهی مناسب منجر نمی شــود و ملزم کردن صندوق های 
جسورانه بورسی به اینکه تنها از الگوی سهام داری تبعیت 
کنند، موجب پیچیده تر شدن شرایط کنونی و سخت تر شدن 

مسیر خروج سرمایه خواهد شد. 
یکی از موضوعاتی که سعی دارم باب آن را در کسب وکارهای 
ایران باز کنم، آن است که درک کنیم کسب وکارهای نوآور دو 
نوع هزینه بیشــتر ندارند. این هزینه ها یا عملیاتی هستند 

)مبالغــی که بــرای ارائــه خدمات، 
لاجــرم بایــد هزینــه شــوند( کــه 
مســتقیماً بــه درآمــد عملیاتــی 
منتج خواهند شــد یا هزینه های 
صورت گرفتــه بــه منظور توســعه 
دارایی هایی است که می تواند در 
آینده سود ایجاد کند. از آنجا که 
ویژگی سرمایه گذاری افزایش سود 
عملیاتی است، در کسب وکارهای 
سنتی که مدل های مالی بالغ تری 
داشتند این موضوع به طور جدی 
مورد توجه قرار می گرفت. جالب 
است که در بین شرکت های نوآور 

ایرانی هم گروه اسنپ روی این بازدهی مالی دقت زیادی دارد. 
مغطله ای در این زمینه وجود دارد که می گویند: »استارتاپ با 
زیان رشد می کند«؛ این گزاره، گزاره دقیق و صحیحی نیست. 
اســتارتاپ با جریــان نقدی منفــی رشــد می کند، نه بــا زیان 
عملیاتی، ولی جریان منفی در حقیقت سرمایه گذاری است 

که باید اثر خودش را در رشد سود عملیاتی نشان بدهد. 

 مدتی قبل یکی از اســتارتاپ ها در گزارش 
صورت های مالی خود، بیلبوردها را هم جزو دارایی ها 
محاسبه کرده بود و با این انتقاد مواجه شد که نباید 
هزینــه صورت گرفتــه بــرای تبلیغــات را در مجموعه 

دارایی ها بگنجاند. این تفکر از کجا می آید؟
نکته ظریفی در این زمینه وجود دارد. اگر اقدامات تبلیغاتی 
یــک شــرکت در مدت زمــان مشــخصی باعــث رشــد ســود 
عملیاتی نمی شود، به این معناســت که یک دارایی در زمان 
نامناسب خود توسعه داده شده اســت. در مثال مربوط به 
بیلبوردهای تبلیغاتی، زمانی این اقدام نوعی سرمایه گذاری 
محســوب می شــود که ابتدا کالا یــا خدمت به میــزان کافی 
به بــازار عرضه شــود و در دســترس باشــد تا زمانی کــه مردم 
برای خریــد مراجعه می کننــد، بتوانند خدمات مناســبی را 
دریافت کنند و این خدمات در نهایت به تجربه عالی خرید، 
تکرار خریــد و در نهایت رشــد ســود عملیاتــی بینجامد. در 
واقع ابتدا باید دارایی شبکه توزیع ساخته شود، بعد دارایی 
آگاهی از برند ایجاد شود، وگرنه توسعه دارایی دوم، بازدهی 
مناسبی نخواهد داشت. به عنوان مثال اسنپ زمانی اقدام 
به تبلیغات بیلبوردی کرد که به میزان کافی راننده و کاربرانی 
که اپلیکیشن اسنپ را نصب کرده بودند، در اختیار داشت. 
این توسعه دارایی به بازدهی درستی می انجامد. پس زمان 
مناسب برای تشخیص توسعه دارایی، نکته ظریفی است 
که باید مدنظر قرار بگیرد و الگوبرداری تقلیدی اشتباه است. 

 به نظر می رســد این دوره که من آن را »فاز 
اول اکوسیســتم« می نامــم بــه پایــان خــود نزدیــک 
می شود. با توجه به تحولات صورت گرفته طی ۱۰ سال 
اخیر، از ورود سرمایه های خارجی گرفته تا سال ۱۴۰۰ 
که بــا خــروج میــزان زیــادی از ســرمایه گذاران مواجه 
بودیم، ظهور و افول کسب وکارهای متنوعی را دیدیم. 
برخی حوزه های کسب وکاری نیز به اشباع رسیدند و 
تجارت الکترونیک در حوزه های دیگری از جمله حوزه 
ســامت، کســب وکارهای تــازه ای را شــکل داد. 
همان طور که اشاره کردید، مدل مالی استارتاپ ها به 
بازنگری نیاز دارد. این در حالی است که طی ۱۰ سال 
گذشته، مدل سهام داری به شکل گسترده ای در ایران 
رواج پیــدا کــرده و یکــی از چالش هــای رایــج میــان 

بنیان گذار و سرمایه گذار، تصاحب حداکثری سهام 
شرکت بوده است. سؤال این است که این مدل چه 
آسیب هایی به اکوسیستم استارتاپی ایران وارد کرد و 
چند درصد از کسب وکارهایی که شکست خوردند، 
به دلیــل اجرای ایــن مدل مالــی بوده اســت؟ اگر طی 
سال های گذشته مدل دیگری را به اجرا می گذاشتیم، 
احتمال داشــت که به موفقیت بالاتری دســت پیدا 
کنیم یا این یک مسیر طبیعی بود 

که ناگزیر باید طی می شد؟
ایــن  کســب  بــه  مــا  معتقــدم 
تجربیات نیاز داشتیم تا دریابیم 
الگــوی ســهام داری نبایــد الگــوی 
غالب باشد. ناگفته نماند که من 
همچنان بــه ایــن الگو بــه صورت 
ترکیبی در کنار ســایر الگوها قائل 
هســتم. در مــورد آســیب های 
واردشــده به کســب وکارها ناشی 
از اجــرای الگــوی ســهام داری، 
شــخصاً بــاور دارم اکوسیســتم 
نوآورانه بر محوریت اندیشه های 
بنیان گذاران خود قــرار گرفته و به عبارت دیگر انســان محور 
است. تا به حال سراغ نداشته ام که یک بنیان گذار با اجرای 
درست همین الگوی غلط نتوانسته باشد رشد و توسعه پیدا 
کند؛ بنیان گذار حتی در صورت شکست در یک کسب وکار 
از تجربیات خود بهره گرفتــه و در کســب وکار جدید خود از 
آن اســتفاده خواهد کرد. روشــن اســت کــه این الگو بــه بروز 
اصطکاک  و به تعویق افتادن بلوغ در کسب وکارها منجر شده 
است. البته باید در نظر داشته باشیم هرگاه هریک از طرفین 
یک کســب وکار عزم کافی را برای کسب ســود جزم کرده و تا 
حصول نتیجه تمرکز و تلاش کافی به خــرج داده، در نهایت 
برای مشکلات به وجود آمده راه حلی یافته و به الگوی بومی 

خود دست پیدا کرده است.

 به نظر شــما الگوی جایگزین برای عبور از 
مدل مالی سهام داری چیست؟ و تا چه میزان چنین 

الگویی را قابل اجرا می دانید؟ 
الگوی جایگزین پیشنهادی من که در دنیا، به ویژه کشورهایی 
ماننــد هنــد کــه بازارهــای مالــی قدرتمنــدی ندارند بــه اجرا 
درآمده، شــامل ســه الگوی اصلی اســت. اولی الگوی شامل 
»ضمانت خطرپذیر« اســت. در این الگو، یــک نهاد مالی با 
دریافت ســهمی از ســود کســب وکار یا وثیقه گرفتن سهام 
یا ضمانت هایــی از بنیان گــذار شــرکت، تضمین مالــی لازم 
را در جهــت دریافــت تســهیلات، تأمیــن مالــی جمعــی یــا 
تسهیلات لیزینگ فراهم می کند. بسیاری اوقات نهادهای 
حمایتی، وام هایی را برای حمایت از کسب وکارها به تصویب 
می رســانند، اما یک کســب وکار به دلیل نداشــتن ضمانت 
لازم قادر بــه دریافت آن نیســت. بنابراین یــک نهاد ضامن 
با پذیرفتن ریســکی که متوجه تأمین کنندگان مالی است، 
می تواند این مانع را برطرف کند. در ازای این قبول ریســک، 
در سود شرکت با نرخ قابل توجهی مشارکت خواهد کرد. این 
ویژگی بــرای نهادهای مالی گزینــه جذابی اســت، زیرا بدون 
درگیر کردن پول می توانند سودی را نصیب خود کنند. الگوی 
دوم »تســهیلات خطر پذیر« یــا Venture Debt اســت. در 
این الگو سرمایه گذار با گرفتن ضمانت های لازم بدون درگیر 
شدن در ماجرای سهام داری می تواند در سود شرکت سهیم 
شود. این منابع از طریق الگوی رایج »سکوهای تأمین مالی 
جمعی« می تواند وارد شرکت ها و کسب وکارهای دانش بنیان 
شــود و با نرخ هایــی بســیار بالاتــر از نرخ رســمی بــازار بدون 
ریسک، مثلاً در حدود ۳۶ درصد تأمین مالی صورت بگیرد. 
اما هنگامی که ریسک ارائه این تسهیلات نیز پذیرفته شود، 
سود ارائه دهنده تسهیلات می تواند سالانه تا ۵۰ درصد هم 

افزایش پیدا کند.

ادامه در صفحه ۳۱

رضا جمیلی 
سردبیر

@rezajamili

ما در سال هاى ابتدایی 
تنها تقلیدى عجولانه 

از اکوسیستم هاى 
غربی انجام داده 
بودیم، بدون آنکه 

داراى تمام اجزاى آن 
اکوسیستم باشیم

   عکس :  نسیم اعتمادی
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شرکت های برتر
T O P

C O M P A N I E S

ســازمان مدیریت صنعتی، در بهمن ماه ۱۴۰۱ برای بیست 
و پنجمین سال متوالی در رویداد IMI۱۰۰ ۵۰۰  فهرستی از 
۵۰۰ شرکت برتر ایرانی را براساس شاخص هایی مانند اندازه 
و رشد، سود آوری و عملکرد،  بهره وری و... رتبه بندی کرد. بنا 
داریم در هفته نامه کارنگ به بررسی۱۰۰ شرکت برتر دوم این 

رویداد بپردازیم. 
شرکت آسان پرداخت پرشین که با نماد تجاری آپ شناخته 
می شــود، در بیســت و پنجمین رویــداد  IMI۱۰۰، بــا فروش 
۶۵۳۱۰ میلیــارد ریــال )بر اســاس ســال مالــی ۱۴۰۰(، از نظر 
میزان فروش/ درآمد )میلیارد ریال(، رتبه ۱۰۱ شــرکت های 

برتر ایران را به دست آورده است. 
این شرکت که در ســال ۱۳۸۸ به عنوان شــرکت ارائه دهنده 
خدمات پرداخت )PSP( تأســیس شــده و در حوزه طراحی 
و توسعه سیستم یکپارچه پرداخت با استفاده از ابزارهای 
نوین فعالیت می کند، در رتبه بندی ســال ۱۴۰۱توانست در 
گروه »رایانه ای و فعالیت های وابســته« رتبه یک را کســب 
کرده و بالاتر از شرکت های »پرداخت الکترونیک شاپرک« 
و »بهسازان فردا« بنشــیند. آپ پیش از این در سال ۱۳۹۹ 
هم بــا فــروش ۶۲۱۳۷ )میلیــارد ریال( بــه رتبه نخســت این 
گروه دست یافته بود. این شــرکت همچنین توانست برای 
ششمین سال متوالی از نظر شاخص فروش در گروه رایانه 
و فعالیت های وابسته رتبه اول را به دست آورد. این بازیگر 
حوزه پرداخت الکترونیکی، در فهرست گروه های صنعتی از 

نظر شاخص میزان فروش نیز در رده ۱۰ قرار گرفت. 
البتــه بعیــد اســت مجموعــه آســان پرداخــت از رتبــه ۱۰۱ 
خود شــادمان باشــد، چراکه نســبت به ســال های گذشته 
جایگاهش با افت همراه بوده است. آپ با ۱۱ پله سقوط در 
میان شــرکت های حوزه پرداخت بیشــترین میــزان کاهش 
رتبه را در جــدول تجربــه کرد و بــا این اتفــاق دیگر نــام هیچ 
شرکتی از حوزه پرداخت میان ۱۰۰ شرکت برتر ایران به چشم 

نمی خورد. بهترین رتبه ای که شــرکت آپ در این فهرســت 
به دســت آورده، به ســال ۹۷ بازمی گردد که توانسته بود در 

جایگاه ۳۶ام لیست ۵۰۰ شرکت برتر ایران قرار گیرد. 
حامد منصوری و مهدی شهیدی، بنیان گذاران و سهام داران 
عمده آسان پرداخت هستند. اما در حال حاضر مدیرعامل 
این مجموعــه، علی اکبر فراهانی اســت که پیــش از این هم 
قائم مقام مدیرعامل و معاون بازاریابی این مجموعه بود. در 
سایت آپ آمده است که فراهانی، دانش آموخته مدیریت 
بازاریابــی و مدیریــت مالــی از دانشــگاه شــهید بهشــتی و 
همچنین کشور سوئد اســت و بیش از ۱۰ سال در صنعت 
تلــکام، پرداخــت و دیجیتــال در حوزه های بازایابــی، فروش 
و محصول فعالیت داشــته اســت . او پیش از ملحق شــدن 

بــه آپ، معــاون تجــاری و قائم مقــام مدیرعامل 
اپراتور مجازی نگین ارتباطات آوا و مدیر ارشــد 
بازاریابی شــرکت رایتل بوده  است. محمدرضا 
اسکندریون، مدیرعامل ســابق آسان پرداخت 
نیــز اکنــون به عنــوان رئیــس هیئت مدیــره بــه 

فعالیت خود در این مجموعه ادامه می دهد.
نخستین فعالیت جدی آپ در زمینه خدمات 
نویــن پرداخت، مربــوط بــه ارائه ســرویس های 
ویژه؛ مانند خرید شارژ تلفن همراه با استفاده 
از دســتگاه های POS بود. پیش از فعالیت این 

شرکت، از این دستگاه ها تنها برای پرداخت وجه استفاده 
می شد. به گفته مهدی منصوری، بنیان گذار آسان پرداخت، 
اخذ مجوز این فعالیت حدود دو سال طول کشید. سپس 
این شرکت اقدام به واردات تعدادی دستگاه POS برای ارائه 
سرویس های مورد نظر با استفاده از آنها کرد. به تدریج این 
شرکت با شبکه بانکی کشور ارتباط گرفت و توانست علاوه 
بر خدمات مربوط به دستگاه های POS، ارائه دهنده خدمات 
متنوع پرداخت الکترونیکــی در بســترهای درگاه پرداخت 

موبایلی USSD، اپلیکیشــن آپ و درگاه پرداخت اینترنتی 
IPG شود.  این شرکت در پی همکاری هایی که با مجموعه ای 
از بانک ها داشــت، در ســال ۹۳ بخشی از ســهام خود را به 
بانک کشاورزی واگذار کرد و در سال ۹۵ نیز با ورود به بورس 

تبدیل به شرکت سهامی عام شد. 
در حال حاضر محصولات مجموعه آسان پرداخت شامل 
دستگاه های کارت خوان فروشگاهی و موارد وابسته به آنها 
نظیر پین پد، درگاه پرداخت اینترنتی، سامانه  دستوری ۷۳۳، 

اپلیکیشن آپ و اعتبار تالی است.
پرداخــت ســریع قبــوض از طریــق بارکدخــوان، شــرکت 
در جشــنواره ها، مدیریــت کارت هــای بانکــی و کیــف پــول 
الکترونیکی، ســرویس تله پرداز، انتقال وجه کارت به کارت، 
خریــد انــواع بیمه نامه هــا، خریــد بلیــط قطار، 
ســرمایه گذاری در صندوق های سرمایه گذاری، 
مشـــاهده لیســت تراکنش هــا و... از مجموعه 
خدماتی اســت که توسط اپلیکیشــن آپ ارائه 

می شود. 
بــر اســاس گــزارش مدیرعامــل آپ در مجمــع 
عمومــی شــرکت، ایــن مجموعــه رتبــه چهــارم 
به لحــاظ تعداد تراکنــش را در بین شــرکت های 
پرداخــت دارد و دارای رتبــه دوم کم خطاتریــن 
تراکنش های پرداخت های انجام  شــده در سال 
۱۴۰۰ بنــا بــه گــزارش  اقتصــادی ســالیانه  شــاپرک اســت. 
علی اکبر فراهانی همچنین تعداد نیروهای شــرکت آســان 

پرداخت را بیش از ۷۰۰ نفر عنوان کرده است. 
او در این گزارش سهم آسان پرداخت را در بخش کارتخوان 
۸/۰۲ درصــد بــازار، در حــوزه درگاه پرداخــت اینترنتــی ۳۲ 
درصد تراکنش ها و در حوزه پرداخت موبایلی هم ۱۶ درصد 
تراکنش ها اعلام کرده است. به گفته او نزدیک به ۱۰ درصد 

سهم بازار تراکنش مربوط به این شرکت است.

 نگاهی گذرا به شکل گیری 
صنعتی نوین در ایران

صنعت پرداخت 
نوظهور اما حیاتی 

اگــر چــه مــدت زیــادی از عمــر صنعــت 
پرداخــت بــه شــیوه های نویــن در ایــران 
نمی گــذرد، امــا رشــد این حــوزه بــا چنان 
سرعتی اتفاق افتاده که امروزه در کشور ما 
هم مانند دیگر نقاط توسعه یافته جهان، 
زندگــی بــدون ایــن صنعــت، اگــر نگوییم 
غیرممکن، حداقل بسیار دشوار خواهد 
بود. هر چند ورود اولین خودپرداز به کشور 
توســط بانــک بیمــه بازرگانــان بــه قبــل از 
انقلاب )چهار ســال پس از اختراع اولین 
دســتگاه ATM در دنیــا( بر می گــردد، امــا 
شــروع رشــد جدی صنعــت پرداخــت از 
اوایــل دهــه ۸۰ خورشــیدی شــروع شــد. 
توسعه این صنعت به گونه ای ادامه یافت 
که در ابتدای دهه ۹۰ بر اساس نیاز، بانک 
مرکزی، شرکت شــاپرک را به  عنوان بازوی 
اجرایی خود بــا هدف نظارت بــر PSPها و 
نظام پرداخت الکترونیک راه اندازی کرد تا 
فضا را سر و سامان دهد و به تدوین قواعد 
و مقررات برای ایجاد یک بازار کسب وکار 
رقابتی در این حوزه بپردازد. شــرکت های 
فعال در حــوزه صنعت پرداخــت در واقع 
واســطه میان بانک ها و مردم بــرای انجام 
امور مالی هستند و می توان آنها را ترکیبی 
از نهاد های مختلف دانســت که در طول 
فراینــد تراکنــش پرداخــت بــا یکدیگــر 
تعامل دارنــد. اپلیکیشــن های پرداخت،  
درگاه های پرداخت اینترنتی، دستگاه های 
 ،)USSD( کارت خوان و پرداخت با همــراه
مهم تریــن حوزه هــای صنعــت پرداخــت 

هستند. 
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۱۴۰۰ میلیــارد ریــال )بر اســاس ســال مالــی ۱۴۰۰ میلیــارد ریــال )بر اســاس ســال مالــی ۱۴۰۰(، از نظر  ۶۵۳۱۰
۱۰۱میزان فروش/ درآمد )میلیارد ریال(، رتبه ۱۰۱میزان فروش/ درآمد )میلیارد ریال(، رتبه ۱۰۱ شــرکت های 

برتر ایران را به دست آورده است. 
۱۳۸۸این شرکت که در ســال ۱۳۸۸این شرکت که در ســال ۱۳۸۸ به عنوان شــرکت ارائه دهنده 
خدمات پرداخت )PSP( تأســیس شــده و در حوزه طراحی 
و توسعه سیستم یکپارچه پرداخت با استفاده از ابزارهای 
۱۴۰۱نوین فعالیت می کند، در رتبه بندی ســال ۱۴۰۱نوین فعالیت می کند، در رتبه بندی ســال ۱۴۰۱توانست در 
گروه »رایانه ای و فعالیت های وابســته« رتبه یک را کســب 
کرده و بالاتر از شرکت های »پرداخت الکترونیک شاپرک« 

و »بهسازان فردا« بنشــیند. آپ پیش از این در سال 
۶۲۱۳۷هم بــا فــروش ۶۲۱۳۷هم بــا فــروش ۶۲۱۳۷ )میلیــارد ریال( بــه رتبه نخســت این 
گروه دست یافته بود. این شــرکت همچنین توانست برای 
ششمین سال متوالی از نظر شاخص فروش در گروه رایانه 
و فعالیت های وابسته رتبه اول را به دست آورد. این بازیگر 
حوزه پرداخت الکترونیکی، در فهرست گروه های صنعتی از 

۱۰نظر شاخص میزان فروش نیز در رده ۱۰نظر شاخص میزان فروش نیز در رده ۱۰ قرار گرفت. 
البتــه بعیــد اســت مجموعــه آســان پرداخــت از رتبــه 

خود شــادمان باشــد، چراکه نســبت به ســال های گذشته 
۱۱جایگاهش با افت همراه بوده است. آپ با ۱۱جایگاهش با افت همراه بوده است. آپ با ۱۱ پله سقوط در 
میان شــرکت های حوزه پرداخت بیشــترین میــزان کاهش 
رتبه را در جــدول تجربــه کرد و بــا این اتفــاق دیگر نــام هیچ 
۱۰۰شرکتی از حوزه پرداخت میان ۱۰۰شرکتی از حوزه پرداخت میان ۱۰۰ شرکت برتر ایران به چشم 

 ،)USSD( کارت خوان و پرداخت با همــراه
مهم تریــن حوزه هــای صنعــت پرداخــت 

هستند. 



کنید سکن  ا

«شاید موافق �با�ید! »
هر شنبه، تحلیل خبرهای اکوسیستم با رضا جمیلی

بسنده کردن به سخت خبرها که صرفاً تیترها را به شما � دهند چیز زیادی از واقعیت ماجراها 
نصیب تان ن� کند. اگر در دام نرم خبرها و داستان هایی که برندها برای خودشان � سازند هم بیفتید 
که تأکید اول و آخرشان این است که «ما خوبیم» یا «همه عالم سر ناسازگاری با ما دارند...» یک چاه ویل 

دیگر است. سردبیر کارنگ � گوید در این برنامه تلاش دارد تحلیل وقایع و اتفاقات را ورای خبرها و 
اهداف منتشرکنندگان آنها با شما در میان بگذارد. 

نمایشگاه اینوتکس، نامه توانگر و ادامه ماجرای VOD ها
در برنامه   این هفته 
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مدیر سرمایه گذاری 
کارن کراد خبر داد:

 تأمین سرمایه 
۱۵ کسب وکار 

شرکت کننده در 
اینوتکس ۲۰۲۳

سکوی تأمین مالی »کارن کراد« که از سال 
۱۳۹۷ همــگام بــا نمایشــگاه اینوتکس در 
رویداد کافه ســرمایه حضور داشته، سال 
گذشــته در راســتای رفع نیاز شرکت ها به 
سرمایه در گردش، دو شرکت دانش بنیان 
را توســط ۳۱۶ ســرمایه گذار حقیقــی و 
حقوقی با ۴.۵ میلیارد تومان تأمین سرمایه 
کرد. کارن کراد با این پیشــینه امســال هم 
در اینوتکس ۲۰۲۳ برای شــرکت کنندگان 
تأمین مالی نمایشــگاه اعلام آمادگی کرد 
و بــه گفتــه »امیررضــا صادقــی«، مدیــر 
سرمایه گذاری کارن کراد، ۱۵ شرکت کننده 

را تأمین مالی کرده است.
درخواســت های  می گویــد:  صادقــی 
زیادی برای تأمین ســرمایه وجود داشــت 
امــا واقعیــت ایــن اســت کــه بســیاری از 
استارتاپ ها و مجموعه ها هنوز از ماهیت 
ابــزار تأمین مالی آگاه نیســتند. بســیاری 
از متقاضیــان ثبت نامی نیازمند وی ســی 

 بودند نه ابزار تأمین مالی جمعی.
او ادامــه داد: »کارن کــراد یکــی از ســه 
شــرکت  اولی اســت که مجوز تأمین مالی 
جمعی را از ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
دریافــت کرده اســت؛ این شــرکت تاکنون 
از ۳۰۰ درخواســت ۲۸ درخواســت  را بــه 
نتیجــه رســانده و بیــش از ۱۲۸ میلیــارد 
تومان ســرمایه در اختیار ســرمایه پذیران 
قرار داده اســت.« صادقی تصریح کرد که 
تفاوت درخواست ها و تعداد کمپین های 
منتشرشــده بر پلتفرم کارن کراد نشان گر 
تعهــد مجموعه بــه حفاظــت از ســرمایه  

مردم است.
به گفته صادقی، کارن کراد خود را موظف 
بــه حفــظ ســرمایه مــردم می دانــد و بــه 
همیــن دلیــل  از ۳۰۰ درخواســت تاکنــون 
۱۰ درصد از شــرکت ها را پذیرفته و شرایط 
ســختگیرانه ای برای پذیرش تدوین کرده؛ 
شــرکت حقوقــی بــودن، ســابقه تولیــد 
محصــولات موفــق و تضمیــن ســوددهی 

نمونه ای از این شرایط است.
بر اســاس گفته های مدیر ســرمایه گذاری 
کارن کراد، در کنار امانت بودن سرمایه های 
مردم نزد شرکت، اصلی ترین چالش تأمین 
مالــی در اقتصــاد نــوآوری، تــورم صعودی 

کشور است.

NEWSخبر

در پنلی با حضور مجتبی کیانی، رضا زرنوخی و رضا غیابی در استیج اینوتکس بررسی شد

فرصت های اندک اما 
امیدوارکننده آینده

به تازگــی معــاون علمــی و فنــاوری ریاســت جمهــوری در 
خصوص اینترنت با دسترســی خــاص اعلام کــرد که این 
نهاد یکی از پیشنهادکنندگان اصلی موضوع اینترنت با 
دسترسی ویژه برای کسب وکارها بوده  و تأکید کرد که نباید 
اسم این اینترنت را »اینترنت طبقاتی« گذاشت. همچنین 
روح الله دهقانــی فیروزآبــادی گفته بود که قصــد دارند در 
مراکز خــاص مانند پارک فنــاوری پردیس یــا منطقه پیام، 
اینترنت حرفه ای در اختیار تیم های خواهان دسترسی با 
سرعت بالا بگذارند. حالا وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در حاشیه نمایشگاه اینوتکس ۲۰۲۳ در جمع خبرنگاران 
اعلام کرد که بــه دنبال این طرح هســتند تا در مــکان ویژه 

اینترنت با سرعت بالا و زیرساخت قوی را فراهم کنند. 
زارع پور در پاســخ به این سوال که ســطح دسترسی به این 
نــوع اینترنت ویــژه را چه کســی تعیین می کند اعــلام کرد 
که او در این زمینه نقشــی ندارد و ســطح دسترسی را باید 
کمیته تعیین مصادیق محتوای مجرمانه یا همان کمیته 

فیلترینگ مشخص کند.

او همچنین در پاسخ به این سوال که وعده او از بهمن  ماه 
برای رفع فیلتــر از برخی پلتفرم های فیلتر شــده همچنان 
عملی نشــده اســت، گفــت کــه در ایــن زمینه نیــز کمیته 

فیلترینگ تصمیم گیر است. 
زارع پور در این مورد توضیــح داد: »کمیته فیلترینگ باید 
در این زمینه تصمیم گیری کند؛ ما فقط یک عضو کمیته 
هســتیم. با پیگیری ما همین اســفند ماه، نزدیک به ۳۰۰ 
سایت و بازی رفع فیلتر شــدند، ولی در مورد پلتفرم هایی 
که مورد انتظار شماست، این یک تصمیم جمعی است.«

او ادامه داد: » ما در حال دنبال حل این موضوع هستیم. 
در حکم دبیر شــورای عالی مجــازی، بندی وجــود دارد که 
باید در مصادیق و سیاست های فیلترینگ بازنگری شود؛ 
اجرای این بند در دســتور مرکز ملی اســت که در تعامل با 
کمیته  فیلترینگ در این زمینه تصمیم  می گیرند. در حوزه 
شــبکه اجتماعی و پیام رســان ها همچنان کــه بارها اعلام 
شــده از فعالیت هر پلتفــرم خارجی و ســکوی خارجی در 
جمهوری اسلامی اســتقبال می کنیم، مشــروط بر اینکه 

وزیر ارتباطات در 
حاشیه اینوتکس 

تصمیم گیرنده 
کمیته فیلترینگ 

است



شــــــــــــــمــــــــــــــاره ۹۵
۲۴ اردیبهشت ۱۴۰۲
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

11

رويداد
E V E N T

یکــی از پنل هــای اینوتکــس روز پنجشــنبه هفته گذشــته 
برگزار شد روی موضوعی تمرکز داشت که در فضای کم امید 
این روزها برای بسیاری مهم شده است. که در اکوسیستم 
نوآوری کشور با همه چالش ها و مشــکلاتش کدام حوزه ها 
هستند که هنوز می توان در آن ها کسب وکار راه اندازی کرد و 

به رشد و رونق آن امید بیشتری داشت.
ایــن پنــل کــه بــا عنــوان »امــروز بــرای شــروع چــه 
کسب وکارهایی مناسب است؟« و با حضور رضا زرنوخی، 
مدیرعامــل صنــدوق مالــی توســعه تکنولــوژی، مجتبــی 
کیانی معاون سرمایه گذاری هلدینگ مکس، رضا غیابی 
مدیرعامــل موسســه فرصت آفرینــان و بــا مدیریــت رضا 
جمیلی سردبیر رسانه های چاپی گروه راه کار برگزار شد به 
بحث و بررسی حوزه هایی از اقتصاد نوآوری که این روزها 
صاحبان ایده و ســرمایه می توانند بیشــتر به آن ها توجه 

کنند پرداخت. 
در ابتــدای ایــن پنــل مهــدی 
ویدئویــی ضبــط   در  علیپــور 
شده به بررســی روندهای آینده 
اکوسیســتم های دیجیتــال در 
دنیــا ازجملــه کســب وکارهایی 
کــه در حاشــیه اکوسیســتم 
هــوش مصنوعــی می تواننــد 
شــکل بگیرند پرداخت و تاکید 
کــرد در روزگاری کــه صحبــت 
از اتوماســیون بســیاری از امــور 

توســط هــوش مصنوعــی اســت کســب وکارها و ایده هــای 
انسان محور احتمالا رونق بیشتری پیدا خواهند کرد.

سپس رضا جمیلی در مقدمه ای با اشاره به شرایط اینترنت و 
برخی زیرساخت های دیجتال کشور این پرسش را مطرح کرد 
که آیا مهم تر شروع کسب وکار در این روزها آیا بهتر نیست 
که داشته های فعلی خود در اقتصاد نوآوری از جمله منابع 
انســانی را حفظ کرده و اجــازه دهیم به شــرایط باثبات تری 
برســیم و بعد دربــاره فضاهای جدیــد و فرصت هــای آینده 
صحبت کنیم یا اینکه حتی در این شــرایط هــم می توان به 

ورود به حوزه های جدید کسب وکاری فکر کرد؟
در ایــن پنــل معــاون ســرمایه گذاری هلدینگ مکــس اما با 
اشاره به سرمایه گذاری های این هلدینگ در ماه های گذشته 
تاکید کرد هنوز حوزه هایی چون بیمه و ســلامت و فین تک 
فرصت زیادی برای رشد و توســعه دارند و همین امر باعث 
خواهد شــد تــا عــده زیــادی بــرای راه انــدازی کســب وکار در 
این حوزه دســت به کار شــوند. او با اشــاره به اینکــه اعتقاد 

دارد علیرغــم فضای کلــی فعلــی اکوسیســتم در آینده جو 
مثبت تری از ایده ها و کســب وکارهای نوآور شکل خواهند 
گرفت گفت: »اکوسیســتم فعلی دیجیتال و آنلاین کشور 
تنها بخش کوچکــی از فرصت های گذشــته را محقق کرده 
و هنوز حوزه ها و بخش های زیــادی از اقتصاد ایران ظرفیت 
تحول دیجیتال را در خود دارد. حوزه هایی چون بیمه و خودرو 
و هوش مصنوعی مرتبط با آن ها نمونه ای از کارهایی است که 
می تواند روی آن تمرکز کرد و اکوسیســتم های کسب وکاری 

جدیدی بر پایه آن ساخت.«
رضا زرنوخی هم در این پنل با اشاره به مشکلات زیرساختی 
و بحث مهاجرت منابع انسانی گفت: »درست است که باید 
رفع این چالش هــای را در اولویت بگذاریم اما نباید فراموش 
کنیم که به کســانی کــه می خواهنــد وارد فضــای کارآفرینی 
شــوند پیام درســتی بدهیم. این روزها باید بــه آن ها بگوییم 
که راه اندازی یک اســنپ یا دیجی کالای دیگر ارزشــی ایجاد 
نمــی کنــد. این هــا بخش هایــی 
از اکوسیســتم دیجیتال کشــور 
هســتند که اشباع شــده و دیگر 
بــرای ســرمایه گذاران جذابیتــی 
هنــوز هســتند  امــا  ندارنــد. 
حوزه هایی که مرتبط با صنعت 
و اقتصــاد ســنتی کشــورند و 
هیچ گونه نوآوری وارد آن ها نشده 
است.« او با اشاره به حوزه هایی 
چــون معــدن و کشــاورزی کــه 
اقتصاد بسیار بزرگی دارند تاکید کرد که صاحبان ایده و افراد 
نوآور و سرمایه گذاران خطرپذیر باید در دوره دوم اکوسیستم 
آنلاین و نوآوری کشــور به این حــوزه توجه کننــد. زرنوخی با 
اشــاره به اینکه نهادهای خصوصــی و صندوق های مالی ای 
در کشور داریم که سرمایه های بسیار زیادی در اختیار دارند 
تاکید کرد که باید زنجیره ارزش آن ها را رصد و روی این زنجیره 
برای اکوسیستم نوآوری کشور فرصت  بیافرینیم. بر همین 
اساس زرنوخی حوزه ای چون سلامت را یکی از مستعدترین 
حوزه های برای راه اندازی کســب وکارهای نوآور در ســال های 

پیش رو دانست.
غیابی هم در ادامه این پنل با اشاره به ارتباطاتی که با برخی 
شرکت های ســرمایه گذاری دارد تاکید کرد برای آن ها توجه 
به بازارهایی که در این سال ها کمتر موردتوجه بوده اند هنوز 
جذاب است. به گفته او اما در این مسیر موردتوجه قراردادن 
تغییراتی که در دنیا در حوزه هوش مصنوعی و مهارت های 
جدید در حال رخ دادن است اهمیت زیادی پیدا کرده است.

امیر ناظمی در رویداد ایستگاه آینده اینوتکس گفت
در دنیای آینده نقش پلتفرم ها از دولت ها پررنگ تر است

شانسی برای توسعه هوش مصنوعی نداریم
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 معــاون ســابق وزیــر ارتباطــات دولــت دوازدهم و 
پژوهشگر در حاشیه اینوتکس ۲۰۲۳ با اشاره به 
نظام هــای مختلفی کــه در حال حاضــر در جهان 
برای توسعه هوش مصنوعی در نظر گرفته شده، 
اعلام می کند که ایران بــه هیچ کدام از این نظام ها 
تن نداده و ترجیح می دهد از هر دیدگاهی، آنچه 
را خــودش دوســت دارد انتخــاب کنــد. بــه بــاور 
امیر ناظمی با چنین نگاهی ایران هیچ شانســی 
برای توســعه در این حوزه هــا نــدارد.  امیر ناظمی 
ادامــه می دهــد: »حــدود دو مــاه پیش، هــزار نفر 
از متخصصان فنــاوری که در بیــن آنان نــام افراد 
شناخته شده ای به چشم می خورد، بیانه ای امضا 
کردند که در آن خواسته بودند، شرکت های حوزه 
هوش مصنوعی فعالیت شان را متوقف کنند، زیرا 
مشخص نیست با آن قرار است چه اتفاقی برای 
بشــر بیفتد. این استاد دانشــگاه ادامه می دهد: 
»اصلی ترین مسئله ای که سبب ترس های دسته 
جمعی بشــر از تکنولوژی می شــود، عدم توازن و 
تطابق میان نظام حکمرانی و توسعه فناوری است. 
این موضوع فقط به فضای جهانی مربوط نیست؛ 
در یک شرکت هم اگر نظام حکمرانی با وضعیت 
تکنولوژی تطابق نداشته باشد، آن مجموعه حتما 

دچار فروپاشی می شود.

 تئوری هــای مطــرح شــده درباره 
حکمرانی فضای آی تی

معاون اســبق وزیر ارتباطات می گوید: »در زمینه 
حکمرانی حوزه آی تی که هوش مصنوعی جزوی 
از آن اســت، دو تئوری وجــود دارد؛ در تئــوری اول 
که بــه »چندجانبه گرایی« معروف اســت، فرض 
بر این اســت که هر کشــوری می توانــد و حق دارد 
سیاست گذاری حوزه آی تی درون مرزهای خود را 
انجام دهد. طرفداران این دیدگاه که به طور خاص 
چین و روســیه هســتند، می خواهند کــه اختیار 
سیاست گذاری این حوزه به دولت ها داده شود.«

او بــا اعلام اینکــه ایــن دیــدگاه دو مســئله اصلی 
دارد توضیــح داد: »اول ایــن کــه در ایــن حالــت 
بایــد نهادهــای بیــن المللی ماننــد ســازمان ملل 

هم پذیرفته شــوند و حــد مداخله آن ها 
افزایش یابد، چون نمی شود که هر کدام 
از این کشــورها تصمیمی بگیرند که در 

تعارض با دیگری باشــد. دومین مشکل 
این دیدگاه این است که ذی نفعان مختلف 

را نادیده می گیرد.«
او ادامه می دهــد: »در تئــوری دوم کــه »چند ذی 
نفع« خوانده می شود و بیشتر کشورهای آمریکا 
و انگلیس آن را جلو می برند، فرض بر این است که 
اگر قرار است در این فضا حکمرانی انجام بگیرد، 
باید حق تصمیم گیری به بازیگــران مختلف این 
حــوزه از جملــه شــرکت ها و NGOها داده شــود. 
درباره این تئوری می توان گفــت با توجه به اینکه 
در حال حاضر شاهد نابرابری در جهان هستیم 

و کشوری مانند آمریکا به طور طبیعی بزرگ ترین 
بیزینس ها و ان جی او ها را دارد، این نظامی که ما 
در ابتدا چند ذی نفعی تصورش می کنیم در عمل 

می تواند منجر به قدرت یافتن یک سو شود.«
ناظمی اضافه می کند: »در مقابل این دو دیدگاه 
البته یک دیدگاه میانه نیز وجود دارد که کشورهای 
اروپایی طرفدار آن هستند و می گوید: ما می پذیرم 
که کشــورها حق تصمیم گیــری در حــوزه فناوری 
آی تی را دارند اما باید نهادهای بین المللی مانند 
ســازمان ملل وجود داشته باشــد و در آن به جای 
اینکــه فقــط کشــورها حضــور داشــته باشــند، 
کرســی هایی هم بــه بازیگرانی مانند شــرکت ها و 
… بدهیم تا آن ها هم بتوانند حرف شان را بزنند.« 
او خاطرنشان می کند: »درباره حکمرانی در حوزه 
آی تی دیدگاه های جدیدی هم مطرح شده است. 
برای مثــال در کتــاب »هوش مصنوعی« نوشــته 
»کسینجر« گفته می شود، در دنیای امروز میزان 
تاثیرگــذاری پلتفرم هــا بر زیســت بشــر، بیش از 

دولت ها است.«

تاثیر پلتفرم ها در آینده
این پژوهشــگر حــوزه فنــاوری می گوید: 
»برای دنیا در ده سال دیگر، نگاه هایی که مبتنی 
بــر گذشــته اســت و همچنــان دوســت دارد برای 
حکمرانی هــوش مصنوعی واحد کشــور، دولت، 
ســازمان ملل و … را مبنا قرار دهــد، معنا نخواهد 
داشــت. در آینده پلتفرم های مختلفــی به وجود 
می آینــد کــه تــک تــک شــهروندان همانطــور که 
تابعیــت یــک کشــور را دارنــد، انتخــاب خواهند 

کرد که تابعیت کــدام پلتفرم 
را داشــته باشــند. ایــن 

براســاس  انتخــاب 
اصول، باور، ارزش ها 
و نگاهــی اســت که 
یک پلتفــرم به دنیا 

خواهد داشت.«

به قواعــد خودشــان پای بنــد و نســبت بــه اتفاق هایی که 
در پلتفرم می افتد پاسخگو باشــند؛ اگر این این شرایط را 
بپذیرند، دستشان را به گرمی می فشاریم و آماده همکاری 

هستیم.«
او تاکید کرد که این پلتفرم ها باید در داخل کشور دفتر بزنند 
و افزود که اگر نتوانیم پیگیر حقوق مردم خود در این فضا 
باشیم، طبیعی است که مانند هر کشــوری که برای مردم 
خود ارزش قائل اســت، به این پلتفرم ها اجازه فعالیت در 

کشــور را ندهیم. زارع پــور همچنین در مــورد موضوع رفع 
فیلتر نشــدن از گوگل پلــی و آســیبی که به صنعــت بازی 
سازی زده است نیز گفت: »دراین زمینه هم تصمیم گیری 
بــا کمیته فیلترینگ اســت. دوســتان بــه بحث و بررســی 
نیاز دارند، امیدواریم در این مورد همراهی کنند تا بتوانیم 
گوگل پلی را رفع فیلتر کنیم، چون بالاخره نیاز مردم است و 
فقط این بازی سازان نیستند که در این زمینه به گوگل پلی 

احتیاج داشته باشند. «

 زرنوخی: این روزها 
راه اندازى یک اسنپ 
یا دیجی کالاى دیگر 
ارزشی ایجاد نمی کند

که بــه »چندجانبه گرایی« معروف اســت، فرض 
بر این اســت که هر کشــوری می توانــد و حق دارد 
سیاست گذاری حوزه آی تی درون مرزهای خود را 
انجام دهد. طرفداران این دیدگاه که به طور خاص 
چین و روســیه هســتند، می خواهند کــه اختیار 
سیاست گذاری این حوزه به دولت ها داده شود.«

او بــا اعلام اینکــه ایــن دیــدگاه دو مســئله اصلی 
دارد توضیــح داد: »اول ایــن کــه در ایــن حالــت 
بایــد نهادهــای بیــن المللی ماننــد ســازمان ملل 

هم پذیرفته شــوند و حــد مداخله آن ها 
افزایش یابد، چون نمی شود که هر کدام 
از این کشــورها تصمیمی بگیرند که در 

تعارض با دیگری باشــد. دومین مشکل 
این دیدگاه این است که ذی نفعان مختلف 

او ادامه می دهــد: »در تئــوری دوم کــه »چند ذی 
نفع« خوانده می شود و بیشتر کشورهای آمریکا 
و انگلیس آن را جلو می برند، فرض بر این است که 
اگر قرار است در این فضا حکمرانی انجام بگیرد، 
باید حق تصمیم گیری به بازیگــران مختلف این 
ها داده شــود. 
درباره این تئوری می توان گفــت با توجه به اینکه 
در حال حاضر شاهد نابرابری در جهان هستیم 

کرد که تابعیت کــدام پلتفرم 
را داشــته باشــند. ایــن 

براســاس  انتخــاب 
اصول، باور، ارزش ها 
و نگاهــی اســت که 
یک پلتفــرم به دنیا 

خواهد داشت.«



شــــــــــــــمــــــــــــــاره ۹۵
۲۴ اردیبهشت ۱۴۰۲
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در اولیــن روز از آغــاز بــه کار نمایشــگاه اینوتکــس، پنــل 
بررسی ســرمایه گذاری های پیشــین در اکوسیستم نوآوری 

ایــران بــا حضــور »امیــر صالحــی«، مدیرعامل 
دیجی نکست؛ »مهدی صداقت«، مدیرعامل 
خانه نوآوری و بــه دبیری »امیررضــا صادقی«، 
مدیر عملیاتی سکوی تأمین مالی جمعی کارن 

کراد برگزار شد.

 شکست، ذات فعالیت استارتاپی  
است

امیر صالحی، ضمن معرفی دیجی نکســت در 
این پنل گفت: »این مجموعــه در زمینه ایجاد 
اســتارتاپ برای فروش سرویس به دیجی کالا با 

تأکید بر نــوآوری و فناوری های خاص فعالیــت می کند و در 
حال حاضر ۲۴ استارتاپ در دیجی نکست فعال هستند.«

صالحــی تأکیــد کــرد کــه نــرخ شکســت اســتارتاپ های 
دیجی نکســت در مرحلــه اول جــذب بالاســت، امــا از ایــن 
موضوع به عنوان ذات فعالیت اســتارتاپی نام بــرد و اضافه 
کرد: »با این حال ما مجموعه هایی داریم که تا به اینجا رشد 
کردند و به خوبی فعالیت می کنند؛ از جمله گنجه که هم با 

دیجی کالا و هم بــا مجموعه های دیگر فعالیــت می کند و از 
استارتاپ های دیجی نکست است.«

مهــدی صداقــت نیــز در خصــوص حوزه هــای 
فعالیــت خانــه نــوآوری گفــت: »تمرکــز مــا در 
سرمایه گذاری بر استارتاپ های حوزه بلاکچین 
و هوش مصنوعی و بعد استارتاپ های محتوایی 
اســت«. او ادامــه داد: »از ۱۰۰ اســتارتاپ و تیم 
جذب شــده در خانه نوآوری، ۳۰ مورد همچنان 
زنده مانده اند، در حال فعالیت هستند و رشد 
خوبی هم داشته اند«. صداقت ضمن اشاره به 
موفقیت دکتــر موتوری، یکی از اســتارتاپ های 
خانــه نــوآوری در زمینــه توســعه و همــکاری بــا 
اســنپ اضافه کرد: »با ایــن حال توصیــه ما به 
مراجعان این است که یا به این حوزه وارد نشوند، یا احتیاط 
زیادی داشــته باشــند، چون احتمال شکســت بالاســت و 
به ثمر رســیدن یک کســب وکارنوپا، احتمال کم و ســختی 

زیادی دارد.«

 استارتاپ نباید بغلی شود!
امیررضــا صادقــی، در ادامــه ایــن برنامــه گفــت: »هــدف 

»خروج« اصلی ترین چالش سرمایه گذاری 
در اکوسیستم نوآوری است

سرمایه گذاران 
پذیرش نوآوری 

استارتاپ ها را ندارند

افزایش موج مهاجرت ها با شدید شدن فیلترینگ 

باید جلوی محدودیت های اینترنتی ایستاد
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در پنلی با عنوان »استارتاپ ها و فرار از فیلترینگ« 
این موضوع مورد بحث قرار گرفت که فیلترینگ 
و محدودیــت اینترنــت کــه در چنــد مــاه اخیــر 
افزایش یافته تا چه حد روی موج مهاجرت نیروی 
انسانی تأثیرگذار بوده بوده است. ناپایدارتر شدن 
وضعیت تیم های فعال در اکوسیستم استارتاپی 
کشــور از دیگــر موضوعــات مطــرح شــده در ایــن 
نشست بود. در این پنل اعلام شد که باید در برابر 
سیاست گذاری های اشتباه که منجر به فیلترینگ 
و محدودیت بیشتر اینترنت می شــود، ایستاد و 

اینترنت آزاد و بدون اختلال را مطالبه کرد.
پنل فیلترینــگ و اســتارتاپ ها با حضور »آســیه 
حاتمــی«، مدیرعامــل ایران تلنــت؛ »ســعید 
ســوزنگر«، کارشــناس امنیت ســایبری و »تیمور 
سالارزاده«، هم بنیان گذار و مدیر ارشد بازارسازی 

گروه توسعه فناوری نوروز برگزار شد.

کاهش اشــتیاق به کارآفرینی در 
کشور 

در این پنل آسیه حاتمی با اشــاره به آمارها اعلام 
کرد که اشتیاق به کارآفرینی در کشور بسیار کمتر 
از گذشــته شــده اســت. حاتمی همچنین تأکید 
کرد که برای توســعه اقتصاد باید زیرساخت ها را 
درســت کرد. او باور دارد اســتارتاپ ها در شــرایط 
ســخت فیلترینــگ بــه زنــده بــودن خــود ادامــه 
داده اند، اما این تداوم حیات با مشکلات انبوهی 

همراه است.
حاتمی در ادامه گفت: »در حال حاضر تیم ها در 
تلاش اند تا توســعه پیــدا کنند. تیم هــای کوچک 
زیادی نابود شــده و دیگر کسب وکارها در تکاپوی 
ادامه حیات هستند. در حال حاضر کارهایی که 
پیش تر در عــرض پنج دقیقه انجام می شــد، یک 
ســاعت به طول می انجامــد. این موضــوع باعث 
خستگی و فرســودگی تیم ها شــده و روند رشد را 
کند کرده است. بازخورد در شبکه های اجتماعی 
نیز بسیار کاهش یافته و این مسئله انگیزه تیم ها 

را کاهش می دهد.«
فیلترینگ دریغ کردن دانش از مردم است

در ادامه سعید سوزنگر نیز اعلام کرد که اینترنت 
طبقاتــی و فیلترینــگ، از یــک طــرف دانــش را از 
جامعه دریغ می کنــد و از طرف دیگــر باعث ورود 
فیلترشکن شده تا ایران تبدیل به آلوده ترین کشور 

دنیا از نظر بدافزارها شود.
ســوزنگر با اشــاره به اینکه هیــچ چیــزی به عنوان 
اینترنت ویــژه یا طبقاتی یــا حرفه ای نبایــد وجود 
داشــته باشــد، تأکید کــرد کــه اینترنــت یک حق 
شــهروندی اســت و نباید دانش را از عمــوم مردم 

دریغ کرد.
او راهــکار بهبــود ایــن موقعیــت را مواجهــه بــا 
تصمیم های اشتباه دانست و توضیح داد: »نباید 
درگیر گرفتن رانت ها باشــیم، نباید از تسهیلاتی 
مثل اینترنت طبقاتی استفاده کنیم، باید جلوی 
تصمیم هــای اشــتباه بایســتیم و اینترنــت آزاد را 

مطالبه گری کنیم.«

ســقوط  دومینــوی  احتمــال 
استارتاپ ها

در همیــن زمینــه تیمــور ســتارزاده هــم تأکیــد 
داشــت کــه نمی تــوان محدودیت بــه وجــود آورد 
و بعد بــا تعریــف بســته های حمایتــی، ضررهای 
حاصــل از آن را جبــران کــرد. او معتقــد اســت که 
بسته های حمایتی در این زمینه کمکی نمی کند 
و راه حل هایــی ماننــد اینترنت طبقاتــی نیز فقط 

جامعه را دوپاره می کند.
ســتارزاده در پاســخ بــه ایــن ســؤال کــه راه حــل 
برون رفت از این مشــکلات چیست، گفت: »این 
مشــکلات را ما به وجود نیاورده ایم که بتوانیم آن 
را حل کنیم. در واقع حلال مشکلات ما نیستیم، 
ولی در حــال حاضر می تــوان برای مدیــران برنامه 
آموزشــی گذاشــت تا لااقل بدانند در این شرایط 
بایــد چــه بکننــد. ممکن اســت بــا پیشــروی این 
شــرایط با دومینــوی ســقوط اســتارتاپ ها روبه رو 
شویم. اگر در سال گذشته تیم های کوچک زیادی 
از بین رفتند، در سال جدید تیم های متوسط هم 
می توانند نابود شوند و این مهم با مدیریت، قابل 

کنترل است.«

پرنیان ستوده   

Parnian.std
@gmail.com

رويداد
E V E N T
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13 استارتاپ علاوه بر جذب سرمایه، استفاده از راهنمایی های 
ســرمایه گذار، منتورینــگ و بهره گیــری از منابــع اســمارت 
)اسمارت مانی( است؛ درحالی که این نقش سرمایه گذار در 
اکوسیســتم ما تا حدی کمرنگ یا حتی محو شــده است و 
تعامل این دو، منحصر به جذب منابع مالی و واگذاری سهام 
است«. او ادامه داد: »به نظر می رسد حلقه گم شده در این 
اکوسیستم، تعامل میان کسب وکار و ســرمایه گذار است. 
تعامل هرچند فرمول مشــخصی ندارد، اما قابل دستیابی 

اســت و می توانــد بســیاری از 
عوامــل شکســت و ناســازگاری 
را در رابطه دوســویه استارتاپ-

سرمایه گذار رفع کند.«
تجربــه  دربــاره  صالحــی 
ایــن  در  دیجی نکســت 
خصوص گفــت: »تعامــل برای 
ما هم چالــش بزرگی  اســت. در 
راســتای حــل آن، ما یــک منتور 
اختصاصــی بــه هیئت مدیــره 
تیم های استارتاپی اضافه کردیم 
تا در یک رابطه صمیمی تر، آن ها 
را نیازسنجی و منتورینگ کرده 

یا به منتور تخصصی هر حوزه مرتبط کند«. او اضافه کرد: 
»با این کار تیم ها دیگر احساس نمی کنند که تحت سلطه 

هستند یا خودشان اختیار تصمیم گیری ندارند.«
امیــر صالحــی ادامــه داد: »بــا این حــال بایــد مــرز و تعادل 
مشــخصی میان منتورشــیپ و حمایت بیش از حد وجود 
داشته باشد؛ منتور نباید پرستار بچه اســتارتاپ شود!« او 
اضافه کرد: »منتور مناسب به تیم یاد می دهد که روی پای 

خودش بایستد؛ نباید اجازه دهد استارتاپ بغلی شود!«

 ســرمایه گذاری نمی کنیم، مگر اینکه ارزنده 
باشد!

مهــدی صداقــت نیــز در خصــوص ورود بــه هیئت مدیــره 
کسب وکارها گفت: »ما به استارتاپ ها توصیه می کنیم قبل 
از ارائه mvp و تست بازار، به دنبال ساختار حقوقی و ثبت 
شرکت و تشکیل هیئت مدیره نباشند«. صداقت ادامه داد: 
»با این حال، ما به هیئت مدیره کسب وکاری ورود می کنیم 
که ارزنده باشد؛ کوچک تر از منتور ما نباشد و با گردش مالی 

بالا بتواند منفعت مالی برای مجموعه ما بیاورد.«

صداقــت ادامــه داد: »خانــه نــوآوری همیشــه بــه شــکل 
شــتاب دهنده عمــل نمی کنــد. در مواقعــی کــه به عنــوان 
استارتاپ استودیو وارد عمل می شویم، برخورد ما متفاوت 
است؛ چون خودمان متولی، نیازمند و پایه گذار آن استارتاپ 
هســتیم.« صداقت اضافه کرد: »اما در حوزه شــتاب دهی 
که نهایتاً ۱۰ الی ۱۵ درصد ســهام خواهیم داشــت، به علت 
ظرفیت محدودمان در پذیرش و سرمایه گذاری، سختگیری 
و احتیــاط بیشــتری داریــم و ارزنــده بــودن، مــلاک اصلــی 

ماست.«

 این اکوسیستم هنوز 
کوچک است

در ادامه این پنل، امیر صالحی، 
چالش هــای  اصلی تریــن 
ســرمایه گذاری در اکوسیســتم 
نــوآوری ایــران را »خــروج از 
»نداشــتن  و  اســتارتاپ« 
ســمت  از  نــوآوری  ذهنیــت 
ســرمایه گذار« عنــوان کــرد و 
گفت: »خــروج چالــش کل این 
فضــا و مجموعه های vc اســت 
و می توانــم به جــرأت بگویم کــه تا به حــال اگزیــت )خروج( 
واقعی نداشته ایم«. او ادامه داد: »مشکل دیگر، این است 
که چهارچــوب ذهنی ســرمایه گذاران فاقــد هرگونه پذیرش 
نوآوری است و آن ها تنها به دنبال فتح بازار هستد؛ در مقابل 
استارتاپ باید انتخاب کند که یا برای خوشامد سرمایه گذار 
ایده داشــته باشــد یــا ویــزای اســتارتاپی بگیــرد و مهاجرت 
کند بــه جایی کــه در آن نــوآوری اهمیت بالاتری نســبت به 

بازارخواهی دارد.«
مهدی صداقت نیــز با انتقاد از حجم کم ســرمایه گذاری ها 
در نوآوری هــای ســطح بــالا گفــت: »تجربه نشــان می دهد 
که در ایــران، زمانی کــه یک نهاد و ســازمان روی اســتارتاپی 
ســرمایه گذاری می کنند، آن کســب وکار پایدارتر می ماند و 
چالش هایش توسط نهاد حل می شــود، اما سرمایه گذاری 

برای vcها، منفعت اقتصادی زیادی ندارد.«
او در پایان اضافه کرد: »آمار سرمایه گذاری در اکوسیستم 
نوآوری کشــور مــا بســیار بســیار ناچیزتر از چیزی  اســت 
که باید ســهم اقتصادمان باشــد؛ این اکوسیســتم، هنوز 

کوچک است.«

رويداد
E V E N T

کارشناسان در نشست »اینترنت طبقاتی«: این راه منتهی به 
تعطیلی اینترنت می شود

اینترنت طبقاتی؛ کنترل ورود دیتا به افکار عمومی 

REPORTگزارش

در دوازدهمیــن دوره از نمایشــگاه بین المللــی 
اینوتکــس، پنــل اینترنــت طبقاتــی بــا حضــور 
»محمدکشــوری«، مدیــر اندیشــکده طیــف؛ 
»محمدحافــظ حکمــی«، عضــو هیئــت مدیره 
شــرکت کســب و کار دنیــای اقتصــاد و »حامــد 

بیدی«، مدیر استارتاپ کارزار برگزار شد.
محمــد کشــوری گفــت: »اینترنت بیــن المللی 
به معنای چیزی که سرچشــمه آن پلتلفرم های 
خارجــی باشــد در نظــر گرفتــه می شــود کــه 
شــبکه های اجتماعــی و شــبکه های خبــری در 
ایــن میــان بیشــتر ظهــور و بــروز داشــتند و جز 
جدایــی ناپذیــری از اینترنــت هســتند. در برابر 
اینها دو راه بود، یا باز کنید یا ببندید. طبیعی بود 
آن هایی که تاثیر قابل توجهی در ایران نداشتند، 
مهم نبودند؛ امــا درباره شــبکه های اجتماعی و 
پلتفرم های پیام رسان که با اقبال گسترده مواجه 
شده بودند، بحث فیلتر کردن چالش های زیادی 

ایجاد می کرد.
کشــوری ادامــه داد: »اینجــا مفهــوم اینترنــت 
طبقاتی متولد می شود. ابتدا از اینترنت کودک 
شروع می شود و به مواردی می رسد که می گویند 
مثلا یک تصویر برای یک پزشک مجاز است، یا 
یک خبر برای خبرنگار مشکلی ندارد، اما مردم 
ظرفیت آن را ندارند. چیزی که برای همه دنیا باز 
است، اینجا فقط برای اســتفاده های مناسب و 
مشروع برای برخی افراد باز می شود؛ مثل زمانی 
که ماهــواره را جمع می کردنــد، اما بــه گروهی از 
ســینماگران مجــوز داشــتن ماهــواره می دادند. 
اما آیا این کار اساســاً امکان پذیر اســت؟ به نظر 
می رســد در دنیای واقعی ممکن اســت بلبشــو 
درست شود. در واقع حاکمیت تصمیمی گرفته 

که هم چوب می خورد هم پیاز.«
به بــاور او ما باید حتمــا برای کــودکان اینترنت را 
کنترل کنیم، ولی ایــن دلیل نمی شــود که نظام 

غلط پایه گذاری شود.
حامد بیدی با انتقاد از غیبت مدیرگروه مطالعات 
فرهنگی و اجتماعی پژوهشگاه فضای مجازی در 
این نشست، گفت: »اینترنت طبقاتی آغاز راهی 

است که منتهی به تعطیلی اینترنت خواهد شد. 
هدف این است یک شبکه داخلی کنترل شده با 
کاربران کاملا احراز هویت شده به وجود بیاید که 

اگر کسی حرفی زد به او تذکر دهیم.«
او ادامــه داد: »اول گفتند ســرورهای خارجی به 
ایران بیاید. بعد گفتند اینترنت کودکان راه اندازی 
شود؛ بعد گفتند حالا که تحریم هستیم خدمات 
را خودمان درست کنیم. ظاهرا حرف ها درست 
بود، اما شبیه قورباغه ای بود که در آبجوش قرار 
داشت. بعد به اینجا رسید که پلتفرم خارجی را 
فیلتر کنیم. الان هم که بحث اینترنت طبقاتی 
بــرای این اســت که مــردم را بــدون دانــش فرض 
کرده انــد و می خواهند یک شــبکه داخلی قابل 
کنترل داشــته باشــند. خوب اگر قرار باشــد این 
اتفاق بیفتد یک عده ای اعتراض می کنند، پس 
برای برنامه نویس، دانشــجو، خبرنگار و ... یک 
مدت اینترنت آزاد می دهند تا ســاکت شــوند و 
برنامه هایشان را برای مردم پیش می برند و بعد 

به مرور کار فیلتر را انجام خواهند داد.«
محمــد حافظ حکمی نیــز در ایــن برنامه گفت: 
»افرادی هستند که اساساً با این که کسی بتواند 
حرف بزند مشــکل دارنــد. آن هــا معتقدند یک 
عده ای باید حرف بزنند و سایرین باید حرف شان 
را گوش کنند و ورودی دیتا به افکار عمومی باید 
از یک مجــرای کنترل شــده باشــد. او گفت این 
اینترنــت طبقاتی نیســت، اینترنــت زیرزمینی 

است و خراب کردن مفاهیم است.«
او ادامه داد: »شــرکت های بزرگ اینترنتی، مثل 
شــرکت های صنعتــی و خودروســازی بــه خاطر 
روابط بین الملل در ایــران نمایندگی نمی زنند و 
باید ریشه این مســئله را جای دیگری جستجو 
کــرد. همان طــور کــه مرســدس بنــز بــرای ایــران 
خودروی سفارشــی نمی زند، توییتــر هم حاضر 

نیست به ایران بیاید و دفتر تاسیس کند.«
حکمی، شــفاف نبودن قوانین را مشــکل بعدی 
خوانــد و گفــت: »در چیــن مشــخص اســت 
ممنوعیت ها کجاست، اما در ایران ممنوعیت ها 

مشخص نیست.«

 باید مرز و تعادل 
مشخصی میان 

منتورشیپ و حمایت 
بیش از حد وجود 

داشته باشد. منتور 
نباید پرستار بچه 

استارتاپ شود!
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امید به آینده استارتاپ ها؛

 دوره طلایی از نفس 
افتاده، اما هنوز تمام 

نشده است
در نمایشــگاه اینوتکس پنلــی با موضوع 
»نفس هــای آخــر مــوج اول اکوسیســتم 
اســتارتاپی« برگــزار شــد. مهمانــان ایــن 
برنامــه آرین افشــار )مدیرعامــل فینووا(، 
حمیدرضــا احمــدی )بنیان گــذار ایوند(، 
محمد زاهدی )بنیان گذار چند استارتاپ 
مختلــف( و زهــرا عمرانــی )کارآفریــن 

اجتماعی( بودند.
محمــد زاهــدی، مدیرعامــل شــرکت 
ســرمایه گذاری جســورانه »هدهــد« بــا 
انتقــاد از ورود شــرکت های دولتــی و 
شبه دولتی به بازار اســتارتاپ های ایرانی 
گفــت: »ورود بازیگرانــی ماننــد بــورس، 
صنعــت پتروشــیمی و… به اکوسیســتم 
فناوری در حالی اســت که این سازمان ها 
طریقــه بــازی در زمیــن اســتارتاپ ها را 
نمی داننــد و حتــی بســیاری از آن هــا از 
دانش کافــی نیز برخــوردار نیســتند و در 
نهایــت می تواننــد از ورود شــر کت های 
نوآور به صنعت و حوزه های مرتبط با آن 
جلوگیری کنند که استارتاپ ها در پایان از 

این موضوع متضرر می شوند.«
حمیدرضا احمدی، بنیان گــذار »ایوند« 
در این پنل با اشــاره به تحولات سال های 
اخیــر کشــور گفــت: »مهم تریــن تأثیر را 
نــرخ دلار بــر اســتارتاپ ها دارد. به عنوان 
مثال نیــروی کار با نــرخ دلار حقــوق خود 
را محاســبه می کنــد؛ بنابرایــن هزینــه 
راه اندازی اســتارتاپ بــالا رفته کــه به تبع 

آن فرصت کارآفرینی کاهش می یابد.«
 او گفــت: »مشــکل دیگــر این اســت که 
هر کســی که قصــد راه اندازی اســتارتاپ  
را دارد به ســرمایه گذار مراجعــه می کند. 
در نهایت بیشتر اســتارتاپ ها به مراحل 
بالای رشــد نمی رســند و از بیــن می روند. 
بهتر بود بنیان گذاران متوجه می شــدند 
کــه بــا ســرمایه کــم و خلاقیــت می تــوان 

استارتاپ راه اندازی کرد.«
زهــرا عمرانــی، هم بنیان گــذار »کاریــا« 
افتــادن  نفــس  از  مســئله  پیرامــون 
اســتارتاپ ها بیان کــرد: »شــرایط کنونی 
و کرونا تأثیــرات زیادی بر اســتارتاپ های 
تازه نفس داشته است. یکی از چالش  ها 
برای یک اســتارتاپ تازه نفس این اســت 
که اسپانسرها از ابتدا از ما انتظارات یک 
اســتارتاپ رشــدیافته را دارنــد؛ در حالــی 
که هــر کســب وکار  نــوآوری در تجربه اول 
خلأهایی دارد که به مرور  پر می شود. بالا 
بودن انتظــارات از اســتارتاپ های جدید، 
در مدت کوتاهی آن ها را ناامید می کند.«

REPORTگزارش

در بررسی ظرفیت ها و فرصت های تأمین مالی نوآوری از بازار سرمایه عنوان شد

تأمین مالی جمعی؛ انتخابی 
مناسب برای دانش بنیان ها

رويداد
E V E N T

در نمایشگاه اینوتکس ۲۰۲۳ پنلی با موضوع فیلترینگ و 
اثرات اقتصادی آن روی کسب وکارها اختصاص یافته بود. 
در ایــن پنل که بــا حضور شــهاب جوانمــردی، مدیرعامل 
فناپ و پشوتن پورپزشک، مدیرعامل پادرو برگزار شد هر 
دو نفر بر این عقیده  بودند که فیلترینگ نه تنها برای بخش 
خصوصی سودی نداشته که ضررهای جبران ناپذیری هم 
برای این بخش به همــراه دارد. به باور جوانمــردی، یکی از 
مشــکلات اصلی در زمینــه سیاســت گذاری حفاظتی در 
فضای مجــازی ایــن اســت کــه سیاســت گذاری ها در این 
بخش به صورت شفاف و مشخص مطرح نیست و بیشتر 
از اینکــه بــرای حمایــت از بخش خصوصــی باشــد، برای 

محدودیت این بخش در نظر گرفته شده است. 
در ابتدای این نشست شهاب جوانمردی در پاسخ به این 
سؤال که آیا فیلترینگ برای بخش خصوصی سودی هم 
به همراه دارد یا نه، اعلام کرد که این سؤال از اساس اشتباه 
اســت، چــون فیلترینــگ نه تنها بــرای بخــش خصوصی 

سودی به همراه ندارد که یک ضرر جمعی است.

او در ایــن مورد گفــت:  »وقتــی در مورد بخــش خصوصی 
صحبت می کنیم، یعنــی بخش مردمی اقتصــاد یا وقتی 
راجع به کسب وکار صحبت می کنیم در مورد خلق ارزش 
پایــدار در یک بــازه زمانــی برای تمــام ذی نفعــان گفت وگو 
می کنیــم، بــرای همیــن فــروش فیلترشــکن، اســتفاده 
سودجویانه افرادی از رنج و مشکلات دیگران به عقیده من 
در رده کســب وکار قرار نمی گیرد، چــون بخش خصوصی 
واقعی از مردم و برای مردم است و هر کاری که می کند، یک 

سر سودش حتماً باید به مردم برسد.«
جوانمــردی ادامــه داد: »بنابراین بــاور نــدارم موضوعی به 
نــام فیلترینــگ می تواند بــرای اقتصاد بخــش خصوصی 
مؤثر باشد و این بخش با توجه به چیزی که گفتم بخواهد 
سودی از این جریان ببرد. همه می گویند مشکلی نیست 
فیلتر شده و همه دارند کارشان را انجام می دهند، ولی باید 
بگویم زمین بازی اینترنت، یک زمین بــازی جهانی و یک 
خلق ارزش جهانی اســت برای اتصال به اکوسیستم های 
بین المللــی و مــا نمی توانیــم همــه را محــدود کنیــم و 

شهاب جوانمردی در پنل 
سود و زیان فیلترینگ برای 

بخش خصوصی مطرح 
کرد:

فیلترینگ یک 
ضرر جمعی 

است
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اولیــن رویــداد بین المللــی تأمیــن مالــی نــوآوری و فناوری 
)فینوتکــس( هم زمــان بــا برگــزاری دوازدهمین نمایشــگاه 
اینوتکــس ۲۰۲۳ بــه همــت معاونــت علمــی و فنــاوری 
ریاســت جمهوری و با مشــارکت شــرکت فرابــورس ایران و 
فعالان بازار تأمیــن مالی برگزار شــد. در این رویــداد اعلام 
شــد کــه کرادفاندینگ یــک انتخاب مناســب بــرای تأمین 
مالی شرکت های دانش بنیان است و به سرعت رشد آن ها 

کمک می کند.
در جریان این رویداد، نشســت »بررســی تحلیلــی تأمین 
مالــی نــوآوری و فنــاوری از بــازار ســرمایه؛ ظرفیت هــا و 
فرصت هــا« بــا حضــور محمدعلــی شــیرازی، مدیرعامــل 

فرابــورس ایــران؛ رســول ســعدی، دبیــر کانــون 
میــلاد  ایــران؛  ســرمایه گذاری  نهادهــای 
حســین  تپســی؛  مدیرعامــل  منشــی پور، 
بذرافشــان، مدیرعامل شــرکت توســعه ثروت 
و ســرمایه دانــاک و با دبیــری علیرضــا دلیری، 
معاون سابق توسعه مدیریت و جذب سرمایه 
معاونــت علمــی و فنــاوری ریاســت جمهوری 

برگزار شد.

 در بازار سرمایه شرایط شفاف تر 
است

در ابتدای این نشســت علیرضــا دلیری با اشــاره به اینکه 
بحــث تأمین مالــی هم در بــازار ســرمایه و هم خــارج از آن 
امکان پذیــر اســت، بیــان کــرد: »این موضــوع در خــارج از 
بازار سرمایه سخت تر اســت، زیرا در بازار سرمایه شرایط 
شــفاف  تر اســت و نظــارت جدی تــری بــر روندهــا اعمــال 
می شــود، بنابرایــن جنبه اطمینان بخشــی بیشــتری برای 

سرمایه گذاران دارد.«
دلیــری ادامــه داد: »بخــش عمــده تأمیــن مالی هــای 
شــرکت های دانش بنیان ، تحــت نظارت شــرکت فرابورس 

ایران و غالباً با مدل تأمین مالی جمعی انجام می شود.«
او اضافه کرد: »حدود ۷۰ شرکت دانش بنیان در تابلوهای 
مختلف بازار ســرمایه حضور دارند، اما فقط یک شــرکت 
دانش بنیان تاکنون موفق شده که مسیر پذیرش را طی کند 

و عرضه اولیه شود که آن هم شرکت تپسی بود.«
در ادامه نشســت، محمدعلی شــیرازی بیان کرد: »بحث 
دانش بنیان ها یک انتخاب نیســت، بلکه رشــد اقتصادی 
منــوط به توســعه ایــن بحث اســت؛ رســالت فرابــورس در 
پیوند با ســرمایه گذاران و طرح هاســت. ما باید سیســتم و 
ســامانه ای داشــته باشــیم که شــامل انواع بازارها باشد تا 

هم ســرمایه گذار به طرح های مناسب دسترسی یابد و هم 
سرمایه پذیر بتواند از این مسیر تأمین مالی کند.«

محمدعلی شیرازی ادامه داد: »تأمین مالی جمعی، ابزاری 
بســیار خوب بــرای تأمیــن مالــی شــرکت های دانش بنیان 
است. ســاختار کرادفاندینگ یا همان تأمین مالی جمعی 
شــکل گرفتــه و در حــال حاضــر ۱۹ پلتفــرم مجــوز تأمیــن 

سرمایه با مدل مشارکت در درآمد را دارند.«

چالــش  مهم تریــن  فزاینــده،  تــورم   
صندوق های وی سی 

حسین بذرافشان در ادامه این نشست گفت: »ابزارهای 
تأمین مالی دو گروه هســتند؛ ابزارهای مبتنی 
بر اوراق بدهــی و مبتنی بر ســهام کــه البته در 
بازار ســرمایه بیشــتر ابزارهــا مبتنی بر ســهام 
کاربــرد دارنــد. صندوق هــای خصوصــی یکــی 
از گزینه هــای خــوب هســتند؛ ایــن صندوق ها 
متعلق به شــرکت هایی اند کــه هنــوز وارد بازار 
ســهام نشــده اند و می تواننــد در مرحله هــای 
مختلفی از رشــد یا حتی ورشکســته باشــند. 
شــرکت های دانش بنیــان کــه از مراحــل اولیــه 
شــروع به رشــد می کنند، در همــه مراحل لازم 

است ارتباط جدی با نهادهای مالی داشته باشند.«

 بازار سرمایه راه حل مشکات است
در ادامه این نشست میلاد منشی پور، مدیرعامل شرکت 
تپســی به عنــوان اولیــن دانش بنیــان عرضه شــده در بازار 
گفت: »بیشــترین میزان علاقه مندی سرمایه گذاران برای 
ورود به ایــن حوزه در ســال ۱۳۹۶ بــود و ورود ســرمایه گذار 
خارجی در همین سال، اوج این اتفاق بود. سرمایه گذاران 

ایرانی هم به اتکای همین اتفاق، وارد بازار  شدند.«
منشــی پور ادامــه داد: »اما با بازگشــت تحریم هــا باید در 
مســیری پیش می رفتیم که کشــور خودش باید به صورت 
کامل تأمین مالــی این حوزه را انجام مــی داد. ویژگی خوب 
این حوزه هم این بود که امکان تأمین مالی در این حوزه از 

طریق سرمایه گذار داخلی در دسترس است.«
به گفته منشــی پور، دو چالــش امید به آینــده و همچنین 
ارزش گــذاری از مهم تریــن مواردی بــود که ســرمایه گذاری 
در این حوزه را در آن ســال ها ســخت تر کرده بــود. او ادامه 
داد: »امــا راه حــل ایــن مشــکلات، بازار ســرمایه اســت که 
هم نقدشــوندگی را ایجاد می کند و هم یــک عقل جمعی 

ارزش گذاری را انجام می دهد.«

فعالان صنفی و حقوقی مطرح کردند: 

حوزه اقتصاد دیجیتال رگولاتور ندارد

REPORTگزارش

پنــل تخصصــی »رقابــت و انحصــار و اقتصــاد 
دیجیتال« با حضور عضو هیئت مدیره ســازمان 
نظام صنفی رایانه ای، مدیر مرکز مطالعات توسعه 
و رقابت و نیز معاون حقوقی مرکز مطالعات توسعه 

و رقابت در حاشیه اینوتکس ۲۰۲۳ برگزار شد.
حاضران در این پنل اعلام کردند که حوزه اقتصاد 
دیجیتــال کشــور هنــوز رگولاتــور نــدارد و انتقــال 
مشــکلات قانونی در این حوزه بــه مراجع قانونی، 
باعث شــده نهادهــای غیرمرتبط بــه موضوعات 
درونــی ورود کننــد کــه ایــن امــر فقــط از نابالغــی 
اکوسیستم نشأت می گیرد. همچنین در این پنل 
اعلام شد که اقتصاد دیجیتال نیاز به نظارت دقیق 
و تخصصی بر عملکرد پلتفرم ها دارد که طبق قانون 
مهم ترین نهاد برای این مهم، شورای رقابت است 
که این شورا نیز در سال های اخیر عملکرد متوازنی 

نداشته است.

 انحصــار در فضــای اقتصــاد 
دیجیتال

به گفته رضا قربانی، عضو هیئت مدیره ســازمان 
نظام صنفی رایانــه ای، فضای اقتصــادی ایران در 
حال حاضــر انحصــاری اســت و ایــن انحصــار تا 
فضای اقتصاد دیجیتــال هم ورود کرده و شــورای 
رقابت باید برای ورود به این فضا تخصص های لازم 

را به دست بیاورد و قوانین را ابلاغ کند.
بر اساس گفته های او، بســیاری از فعالان دولتی، 
کســب وکارهای بزرگ اقتصاد دیجیتــال را نمونه 
انحصــار دانســته و آن هــا را شایســته برخــورد 
سنگینی که با انحصارگران می شود می دانند، اما 
واقعاً انحصار چه آثاری دارد؟ قربانی معتقد است 
فضای باز و به  دور از انحصار تغییرات بزرگی در دو 

بخش  دولتی و خصوصی رقم خواهد زد.
او در ادامه درباره شــائبه های انحصار اســنپ پی 
صحبت کرد و گفت: »برخی اسنپ پی را به ایجاد 
انحصــار در صنعــت لندتــک محکــوم کرده انــد، 
امــا نمی توان بــا بازیگــران اصلــی بازارهــا به علت 
پیشنهادهایی که برای توسعه خود ارائه می دهند 
برخورد کرد. واقعیت این است که ما یعنی اقتصاد 

دیجیتال به تداوم ناپایداری عادت کرده ایم.«
قربانی صراحتاً اعلام کرد که رأی یک طرفه رگولاتور 
پیامدهای منفی به همراه دارد؛ درگیری اســنپ و 
تپسی و ماجرای اسنپ و چیلیوری نمونه های دیگر 

اختلافات درون اکوسیستم هستند که به مراجع 
قانونی راه پیدا کرده اند.

 نابالغی اکوسیستم
به بــاور او، اقتصــاد دیجیتال مــا در حال 
حاضر رگولاتــور نــدارد و انتقــال این شــکایات به 
مراجع قانونی باعث شده نهادهای غیرمرتبط به 
موضوعــات درونی ورود کننــد که این امــر فقط از 

نابالغی اکوسیستم نشأت می گیرد.
قربانی به اهمیت وجــود رگولاتورهای تخصصی 
اشاره کرد و گفت: »چندین سال از شاپرک انتقاد 
کردم؛ اما باور دارم نبود این نهاد مشکلات بیشتری 
در پــی داشــت. دلیل عرضه ســهام شــرکت های 
حــوزه پرداخت در بــورس، وجــود نهادهایی چون 

شاپرک است.«

شــورای رقابت ســرعت  خود را 
افزایش دهد

در ادامه امیرعباس علاءالدینــی، معاون حقوقی 
مرکز مطالعات توســعه و رقابت در این نشســت 

عنــوان کــرد: »قانــون انحصــار 
تســلط بــر بــازار نیســت؛ بلکــه 
سوءاستفاده از تسلط بر بازار است 
و خوشــبختانه شــورای رقابــت در 
زمره نهادهای متخصــص در حوزه 
اقتصاد دیجیتال است.« به گفته 
او در وضعیت فعلی شورای رقابت 
از طرفــی بایــد بــه شــکایات حــوزه 
اقتصاد رسیدگی کند و از طرف دیگر 
تنظیم گری بازار را بر عهده دارد. این 

دو رسالت در بازار اقتصاد دیجیتال نیز وجود دارد. 
او گفت: »از آنجا که اقتضای نظارت به ویژه در حوزه 
اقتصاد دیجیتال، سرعت عمل بالاست، شورای 
رقابت باید سرعت عمل خود را برای رسیدگی به 
شکایات و دیگر مسائل این بخش بالا ببرد که برای 
نیل به این هدف در گام اول باید به تخصص لازم 

دست پیدا کند.«
از سوی دیگر محمدمهدی جعفریان، مدیر مرکز 
مطالعات توســعه و رقابت هم تصریح کــرد که در 
حوزه اقتصاد دیجیتال به دلیل شرایط خاص این 
بازار به خصوص بازارهای پلتفرمی ســوددهی در 

بازه زمانی کوتاه میسر نیست. 

رويداد
E V E N T

تعریف های جدیدی برای این ماجــرا خلق کنیم و بگوییم 
اتفاقی نیفتاده است.«

به بــاور جوانمــردی، سیاســت حفاظتــی نمی تواند فقط 
تأمین کننــده مصالــح و منافع یــک ذی نفع باشــد و باید 
تمام ذی نفعان را ببیند. او در ایــن مورد توضیح داد: »من 
هنوز نفهمیده ام سیاســت حفاظتی ارکانش چیســت، 
چطور سیاستگذاری می شــود و آیا سیاستگذاری در این 
خصوص بدون حضور ذی نفعان، نمایندگان تشــکل  ها، 
اصناف و اتاق هایی که افراد را نمایندگی می کنند معنادار 

اســت یا نه؟ نمی شــود همه را بچه صغیر فــرض کرد و 
سیاست  حفاظتی برایشان در نظر گرفت تا شکست 
نخورند. کجا چنین سیاستی اتخاذ شده و نتیجه 

گرفته ایم؟« 
به باور جوانمــردی، اگــر می خواهیم تصمیم 

سیاستی بگیریم باید وضعیت موجودمان 
شامل قابلیت ها، مشکلات، تنگناها و… را 
به درستی بشناسیم و دقیقاً ببینیم چه 

ارزشی را می خواهیم به کدام ذی نفع برسانیم.

پرنیان ستوده   

???????
@yahoo.com

غزل یگانگی 

Ghazal28yeganegi
@gmail.com

به بــاور جوانمــردی، سیاســت حفاظتــی نمی تواند فقط 
تأمین کننــده مصالــح و منافع یــک ذی نفع باشــد و باید 
تمام ذی نفعان را ببیند. او در ایــن مورد توضیح داد: »من 
هنوز نفهمیده ام سیاســت حفاظتی ارکانش چیســت، 
چطور سیاستگذاری می شــود و آیا سیاستگذاری در این 
خصوص بدون حضور ذی نفعان، نمایندگان تشــکل  ها، 
اصناف و اتاق هایی که افراد را نمایندگی می کنند معنادار 

اســت یا نه؟ نمی شــود همه را بچه صغیر فــرض کرد و 
سیاست  حفاظتی برایشان در نظر گرفت تا شکست 
نخورند. کجا چنین سیاستی اتخاذ شده و نتیجه 

به باور جوانمــردی، اگــر می خواهیم تصمیم 
سیاستی بگیریم باید وضعیت موجودمان 
شامل قابلیت ها، مشکلات، تنگناها و… را 
به درستی بشناسیم و دقیقاً ببینیم چه 
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 اینوتکس
2023 چگونه بود؟

رویدادی رو به رشد
وقتــی از رویــدادی در حــوزه فنــاوری و 
نوآوری ســخن بــه میــان می آیــد، اولین 
مسائلی که مطرح می شود، نشست ها 
و پنل ها و سخنرانی هاســت و حضور یا 
عدم حضور شــرکت های مطرح بزرگ یا 
کوچک و متوســط. معمولاً از استقبال 
و علاقه منــدان صحبــت  شــرکت ها 
بــه میــان می آیــد، بــه بازدیــد وزرا و وکلا 
پرداخته می شــود و از دســتاوردهای آن 

رویداد سخن می گویند. 
همــه اینهــا مهــم هســتند و اینوتکــس 
۲۰۲۳ از این نظر یکی از دوره های خوب 
خــود را ســپری کــرد. امــا از دیــدگاه یک 
بازدیدکننده ســاده که علاقه مند است 
بتواند در فضای نمایشــگاهی حضوری 
بی دغدغه و توأم با راحتی داشته باشد، 
مســائل دیگــری نیــز مهــم هســتند که 
حداقل به اندازه نکاتی که ذکر آنها رفت، 
در رضایت و نارضایتــی بازدیدکنندگان 
و شــرکت کنندگان نقشــی اساســی 
دارند. مسائلی که از آنجا که به نیازهای 
ساده ای برمی گردد، گویا کسر شأن مان 
اســت که درباره آنها صحبت کنیم، اما 
در دل در مورد اهمیت آنها اشتراک نظر 
داریم. مسائلی چون کیفیت ویژگی های 

رفاهی مثل غذا و نوشیدنی و... . 
در کنار همه دستاوردهایی که اینوتکس 
۲۰۲۳ داشــت، باعث خوشحالی است 
که پیشــرفت هایی محســوس در زمینه 
ویژگی هــای رفاهــی را نیز شــاهد بودیم. 
این بار چند غذاخــوری غرفه هایی برای 
پذیرایی از بازدیدکنندگان و غرفه دارانی 
بر پــا کــرده بودنــد که دوســت داشــتند 
به جز رستوران همیشــگی پارک نوآوری 
پردیــس، مدل هــای دیگــری از غــذا را 
نیــز در ایــن رویــداد چهــار روزه امتحان 
کننــد. انــواع نوشــیدنی ها هــم ســرو 
می شــدند. هرچنــد غرفه هــا همچنــان 
به دلیــل پوشــش برزنتی در ســاعاتی از 
ظهــر گــرم و دم کــرده بودنــد، اما بــاز هم 
ترکیب و جای گذاری سالن ها و مدل آنها 
بهتر از ســال های گذشــته بود و می شد 
اندک گرمای ظهرهای اردیبهشــتی را از 

سر گذراند. 
از اینها که بگذریم، پنل ها و برنامه های 
سخنرانی نیز برای رویدادی که به همت 
دولــت برگــزار می شــد، جســورانه بــه 
نظــر می رســیدند. جایــی کــه فعــالان 
اکوسیستم نوآوری می توانستند نظرات 
خود را مطرح کنند و با پوشش رسانه ای 

همه جانبه نیز مواجه می شدند. 

COMMENTنظر

رويداد
E V E N T



   عکس ها:  نسیم اعتمادی
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سلامت
H E A L T H

بلاکچین برای رگولاتوری 
سلامت چه راهکارهایی 

دارد؟

پایگاه داده امن
استفاده از فناوری بلاکچین در رگولاتوری 
سلامت می تواند به چندین روش کمک 
کنــد. بــرای مثــال، بلاکچیــن می توانــد 
بــه عنــوان یــک پایــگاه داده امــن بــرای 
ذخیره سازی و انتقال اطلاعات سلامتی 
مــورد اســتفاده قرار گیــرد؛ به ایــن معنی 
کــه اطلاعــات بیمــار می تواند بــه صورت 
دقیــق و مســتند در سیســتم بلاکچیــن 
ثبــت و در صــورت نیــاز در دســترس هــر 
کســی که دارای مجوز مربوطه باشد قرار 
داده شــود. همچنین بلاکچین می تواند 
بــه عنــوان یــک ابــزار بــرای تأییــد هویت 
بیمــاران و تأییــد تاریخچه ســلامت آنها 
مورد استفاده قرار گیرد. یعنی اطلاعات 
سلامت بیمار به صورت شفاف و مطمئن 
در سیســتم بلاکچین ذخیره می شــود و 

قابلیت جعل اطلاعات وجود ندارد. 
به عــلاوه بلاکچیــن می توانــد بــه عنــوان 
یک ابــزار بــرای نظارت بــر تولیــد و توزیع 
داروها و واکســن ها و تأییــد اصالت آنها 
مورد اســتفاده قرار گیــرد. با اســتفاده از 
بلاکچین، می تــوان اطمینان حاصل کرد 
کــه دارو یــا واکســنی که مــورد اســتفاده 
قرار می گیرد، اصلی و به دســتور پزشک 
اســت؛  بنابرایــن، اســتفاده از فنــاوری 
بلاکچین در رگولاتوری سلامت می تواند 
بــه عنــوان یــک راهــکار مطمئــن و قابــل 
اعتماد برای ذخیره سازی، انتقال و تأیید 
اطلاعــات ســلامت و نظــارت بــر تولیــد و 
توزیع داروها و واکســن ها مورد استفاده 

قرار گیرد.
همچنین بلاکچین می تواند به عنوان یک 
راهکار برای مدیریت روندهای تأیید نشده 
و تقلب های پزشــکی مورد اســتفاده قرار 
گیرد. با اســتفاده از بلاکچین می توان به 
طــور دقیق یک فراینــد را تعقیــب کرد که 
مثلاً دارو یا محصول پزشــکی تأیید شده 
توسط کدام ســازمان صادر شــده است. 
در نهایت، بلاکچیــن می تواند بــه عنوان 
یک ابزار برای افزایش شفافیت و اعتماد 
در سیستم ســلامت مورد اســتفاده قرار 
گیرد. با اســتفاده از بلاکچیــن، اطلاعات 
ســلامت به صورت شــفاف و مســتند در 
دســترس قــرار می گیــرد و هرگونــه نقص 
و خطــا در سیســتم ســلامت به ســرعت 
تشــخیص داده و بهبــود داده می شــود. 
بلاکچین می تواند به عنوان یک ابزار برای 
بهبود کیفیت خدمات سلامت و افزایش 
رضایت بیمــاران نیز مــورد اســتفاده قرار 

گیرد.

REPORTگزارش

بررسی میزان همراهی رگولاتوری سلامت با نوآوری  
اگر بخواهیم ویژگی هایی برای رگولاتوری و تنظیم گری در نظر بگیریم، شاید نیاز باشد  به چند مورد بدیهی و الزامی آن اشاره کنیم؛ چراکه گاه این بدیهیات تبدیل به مواردی می شود که باید 

برای آنها جنگید و بخش خصوصی برای رسیدن به آن باید هزینه های زیادی بپردازد. در حوزه سامت رگولاتوری باید بسیار دقیق و البته به روز و چابک باشد. یکی از این بدیهیات شفافیت 
است. شفافیت یکی از مهم ترین ویژگی های رگولاتوری و قانون گذاری سامت دیجیتال است. قوانین و مقررات باید برای همه ذی نفعان در دسترس باشند و باید واضح و روشن باشند تا همه 

بتوانند آنها را درک کنند. بدون شفافیت، اعتماد به قوانین و مقررات به مراتب کاهش می یابد و افراد ممکن است از رعایت آنها خودداری کنند.
مورد بعد انعطاف پذیری است که بیشتر کسب وکارها خواهان آن هستند. قوانین باید قابل تنظیم بوده و بتوانند با تحولات صنعت و فناوری سازگار باشند. برای مثال، در صورتی که فناوری 

جدیدی مانند هوش مصنوعی یا باکچین برای حفاظت از حریم خصوصی به کار گرفته شود، قوانین باید بتوانند با این فناوری  های جدید سازگار شوند. تعهد به حفظ حریم خصوصی یکی 
دیگر از ویژگی های مهم رگولاتوری و قانون  گذاری سامت است. قوانین باید برای حفاظت از حریم خصوصی افراد و داده های آنها تعهد دهند. راهکارهای نوآورانه عاوه بر اینکه می تواند 

چالش های سامت را حل کند، در تسریع و بهینه سازی فرایند های رگولاتوری هم به کار گرفته می شود. اما در مجموعه مصاحبه های »کارنگ« با فعالان حوزه سامت، همواره از رگولاتور به 
عنوان یک سرعت گیر یاد می شود که عاوه بر نداشتن چابکی درخور فناوری های روز فرایند های فعلی آن هم خوانی با سامت دیجیتال ندارد. بخشی از دغدغه های کسب وکارها که مرتبط 

با رگولاتوری است را در ادامه می خوانید.

چاله یا چهارچوب؟
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سلامت
H E A L T H

REVIEWبررسی

نگاهی به شکل 
قانون گذاری در آمریکا و 

اتحادیه اورپا

وضعیت 
قانون گذاری 

سلامت در جهان
در دنیای امروز، با پیشرفت فناوری  های 
گوناگون، صنعت سلامت نیز به سمت 
استفاده از فناوری های پیشرفته می رود 
و مفهــوم ســلامت دیجیتــال بــه عنوان 
یکــی از جدیدتریــن مفاهیــم در حــوزه 
ســلامت مطــرح شــده اســت؛ بنابرایــن 
بســیاری از کشــورها تــلاش می کننــد  با 
تصویب قوانین و سیاست های مناسب، 
رشــد اقتصــاد ســلامت دیجیتــال را 
افزایش دهند. به  طــور کلی، جدیدترین 
قوانین و سیاســت ها برای رشد اقتصاد 
ســلامت دیجیتــال به طــور متناســب با 
شــرایط و وضعیــت هــر کشــور متفاوت 
اســت. با این حال، می توان بــه برخی از 
سیاست های بین المللی و قوانین مربوط 
بــه ســلامت دیجیتال اشــاره کــرد که در 

جهان تصویب شده اند. 
یکــی از مهم تریــن سیاســت ها در حوزه 
ســلامت دیجیتــال، سیاســت تحــول 
دیجیتــال در ســلامت اســت که توســط 
ســازمان بهداشــت جهانی )WHO( در 
ســال ۲۰۲۱ تصویب شده اســت. در این 
سیاست هدف از بهبود سلامت جهانی 
اســتفاده بهینــه از فنــاوری و ارتقــای 
ســلامت دیجیتــال اســت. همچنیــن، 
در ایالات متحده آمریکا، سیاســت ها و 
قوانین متعددی برای پشتیبانی از رشد 
صنعت سلامت دیجیتال تصویب شده 
که شــامل برنامه های تحقیق و توســعه، 
سیاســت های مالیاتــی و سیاســت های 

حریم شخصی و امنیت داده هاست. 
در اروپــا نیــز اتحادیــه اروپــا قوانیــن و 
سیاســت های متعــددی بــرای حمایــت 
از ســلامت دیجیتــال تصویــب کــرده 
اســت. یکی از مثال های سیاســت های 
اتحادیه اروپا بــرای حمایت از ســلامت 
 Generalیــا GDPR دیجیتــال، قوانین
Data Protection Regulation است 
کــه در ســال ۲۰۱۸ تصویــب شــد. ایــن 
قانــون از شــرکت های فنــاوری و ســایر 
شــرکت هایی کــه بــا داده های شــخصی 
مشتریان خود کار می کنند، می خواهد 
اطمینــان حاصــل کننــد کــه اطلاعــات 
شــخصی مشــتریان بــه درســتی حفظ 
می شود و مشــتریان کنترل کاملی روی 

داده های خود دارند. 

آرش برجی خانی
مدیرعامل هلثیو

رگولاتور فقط باید زمین بازی را طراحی کند
نظــام ســلامت مــا دو 
چالــش بســیار جــدی 
دارد کــه می توانــد ترمز 
رشــد و نوآوری صنعت 

سلامت باشد.
یکــی همــان ذی نفــع 
بــودن رگولاتوری اســت 
و دومی قدرت زیادی که جامعه پزشکی در این صنعت 
دارد. مثالی می زنم؛ نظام های ســلامت خــوب دنیا مثل 
سوئد و سوئیس را که بررسی می کنید، می بینید نفر اول 
حوزه ســلامت یا وزیر این بخش، پزشــک یا پیراپزشک 
نیست و در لایه های سیاســت گذاری و مدیریت است. 
تمرکــزش را هــم بــه جــای بنــگاه داری و تمرکــز بــر اجــرا، 
روی تنظیم گری گذاشــته اســت. قوانین بســیار دقیق و 
شفاف هستند و به سرعت هم پاسخ می دهند. ما تیمی 
داشــتیم که فرایند گرفتــن ce اروپایش زودتــر از فرایند 
اخذ آی مد انجام شــده است؛ آن هم با شــرایط تحریم! 
حتماً حاکمیــت در تنظیم گری می تواند و لازم اســت از 

بخش خصوصی کمک بگیرد.
خود مردم به راحتی انتخاب می کنند که چه کسب و کاری 
خدمــت خوبــی ارائــه می دهــد و بایــد بمانــد و کــدام 
کســب و کار لازم اســت حذف شــود. رگولاتور فقــط باید 
زمین بازی را طراحی کند و فضا را باز بگذارد که هرکسی 
خواســت در این زمیــن و در ایــن چهارچوب بــازی کند. 
زمین باید به نحوی ساخته شــود که اگر بازیکنی خوب 

نبود، از زمین حذف شود.

احمد طاهرخانی
مدیرعامل هومکا

رگولاتــور از فوایــد ســامت دیجیتــال غافــل 
است

این دغدغه که باید برای 
حوزه ســلامت قانــون و 
آیین نامه وجود داشــته 
باشد و رگوله شود، بحق 

است.
ولــی لزومــاً هــم نبایــد 
وزارت بهداشــت تمــام 
مســئولیت رگولاتــوری را بــر عهــده بگیــرد. معتقــدم 
رگولاتــوری ایــن حــوزه نبایــد تنهــا بــا توجــه بــه قوانیــن 
ســلامت و بهداشــت تنظیم شــود و ابعــاد اقتصــادی و 
اجتماعی نیز بایــد در نظر گرفته شــوند. کاربــران ارزش 
پیشــنهادی کســب وکارها را به خوبــی درک می کننــد و 
خواهــان ایــن ارزش ها هســتند. بــه همین دلیــل جلوی 
تاکســی های آنلایــن گرفته نشــد؛ چــون کاربران بــه این 
خدمــات احتیــاج داشــتند و همیــن نیــاز باعــث شــد 
کســب وکارهای این حوزه با وجود مشکلات رگولاتوری، 
بــه بقــا ادامــه دهنــد. پرســش اصلــی اینجاســت کــه 
چــرا رگولاتــور فعلــی، فوایــد ســلامت دیجیتــال ماننــد 
اشــتغال زایی را که از ایــن طریق ایجاد می شــود، در نظر 
نمی گیرد؟ در حال حاضر اقتصاد اشتراکی در دنیا ترند 
است و برای حل چالش های امروز مثل اشتغال باید به 

این سمت حرکت کنیم.
مــا هــر ســال بــا مســئله نارضایتــی پرســتاران در مــورد 
حقوق شــان مواجــه هســتیم. به عــلاوه بســیاری از 
بیمارســتان ها بعــد از کاهــش شــدت کرونــا، دســت بــه 
تعدیل نیروهای پرســتار خــود زده اند. هومــکا می تواند 
مســئله همــان پرســتارانی کــه از درآمدشــان ناراضــی 
هســتند یا شــغل خــود را از دســت داده اند، حــل کند و 

فرصت کســب درآمــد برایشــان ایجــاد کند. ســال های 
۱۳۹۵ و ۱۳۹۶بعــد از اینکــه برجــام اتفــاق افتــاد، نــگاه 
بســیاری مثبت شــد. عمده افــرادی که در حــال حاضر 
در ایــران کارآفرینــی می کننــد، نیم نگاهــی بــه مهاجرت 
هم دارنــد و ایــن امید اســت کــه آنهــا را نگــه مــی دارد و 
باعث حرکت شــان می شــود تا اکوسیســتم اســتارتاپی 

توســعه یابد. اگر من طاهرخانــی نتوانم یک 
چشم انداز پنج تا ده ســاله برای کسب و کارم 
تعریف کنم، مشــقت های کار اســتارتاپی را 
بــه جــان نمی خــرم. آن دوره این نــگاه خیلی 
تقویــت شــد و حتــی عــده زیــادی بــه ایــران 
کســب و کارهای  از  بســیاری  برگشــتند. 
استارتاپی موفق را همین افراد راه انداختند. 
دوره خیلــی خوبی بــود، امــا فضا زود بســته 

شد.
در آن دوره دولت هم دیدگاه درستی داشت. 
به طور خاص شــخص دکتر ستاری با خیلی 

چیزها مبــارزه کرد تــا آینده روشــنی برای کســب وکارها 
ایجاد کند. نگاهی کــه در وزارت ارتباطات شــکل گرفت 
هم درست بود. توانســتند با یکســری مانع تراشی های 
سطح کلان مبارزه کنند، زیرا زمانی استارتاپ را مساوی 

با پروژه نفوذ در نظر گرفته بودند. 

محمدرضا کاهدوز
مدیرعامل سیناکر

رگولاتور باید خطر کند 
حوزه سلامت آنلاین که 
اســت،  فناوری محــور 
قانون گذاری های جدید 
و نگرش درســت به این 
فضــا و اقتصــاد آن را 

می طلبد.
وزارت  متأســفانه 
بهداشت با تمام قوا در برابر ایده های نوآورانه می ایستد. 
من فکر می کنم اگر قرار باشد سلامت آنلاین را گسترش 
دهیم و از فناوری های روز دنیا عقب نمانیم، به رگولاتور 
خطر پذیــر نیــاز داریــم؛ رگولاتــوری کــه بتوانــد همپــای 
فناوری های روز دنیــا و شــرکت های دانش بنیان حرکت 
کند. من در فضــای آکادمیک پروژه های بســیار جذابی 
را می بینم که می توانند ارزش افــزوده واقعاً بالایی ایجاد 
کننــد، اما بــا همیــن ســختگیری ها بــرای متخصصان و 
کارآفرینان ما ســرخوردگی به وجــود می آورند و آنها هم 
مجبور هستند یا مهاجرت کنند یا تغییر مسیر دهند.

نمی شــود فقــط در ســخنرانی ها از ســلامت آنلایــن یاد 
کرد و در عمل با آن مقابله کرد. همین نگاه تا آنجا پیش 
رفتــه کــه افــراد حتــی اجــازه داشــتن داده های ســلامت 
خود را ندارند، چه برســد به کســب وکارها و پلتفرم های 
سلامت دیجیتال. داشتن پرونده سلامت جامع و کامل 
و داده های پزشکی، حق افراد است و کسی نباید خود را 

مالک این داده ها بداند.

امیرحسین کارآگاه
مدیرعامل شتاب دهنده پرسیس ژن

باید نقش وزارت صمت پررنگ تر شود
مشــکلی که وجود دارد 
این است که رگولاتور ما 
در حال انجــام کارهایی 
اســت کــه در واقــع باید 
سازمان های دیگر انجام 
دهند و این کار به وزارت 
بهداشت تحمیل شده 
و همین باعث شده روندش کند شود یا به نظر بیاید که 

امور خیلی زمان بر اســت. ســازمان هایی ماننــد FDA یا 
آژانس دارویی اروپا که EMA اســت، فقــط روی کیفیت 
نظر می دهند؛ یعنی این ســازمان ها تنها مسئول اند که 
وقتی می خواهید داروی خود را ثبــت کنید، بگویند این 

دارو باکیفیت است یا نه.
در ســازمان غــذا و دارو هــم دربــاره ایــن مــورد تصمیــم 
می گیرنــد، هــم راجــع بــه احــداث کارخانه و 
شــرایطش، هــم دربــاره قیمت گــذاری، هــم 
درباره برنامه ریزی تولیــد و توزیع، هم درباره 
امــور گمرکــی و تخصیــص ارز و… . اتفاقاً در 
این روند می بینید یکســری کارها روی کاغذ 
بــا یکدیگــر تناقــض دارنــد؛ یعنی نمی شــود 
ســازمانی هــم تأمین کننده باشــد و هم ناظر 
کیفیــت. مــا دو، ســه ســال اســت به شــکل 
جدی ایــن موضــوع را بــه بحث گذاشــته ایم 
که باید ســاختار ســازمان غــذا و دارو اصلاح 
شود و این ســازمان واقعاً یک رگولاتور باشد 
و فقط دربــاره کیفیــت نظر دهــد و نقــش وزارت صمت 
پررنگ تر اســت. اگر شــما الان در وزارت صمت حرف از 
دارو و پزشکی بزنید، خیلی در جریان نیستند. ما نهایتاً 
از وزارت صمت یک پروانه بهره برداری می گیریم که اگر 
نگیریم هم اتفاق خاصی نمی افتد. در اصل مشــکل از 
آنجا ناشــی می شود که ســایر ســازمان ها و وزارتخانه ها 
بار کارشان را روی دوش سازمان غذا و دارو انداخته اند. 
در نتیجــه ایــن ســازمان آن قــدر بــزرگ و حجیم شــده و 
کارهایــش در هــم رفته کــه انجــام هــر کاری در آن زمانی 

طولانی می خواهد.

بهروز حاجیان تهرانی
مدیرعامل شرکت پیشتاز طب زمان

رگولاتوری من درآوردی 
استنباط من این است 
کــه رگولاتــوری مــا یــک 
و  ناکارآمــد  سیســتم 
مــن درآوردی اســت کــه 
نبایــد بــه ایــن شــکل 
توســعه می یافــت. در 
الگوهــای  دنیــا  همــه 
مناســبی بــرای رگولاتــوری داریــم. وزارت بهداشــت در 
کشــورهای توســعه یافته بــرای همه چیــز قانون گــذاری 
نمی کند، بلکه یک سازمان کوچک است که کار نظارت 
و برنامه ریزی را انجام می دهد. ولی تولید، خرید، واردات 

و فروش را انجام نمی دهد.
ما یــک ســازمان پرتناقض درســت کرده ایم کــه خودش 
همه کارها را انجام می دهد. در دنیا اولاً نهادهای دیگری 
شــکل گرفتند که کار رگولاتور را انجام دهنــد، ثانیاً بازار 
با وجود رقبــا خود را تنظیــم می کند و بــه  زور دولت روی 

محصول قیمت نمی گذارند.
در همه کشــورها چهارچوب هست، ولی دولت در همه 
کارها دخالت نمی کند؛ بنابراین سازمانی مانندFDA  با 
ساختار و قوانین روشــنی پدید می آید و کسانی که وارد 
این صنعت می شــوند، می دانند که اگر شــرایط را احراز 
کنند، کارهایشان با سرعت و شفافیت انجام می شود. 

البته هزینه آن را هم می پردازند.
ما اینجــا ســازمانی داریم که بــرای دولت خیلــی بزرگ و 
برای در دســت گرفتن همه امور ســلامت کشــور خیلی 
کوچــک اســت و حتــی اگــر مدیــران آن صــادق باشــند، 
نمی توانند این همه کار را به درستی انجام دهند. علاوه 
بر آن تخلفات زیادی در بدنه آن اتفاق می افتد که فساد 
اداری و اقتصــادی حاصل آن اســت. متأســفانه به نظر 
می رســد برای تغییــر این وضعیت نقشــه جــدی وجود 

ندارد.

عباس عین علی 

abbas.einali
@gmail.com
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امارات متحده عربی مدتی است که به عنوان قطب  نوآوری 
فین تک ظهور کرده  و استعدادها را از سراسر جهان جذب 
می کند. امارات میل شدیدی به فین تک و توسعه این حوزه 
در کشــورش دارد. بانک هــای دیجیتــال و اســتارتاپ های 
نوآورانه فین تکی بسیاری در این کشور ظهور کرده اند و بازار 

فین تک آن را تکان داده اند. 
در اینجا ۱۰ اســتارتاپ برتر فین تکی در امارات را با هم مرور 

می کنیم. 

١٠
تلر

مأموریت تلر )Telr( ایجاد ارتباطات یکپارچه در اکوسیستم 
تجارت الکترونیک اســت. این اســتارتاپ بــر تراکنش های 
غیرنقــدی و دیجیتالــی کــردن روش هــای پرداخــت بــرای 
مشتریان تمرکز دارد. دفتر مرکزی تلر در سنگاپور است اما 

فناوری آن از دوبی مدیریت می شود. 

٩
بیت اوایسیس

بیت اوایســیس )BitOasis( بزرگ تریــن پلتفــرم ارز 
دیجیتال در منطقه منا و مســتقر در امارات متحده عربی 
اســت. بیت اوایســیس از زمــان تأســیس خــود در ســال 
۲۰۱۵، در اکوسیســتم ارزهــای دیجیتــال منطقــه پیشــگام 
بود و بــه معامله گــران مبتــدی و متخصــص خدمــات ارائه 

۱0 فین تک برتر اماراتی در سال 2023

امارات؛ قطب نوظهور فین تک 

براساس ابلاغ
بانک مرکزی؛

صاحبان کدام 
کارت خوان ها 

فعلاً نباید کارمزد 
بدهند؟

با آغــاز ســال ۱۴۰۲ صحبت هــا از اصلاح 
نظــام کارمــزد در ایــن ســال جــدی شــد و 
بانک مرکــزی در ماه جــاری به روزرســانی 
کارمزد خدمات بانکی ریالی و الکترونیکی 
را منتشــر کــرد و دریافــت کارمــزد از 
صاحبــان کارت خوان هــا رســماً ابــلاغ 
شــد.  در جدول به روزرسانی شــده کارمزد 
خدمات الکترونیکی بانک هــا، صاحبان 
کارت خوان هــا باید تحــت عنــوان کارمزد 
خرید بــه ازای تراکنش هــای کمتــر از ۶۰۰ 
هزار تومان مبلغ ثابــت ۱۲۰ تومان کارمزد 
و بــه ازای تراکنش هــای بیــش از ۶۰۰ هزار 
تومان ۰.۰۰۰۲ )دو ده هزارم( مبلغ تراکنش 
تــا ســقف چهارهــزار تومــان کارمــزد باید 
پرداخــت کننــد. طبــق اعــلام محمدرضا 
مانی یکتا، معاون اداره نظــارت نظام های 
پرداخت بانــک مرکــزی »در گام اول که از 
ابتدای خردادماه آغاز می شود، از ۲۸۰ کد 
صنف فقط ۲۳۰ صنف که میانگین مبلغ 
تراکنش آنها بالای ۴۰۰ هزار تومان است 
بایــد از ابتــدای خردادمــاه کارمــزد خریــد 
بدهند.« او ادامه می دهــد: »در گام دوم، 
با فاصله یک ماهه سایر صنوف به  غیر از 
سوپرمارکت ها، فروشگاه های مواد غذایی و 
نانوایی ها مشمول پرداخت کارمزد و در فاز 
سوم نیز همه صنوف مشمول این کارمزد 
می شوند.« علاوه بر این، برای بانک ها این 
امکان فراهم شده تا بتوانند برای دریافت 
کارمــزد خرید و ســایر کارمزدهــای جدید 
خدمــات الکترونیکی به همه مشــتریان 
خــود حداکثــر تــا ۳۰ درصــد تخفیــف 
بدهند که این تخفیف برای شــرکت های 

دانش بنیان ۴۰ درصد است.

NEWSخبر

فين تک
FINTECH

رئیس شورای فقهی 
بانک مرکزی:

انحلال بانک های 
ناتراز در دنیا مرسوم 

است

رئیس شورای فقهی بانک مرکزی ضمن بیان اینکه 
مجــوز واردات بــا رمزارزها بــه معنی تعییــن تکلیف 
قانونی رمزارزها نیست، گفت: »در دنیا هم مرسوم 
است که اگر بانکی ناترازی داشــته باشد، به گونه ای 
که با اخطار و تذکر نیز اصلاح نشــود، مســیر گریز و 
انحــلال را طــی می کنند و بیــن بانک های رســمی در 
بحث انحلال بــرای رفع مشــکل ناتــرازی بــا انحلال 
مؤسســات مالــی و اعتبــاری غیرمجــاز فــرق وجــود 

دارد.«
بــه گــزارش کارنــگ و بــه نقــل از ایلنــا، غلامرضــا 
جدیــد  سیاســت های  دربــاره  مصباحی مقــدم 
بانــک مرکــزی از جملــه انحــلال بانک های تــورم زا تا 

شــهریورماه بــا توجه  بــه تجربــه انحلال مؤسســات 
اعتبــاری اظهــار کــرد: »انحــلال بانک هــا از موضوع 
مؤسسات مالی و اعتباری غیرمجاز که فعالیت این 
مؤسسات مشکل آفرین شد، متفاوت است. در دنیا 
هم مرسوم است که اگر بانکی ناترازی داشته باشد، 
به گونــه ای کــه بــا اخطــار و تذکــر نیــز اصلاح نشــود، 

مسیر گریز و انحلال را طی می کنند.«
او ادامــه داد: »در ایــن شــرایط بــه بانــک دیگــری 
مأموریت داده می شود تا مشــتریان این بانک را که 
در آن ســپرده  دارند، متقبل شــود و مســئولیت این 
سپرده ها را بپذیرد و برای مشتریان این امکان ایجاد 
شود که با انحلال بانک قبلی و ادغام در بانک جدید 
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فين تک
FINTECH

اقتصاد سبز در سایه فناوری بلاکچین

مبارزه با تغییرات اقلیمی

BLOCKCHAINباکچین

فنــاوری بلاکچیــن کــه همــه مــا بیشــتر آن را بــه 
خاطر حوزه کریپتو می شناســیم و کمتــر در مورد 
کاربردهای دیگرش خوانده یا شــنیده ایم، یکی از 
فناوری های پیشــرویی اســت که به نظر می رســد 
آماده است با هدایت اقتصاد سبز، سرمایه گذاری 
و نــوآوری را در بســیاری از بخش هــا بــا کــره زمین 
سازگارتر کند. این فناوری انقلابی، پتانسیل آن را 
دارد که برخورد و ســازگاری دولت ها، شرکت های 
خصوصی، شرکت های چندملیتی و حتی جوامع 
با بحران های زیست محیطی و آب وهوایی را از نو 

تعریف کند.
فناوری بلاکچین به ســه دلیل فناوری نویدبخش 

مبارزه با تغییرات اقلیمی معرفی شده است:
 ۱. می تواند بازارهای داوطلبانه کربن را تقویت کند 
تا میلیاردها دلار سرمایه گذاری به سمت اقتصاد 

سبز روانه شود.
 ۲. پذیــرش گســترده بیمه هــای پارامتریــک برای 

رویدادهای طبیعی را تسهیل می کند.
۳. زیرســاخت های داده بــاز مــورد نیــاز بــرای 
هماهنگی، تعامل و همکاری بازیگــران جهانی را 

تأمین می کند.
اکنــون و با شــکوفا شــدن پتانســیل های فنــاوری 
انقلابــی بلاکچیــن، مــا در لبــه پرتگاه یــک تحول 
شــگرف ایســتاده ایم که اگر عملی شــود، مــا را به 
ســمت اقتصاد ســبز در آینــده ای نه چنــدان دور 

هدایت می کند.

 زیرساخت داده باز
یکــی از مهم تریــن چالش هایــی کــه در 
مسیر پرداختن به تغییرات اقلیمی و بحران های 
زیســت محیطی وجــود دارد، عدم دسترســی به 
منابع اطلاعاتی کافی، با کیفیت بالا و قابل اعتماد 
است. دسترسی به داده های درست، دقیق و قابل 
اعتماد در مورد آب وهوا و تغییرات اقلیمی از جمله 
مهم ترین چالش هــا برای تصمیم گیرنــدگان - از 
سیاست گذاران گرفته تا ســرمایه گذاران - است 
تا بتوانند با تکیه بر همین داده ها، انتخاب هایی 
آگاهانه داشته باشند و برای پایداری اکوسیستم 
قدم بردارند. فناوری بلاکچین می تواند با عملکرد 
خــود در قالب مبنایی بــرای زیرســاخت داده باز، 
امــکان بــه اشــتراک گذاری ایمــن، قابــل اعتمــاد 
و شــفاف داده هــای آب وهــوا را در اختیــار ایــن 

تصمیم گیرندگان قرار دهد.

 توسعه بازارهای داوطلبانه کربن
بازار داوطلبانه کربن )VCM(، به عنوان 

مکانیســمی حیاتــی بــه منظــور تأمیــن مالــی 
پروژه هــای کاهــش و حــذف کربــن ظهــور کــرده 
اســت. با این حال، بــه رغم گرمایــش زمین طی 
ســال های اخیر و اهمیت دوچندان این بازارها، 
در حال حاضر محدودیت هایی در قیمت گذاری 
و غیرشفاف بودن فرایندهای تأیید، باعث شده 
تا رشــد بازارهای کربن با مشــکل مواجه شــود. 
فنــاوری بلاکچیــن ایــن قابلیــت و قــدرت را دارد 
کــه شــفافیت، کارایــی و مقیاس پذیــری مــورد 
نیــاز بازارهــای کربــن را تأمیــن کنــد و بــرای حل 
چالــش تأمیــن مالی آن نیــز ایــن بازارهــا را برای 
کســب وکارها و ســرمایه گذاران جذاب تر کند تا 
بودجه های بیشــتری به این بازارهــا اختصاص 

دهند.

 بیمه پارامتریک
تنــوع  و  فراوانــی، شــدت  افزایــش 
رویدادهــای آب وهوایی، مانند ســیل و طوفان و 
غیره، باعث شــده تا محدودیت هــای بیمه های 
سنتی ارائه شــده تا به این لحظه، بیش از پیش 
نمود پیدا کند. بیمه های پارامتریک که بر مبنای 
فنــاوری غیرمتمرکــز و شــفاف بلاکچیــن ارائــه 
می شوند، یک نوآوری جدید است که می تواند 
مقیاس پذیرتر، کارآمدتر و شفاف تر از بیمه های 
سنتی عمل کند و هزینه های رویدادهای مربوط 
بــه آب وهــوا و تغییــرات اقلیمــی را خیلــی بهتــر 
پوشــش دهــد. فنــاوری بلاکچیــن و قابلیت ها و 
پتانســیل هایی کــه دارد، کارایــی و پذیــرش این 
بیمه هــا را ارتقــا داده و کمــک می کنــد تــا هــم 
بیمه گــران و هــم بیمه گــذاران، نفع بیشــتری از 

بیمه های پارامتریک خود ببرند.
با این حال، درک این نکته بســیار حیاتی است 
که فناوری بلاکچین تنها یکی از ده ها ابزار مورد 

نیاز برای تسریع اقدامات آب وهوایی است. 

می دهد. هدف این استارتاپ ارائه امن ترین و مناسب ترین 
زیرســاخت ها برای مشــتریان خرده فروشی و ســازمانی در 
سراســر منطقه اســت که ایــن هــدف بیت اوایســیس را به 
پلتفرمــی بــرای خریــد، فــروش و تجــارت ارزهــای دیجیتال 

تبدیل می کند. 

 ٨
پی وای وای پی ال

استارتاپ فین تک Pyypl باور دارد در دنیای دیجیتالی  تمام 
مردم ســزاوار خدمات مالــی امن تر، ســریع تر و 
هوشــمندتر از سیســتم پولی ســنتی هستند. 
فنــاوری نوآورانه ایــن اســتارتاپ کاربــران را قادر 
می سازد مستقیماً از تلفن های هوشمند خود 
به تمام خدمات مالی ضروری دسترسی داشته 

باشند.  

 ٧
ان وای  ام  کارد

ان وای  ام کارد یــک ارائه دهنــده منحصربه فــرد 
BaaS و مستقر در خاورمیانه است. این استارتاپ پلتفرمی 
بــرای پرداخت هــای نویــن ارائــه می دهــد. ایــن پلتفــرم بــه 
اســتارتاپ ها، فین تک هــا، شــرکت های بــزرگ و بانک هــای 
پررونــق در منطقــه منــا ایــن امــکان را می دهــد تــا بتواننــد 
کارت های مجازی یــا فیزیکی خود را ایجاد، کنتــرل و توزیع 

کنند. 

۶
یپ

یــپ )Yap( مأموریــت دارد نگاه شــما به پــول را تغییر دهد. 
یپ دقیقــاً برعکس پی )pay( نوشــته شــده و ایــن موضوع 
انعکاس دهنــده دیــدگاه شــرکت مبتنی بــر تغییر صنعت 
پرداخــت اســت. یــپ توســط مــروان هاچــم و انــس زیدان 
تأسیس شــده و می خواهد نیاز به داشتن چندین حساب 

بانکی برای مدیریت امور مالی شخصی را از بین ببرد. 

۵
کشیو پیمنت

کشــیو پیمنت )Cashew( یک شــرکت تأمین مالی اســت 
کــه بــر راه حل هــای پرداخــت در منطقه منــا متمرکز شــده 
است. هدف این شرکت رسیدگی به چالش هایی است که 
مصرف کننــدگان هنگام دسترســی به امور مالــی در هنگام 
فروش با آن مواجه هستند. هدف کشیو ارائه یک راه حل فنی 
است که روشی سریع تر برای پرداخت ارائه می دهد و تأمین 

مالی خریدهای مهم را برای مردم آسان تر می کند. 

۴
کلوب

بنیان گذاران کلوب )Qlub( قبل از تأسیس این استارتاپ 
متوجه شده بودند صنعت پرداخت به رغم صنایع دیگر 
در دو دهــه اخیــر پیشــرفت های تکنولوژيکــی نداشــته 
اســت. نوآوری هایی که پاندمــی کرونا به دنبــال خود به 
ارمغــان آورد فرصتی شــد که کلوب بــه نیازهای صنعت 
پرداخت پاســخ دهد. مؤسســان کلوب کدهای QR را با 
پرداخت غیرنقدی ادغام کرده و توانسته اند 

پرداخت با کد را توسعه دهند. 

٣
هوسپی

وام مســکن و پیچیدگی هــای دریافــت آن از 
مســائل و مشکلات متعددی اســت که تقریباً 
بســیاری از کشــورها بــا آن درگیر هســتند. این 
مسئله باعث شد جاد و خالد در سال ۲۰۱۹ وارد 
عمل شوند و محصولی توسعه دهند که خرید 
خانه را برای مردم ســاده تر کند. هدف بنیان گذاران هوسپی 
این است که خرید یک خانه به  جای یک رویداد استرس زا 

به یک اتفاق قشنگ تبدیل شود. 

٢
اوپتاسیا

اوپتاســیا )Optasia( کــه قبــلاً بــا نــام چنــل وی ای اس 
)Channel VAS(  شــناخته می شــد، یــک پلتفــرم هــوش 
مصنوعی است که امکان دسترسی مالی را برای میلیاردها 
مشتری فراهم می کند. این پلتفرم برای اپراتورهای شبکه 
تلفن همراه، اپراتورهای کیف پول تلفن همراه و مؤسسات 
مالی به عنوان یــک راه حل فناوری مالی همــه کاره و مبتنی 
بر داده طراحی شده است. سیســتم امتیازدهی اعتباری 
اوپتاسیا از تصمیمات اعتباری هوشمند پشتیبانی و امکان 
توسعه طیف گسترده ای از خدمات مالی را فراهم می کند. 

١
تبی

تبــی )Tabby( یــک فین تک مســتقر در امــارات متحده 
عربــی اســت کــه گزینه هــای متنوعــی از پرداخــت را بــه 
مصرف کنندگان ارائه می دهد تا بتوانند هزینه خریدهای 
آنلایــن و حضــوری خــود را به صــورت یکجــا یــا قســطی 
پرداخت کنند. مشتریان می توانند خرید خود را به چهار 

قسط بدون بهره و بدون کارمزد تقسیم کنند. 

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com

هر زمان به سپرده های خود دسترسی داشته باشند 
و برداشت کنند. 

مصباحی مقــدم دربــاره تعییــن تکلیــف موضــوع 
رمزارزها و توافق برای تدوین قانــون در این حوزه نیز 
توضیح داد: »دربــاره رمزارزها فعلاً هیچ گونه تعیین 
تکلیف قانونی نشده و از نظر قانون، رمزارزها اعتبار 
ندارند. البته ظاهراً وزارت صمت مصوبه ای نسبت 
به تولیــد رمزارزهــا دارد کــه رمزارزهایی کــه زیر نظر 
خــود وزارت صمــت تولیــد می شــود و بــرای واردات 
کالاها استفاده می شود، مورد حمایت قرار می گیرد، 
امــا این بــه معنای تعییــن تکلیــف قانونــی رمزارزها 

نیست. 

سیاست گذاران گرفته تا ســرمایه گذاران - است 
تا بتوانند با تکیه بر همین داده ها، انتخاب هایی 
آگاهانه داشته باشند و برای پایداری اکوسیستم 
قدم بردارند. فناوری بلاکچین می تواند با عملکرد 
خــود در قالب مبنایی بــرای زیرســاخت داده باز، 
امــکان بــه اشــتراک گذاری ایمــن، قابــل اعتمــاد 
و شــفاف داده هــای آب وهــوا را در اختیــار ایــن 

تصمیم گیرندگان قرار دهد.

توسعه بازارهای داوطلبانه کربن
بازار داوطلبانه کربن )VCM(، به عنوان 
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پایان کار یک صرافی
تحت فشار رگولاتورها

بیت رکس هم 
ورشکسته شد!

صرافی بیت رکــس )Bittrex( مســتقر در 
سیاتل آمریکا، هفته گذشته درخواست 
ورشکســتگی خــود را بــه دادگاه تحویــل 
داد. دارایی ها و بدهی هــای این صرافی به 
۵۰۰ میلیــون تا یک میلیارد دلار می رســد 
و احتمــالاً بیشــتر از ۱۰۰ هــزار طلبــکار در 

پرونده آن حضور خواهند داشت.
این موضــوع در حالی مطرح می شــود که 
کمتر از یــک ماه پیش، کمیســیون بورس 
آمریــکا از صرافــی رمــزارزی بیت رکس به 
اتهــام اداره یــک صرافــی و کارگــزاری اوراق 
بهــادار ثبت نشــده شــکایت کــرده بــود. 
بیت رکــس هــم در گذشــته گفتــه بــود که 
به  خاطــر قوانین و محیــط نظارتی آمریکا 
ایــن کشــور را تــرک خواهــد کــرد. اعــلام 
ورشکســتگی پس از آن صورت گرفت که 
کمیســیون بــورس و اوراق بهــادار ایــالات 
متحــده )SEC( ایــن شــرکت و یکــی از 
بنیانگذاران و مدیرعامل سابق آن را به دلیل 
نقــض قوانیــن اوراق بهــادار در مــاه آوریل 
متهم کرد. در آن زمان  بیت رکس علاوه بر 
اداره صرافی و کارگزاری بورسی ثبت نشده، 
متهم به نقض قانون رازداری بانکی از دفتر 
کنتــرل دارایی هــای خارجــی خزانــه داری 
ایــالات متحــده )OFAC( و شــبکه اجرای 
جرایــم مالــی )FinCEN( شــد و در نهایت 
با پرداخت حدود ۲۹ میلیون دلار به عنوان 

جریمه خود موافقت کرد.
حــالا بــه نظــر می رســد کــه دفتــر کنتــرل 
دارایی هــای خارجــی خزانــه داری ایــالات 
OFAC( بزرگ تریــن طلبــکار  متحــده )
فهرست شــده در پرونــده ورشکســتگی 
صرافــی بیت رکــس اســت. بزرگ تریــن 
طلبکار بعــدی آن یک کیف پــول رمزارزی 
با ادعای طلب ۱۴.۵ میلیون دلاری است. 
شــبکه اجرای جرایم مالی )FinCEN( نیز 
به عنوان یکــی از ۵۰ طلبکار برتــر با ادعای 

۳.۵ میلیون دلاری فهرست شده است.
ورشکســتگی بیت رکــس آخریــن مــورد 
در خصــوص ورشکســتگی صرافی هــای 
ارز دیجیتــال در ایــالات متحــده اســت. 
اف تی ایکــس، بلاک فــای، سلســیوس و 
صرافی هــای   Voyager Digital
رمــزارزی دیگری هســتند که اخیــراً اعلام 

ورشکستگی کرده اند.

NEWSخبر

معاون توسعه کسب و کار نوبیتکس تأکید کرد: 

امکان های تعامل
صنعت رمزارز با بانک ها 

توکن تتر یکــی از ارزهای دیجیتال مــورد علاقه کاربران 
ایرانی اســت که با نماد USDT شــناخته می شود و در 
مقایســه با ســایر توکن هــا، قیمت نســبتاً ثابتــی دارد. 
در واقع، تتــر یک اســتیبل کوین اســت کــه ارزش آن با 
دلار آمریــکا مطابقت دارد و به همین دلیل در شــرایط 
نوسانات بازار برای حفظ ارزش دارایی ها، ابزار مناسبی 

به شمار می رود.
کاربــران بــرای انجــام تراکنش هــا بــا تتــر بــه شــبکه ای 
مطمئــن، ســریع و ارزان نیاز خواهند داشــت کــه تمام 

نیاز های آنها را به  بهترین شکل پوشش دهد. 
صرافــی بیت پیــن اعــلام کــرده بــرای کمــک بــه کاربران 
ایرانــی و راحتــی آنهــا، عــلاوه  بــر شــبکه های معمــول 
ERC20، TRC20 و BEP20، پنــج شــبکه جدید دیگر 
را برای انتقال تتر به پلتفرم خــود اضافه کرده و کاربران 
ایرانی ارزهــای دیجیتال می تواننــد با ثبت نــام و ایجاد 
حســاب کاربــری در این صرافــی رمــزارز، پــس از انجام 

فرایند احــراز هویت، از مزایــای این شــبکه ها بهره مند 
شده و ارز دیجیتال تتر را به کمک شبکه های آربیتروم، 
اپتیمیــزم، کوکوین شــیرز، آوالانچ و پالیگان با ســرعتی 

بالا و کارمزدی پایین انتقال دهند.
کارمزد انتقال تتــر در شــبکه های مختلف به خصوص 
شــبکه های ترون و اتریوم، به گس فی و ترافیک شبکه 
بســتگی دارد. هرچه گــس فی بیشــتر، کارمــزد انتقال 
هم بیشتر و هرچه ترافیک شبکه کمتر، کارمزد انتقال 
هم کمتــر می شــود. بــرای بهره مند شــدن از پتانســیل 
بهترین شــبکه ها برای انتقال ارز دیحیتال تتر، در نظر 
گرفتن عواملی مانند هزینه، سرعت، امنیت، پایداری، 
قابلیت دسترسی، سازگاری و آشنایی از اهمیت بالایی 
برخوردار است و کاربران می توانند بسته به اولویت های 

خود، از میان آنها، شبکه ای مناسب را انتخاب کنند:

 اگــر هزینــه بــرای کاربــر در اولویــت نیســت و فقــط به 

کارمزد توکن 
محبوب کاربران 
ایرانی در هشت 

بلاکچین
بیت پین 

و هشت راه انتقال تتر

معاون توســعه کســب وکار نوبیتکس با بیان اینکــه آینده  
دنیا به ســمت صنعــت غیرمتمرکز مالی حرکــت می کند، 
گفت: »بانک ها باید خودشان را با این جریان همراه کنند، 
از این فرصت استفاده کنند و سرویس های مشترکی میان 
صنعت کریپتو و بازیگران سنتی صنعت مالی ایجاد شود.«

وحیــد شــامخی در رویــداد اطلــس کــه در ایســتگاه 
نوآوری شــریف برگزار شــد، با اشــاره بــه گزارش هــای اخیر 
چینالیســیس دربــاره توســعه رمزارزهــا در جهــان افــزود: 
»بیشــترین رشــد در بازار کریپتوکارنســی از ســال ۲۰۱۷ تا 
۲۰۲۲ در خاورمیانه و شــمال آفریقا بوده اســت و مقایسه 
ارزش بــازار طلا و رمزارز در جهان نشــان می دهــد که ارزش 
بازار رمزارز حدود ۱۰ درصــد از ارزش کل بــازار طلای جهان 
اســت که میزان قابل توجهی برای یک بازار نوپا محســوب 
می شود. رشد تعداد کاربران بازار رمزارز در ایران نیز بالاتر از 

میانگین جهانی بوده و حتی در سال ۲۰۲۲ هم که بازار نزولی 
بوده، شاهد ورود کاربران جدید ایرانی و بالاتر بودن نسبت 

آن با میانگین جهانی بوده ایم.«
او بــه آمــار نزدیــک بــه پنــج میلیــون  نفــری تعــداد کاربران 
نوبیتکس اشــاره کرد و درباره خدمات مشــترک بانک ها و 
اکســچنج ها گفت: »در حال حاضر ۵۵ بانک از ۱۰۰ بانک 
برتــر دنیــا در بلاکچیــن و کریپتوکارنســی ســرمایه گذاری 
داشته اند. سه ترندی که در میان بانک های بزرگ دنیا تا به 
امروز قابل توجه بوده، یکی این است که بانک ها خدماتی 
مثــل کاســتدی یــا ولت ســرویس ارائــه کننــد، دیگــر اینکه 
امکان تریدینگ بــرای مشــتریان بانک ها را فراهــم کنند و 
ســوم، بانک ها برای کســانی که خودشــان تریدر هســتند 
ســرویس هایی را ایجــاد کننــد کــه راحت تــر در این حــورزه 
فعالیت و ترید داشــته باشــند. نکته قابل توجــه اینکه ۹۰ 

درصد معاملات بازار ســهام آمریکا از طریق شــرکت ها به  
جای معاملات شــخص حقیقی محقق می شود، اما هنوز 

در صنعت کریپتو این طور نیست.«
معاون توسعه کســب وکار نوبیتکس اظهار کرد: »در مورد 
کاستدی ولت، بانک ها همان طور که براساس مأموریت شان 
در چند دهه گذشــته از دارایی مــردم محافظت می کردند، 
ترند جدید این است که نگهداری دارایی های دیجیتال مردم 
را هم در اقدامات و برنامه های جدیدشان داشته باشند.« 
شامخی در پایان گفت: »امروز بهترین زمان برای همکاری 
بانک هــا و پلتفرم های تبادل رمزارز اســت و پیشــنهاد من 
بــه بانک ها این اســت که ایــن فرصــت را از دســت ندهند. 
کاســتدی ولت، جابه جایــی دارایــی، تریدینــگ، پرداخت، 
مدیریت ثروت، وثیقه دیجیتــال و... فرصت های همکاری 

بین بانک ها و کریپتوکارنسی در دنیای امروز است.« 
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رمزارز
CRYPTOCURRENCY

 ال جی به دنبال ثبت اختراع تلویزیون های جدیدش است

تلویزیون های معامله گر 

در همکاری این صرافی با مزدکس انجام می شودان اف تی ال جی!

امکان معامله توکن های اوراق بهادار
در نسخه جدید تترلند

REPORTگزارش

صرافــی ایرانــی تترلنــد در رویــدادی با عنــوان »گام 
ششم؛ اصل سادگی« به مناسبت آغاز ششمین 
سال فعالیت خود اعلام کرد نسخه هفت اکسچنج 
تترلند روز شنبه ۲۳ اردیبهشت ماه عرضه خواهد 
شد. نسخه جدید شامل ســرویس های مختلفی 
از جمله »امکان معامله توکن های اوراق بهادار« با 
همکاری پلتفرم خریدوفروش صندوق های بورسی 

مزدکس خواهد بود.

ویژگی های نسخه جدید
در ایــن رویــداد طــراح محصــول تترلنــد 
با اشــاره بــه افزایــش قابلیت هــای نســخه جدید 
اپلیکیشــن عنــوان داشــت طــی زمــان، تترلنــد 
بــه خواســته ها و نیازهــای کاربــران گــوش داده و 
گســترده تر شــده و روز بــه روز بــر خدمــات و 
قابلیت هایش اضافه کرده اســت. به گفته او این 
نیاز باعث شــد که ســفرنامه کاربر و کاربردپذیری 
محصول را بهبود ببخشند. برخی از سرویس ها و 

ویژگی های جدید صرافی تترلند عبارتند از:
 معامله توکن های بهادار بازار بــورس تهران – با 

همکاری مجموعه مزدکس
 بهبود ســه برابری ســرعت لودینگ )بــالا آمدن 

صفحات(
 Progressive Web نســخه  افــزودن   

Application برای موبایل
Dark Mode  افزوده شدن قابلیت 

 بهبود فرآیندهای خرید، فروش، واریز و برداشت 
و افزایش سرعت عملیات

 دسترسی سریع تر تبدیل تتر و تومان
 کاهش کارمزد تبدیل؛ کاهش پله ای کارمزد بازار 

تترلند بر اساس سطح کاربری
 سازگاری با انواع نمایشگرها با رزولوشن متفاوت
  افزوده شدن زبان های انگلیسی، فرانسه، عربی، 

اسپانیایی، آلمانی و ترکی
با عرضه این نسخه، امکان معامله بدون پرداخت 

کارمزد تا پنج روز فراهم خواهد شد.
با همکاری صرافی تترلند و مجموعه مزدکس که 
به عنوان پلتفرم خریدوفروش صندوق های بورسی 
فعالیت می کند، امکان معامله توکن های بهادار 
بــورس تهــران در نســخه جدیــد )نســخه هفتم( 

سایت و اپلیکیشن تترلند فراهم شده است.
پیش از این کاربرها برای کسب درآمد در هر دو بازار 
رمزارز و بازار بورس می بایست فرآیندهای تبدیل 
رمزارز به ریال، درخواست برداشت وجه، واریز به 
حســاب کارگزاری و ســفارش گذاری را در ساعات 
معاملاتی انجــام می دادند. حال بــا این همکاری 
امکان معامله توکن های اوراق بهادار در هفت روز 

هفته و ۲۴ساعته با دو کلیک فراهم شده است.

گزارش سال ۱۴۰۱
در گــزارش ســال ۱۴۰۱ تترلنــد هــم آمده 

است که اپلیکیشن این صرافی، به عنوان سومین 
اپلیکیشــن برتــر ســال در دســته صرافی هــای 
رمزارزی و برترین اپلیکیشن سال ۱۴۰۱ در دسته 
صرافی های رمزارزی OTC انتخاب شــده اســت. 
برخی فعالیت ها و دســتاوردهای تترلند در ســال 
گذشــته کــه در ایــن گــزارش روی آن تأکید شــده، 

عبارت اند از:
 انتشــار نســخه شــش صرافی و راه اندازی بازار 

تترلند
 راه اندازی سرویس مبدل رمزارزی؛ بدون کارمزد 

با تتر یا تومان، ارز دیجیتال بخرید.
 افزوده شدن ۲۷۰ رمزارز به مبدل رمزارزی

 ۲۸.۸ میلیون بازدید از سایت و رشد ۸۷درصدی 
تراکنش ها نسبت به سال قبل

 میانگین زمان صرف شده برای احراز هویت کمتر 
از هفت دقیقه

 تسویه فوری دوساعته تومان از ۱۴ بانک
 تنها سه نارضایتی از هر ۱۰۰۰ تراکنش؛ ۴۱ ثانیه 

متوسط زمان دریافت اولین پاسخ از پشتیبانی
 ۲.۳ میلیــارد تومــان صرفه جویــی در پرداخــت 

کارمزد با استفاده از مبدل رمزارزی تترلند
 ۴.۸ میلیــارد تومان پــاداش به کاربــران از طریق 

دعوت از دوستان
 بیشترین تراکنش ها در سرویس مبدل رمزارزی: 
بیت کوین، اتریوم، شیبا، دوج کوین، بایننس کوین، 

سولانا، کاردانو
 ۲۱۳٬۰۰۰ تراکنش موفق در شش ماهه دوم سال

 رشــد ۸۷درصــدی تراکنش ها نســبت به ســال 
۱۴۰۰

تترلنــد در پایــان ایــن رویــداد نیــز بــه امــکان 
بــا  تجــاری  همکاری هــای  و  مشــارکت ها 
کســب وکارهای گوناگون برای ارائه ســرویس های 

پرداخت اشاره کرد.

دنبال امنیت و پایداری است، می تواند از شبکه اتریوم 
استفاده کند.

 چنانچه هزینه برای کابر مهم نیست و فقط به دنبال 
 BEP-20 سرعت انجام عملیات است، شبکه ترون یا

گزینه های مناسبی هستند.

 اگر هر دو فاکتور هزینه و سرعت برای کاربر مهم بوده 
و به دنبــال ایجــاد تعادلی بین آنهــا باشــد، می تواند از 

شبکه آربیتروم یا اپتیمیزم استفاده کند.

 اگر هزینه و سرعت بسیار مهم هستند، شبکه های 
پالیگان و آوالانچ هم گزینه های مناسبی هستند.

Arbitrum – آربیتروم ۰٫۶ تتر

KCC – کوکوین شیرز ۰٫۴ تتر

Optimism – اپتیمیزم ۰٫۶ تتر

Avalanche – آوالانچ ۱ تتر

Polygon – پالیگان ۰٫۸ تتر

ال جــی  اخیــر شــرکت  گزارش هــای  اســاس  بــر 
الکترونیکــس اعلام کــرده در تلاش اســت کــه از ثبت 
اختراع تلویزیون های ان اف تــی خود دفاع کند. به نظر 
می رسد این تلویزیون های جدید ال جی قابلیت معامله 
ان اف تی را برای کاربران فراهم کرده اند. این تلویزیون ها 
با یک ســرور بــه بــازار ان اف تی هــا متصل می شــوند و 
ان اف تی هــای هنــری را دریافــت می کننــد و نمایــش 
می دهند. به علاوه این تلویزیون ها می توانند از طریق 
کیف پــول ارز دیجیتال کاربــر که بــه تلویزیون متصل 

می شود، عملیات خرید توکن را نیز انجام دهند. 
ال جی کار خود را برای افزودن ان اف تی به تلویزیون های 

خود در ســپتامبر گذشــته با انتشــار آرت 
لب آغاز کرد. آرت لب اپلیکیشــن 

شــرکت ال جــی اســت 
مشــتریان  کــه 

می توانند 

از طریــق تلویزیون هــایOLED جدیــد این شــرکت به 
آن دسترســی داشــته باشــند. آرت لب ال جــی موانع 
خریدوفروش ان اف تی را برمی دارد و تمام کسانی را که 
تلویزیون ال جی آنها از WebOS ۵٫۰ یا بالاتر پشتیبانی 
می کند به هنر دیجیتال جدید متصل می کند. کاربران 
می توانند بــا اســتفاده از کیف پول کریپتویــی ال جی، 
ولیپتو و با اسکن یک QR کد ان اف تی خریداری کنند و 

در بازار آرت لب ال جی معامله کنند. 
اقدام ال جی برای ثبت اختراع نشــان می دهد که این 
شــرکت از تقاضــای رو به رشــد مصرف کننــدگان برای 
ان اف تی در آینده آگاه است. البته ال جی تنها شرکت 
آینده نگــر در کره جنوبی نیســت کــه فرصــت افزودن 
ان اف تی به تلویزیون را غنیمت شمرده است. شرکت 
سامســونگ نیــز در ژانویــه ۲۰۲۲ بــازار 
ان اف تی را روی ســه تلویزیون 
خود منتشر کرد.

لب آغاز کرد. آرت لب اپلیکیشــن 
شــرکت ال جــی اســت 

مشــتریان  کــه 
می توانند 

ان اف تی به تلویزیون را غنیمت شمرده است. شرکت 
۲۰۲۲سامســونگ نیــز در ژانویــه ۲۰۲۲سامســونگ نیــز در ژانویــه ۲۰۲۲ بــازار 
ان اف تی را روی ســه تلویزیون 
خود منتشر کرد.
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بایت دنــس، شــرکت مــادر شــبکه اجتماعــی تیک تــاک، 
باارزش ترین اســتارتاپ جهان اســت. بایت دنــس در حال 
حاضــر ۲۲۰ میلیــارد دلار ارزش دارد. بــا اینکــه ارزش ایــن 
استارتاپ نسبت به سال ۲۰۲۱ افت کرده، اما باز هم ارزش 
هیچ اســتارتاپی حتی نزدیک به ارزش بایت دنس نیست. 
برای مثال اســپیس ایکس، شرکت موشکی ایلان ماسک، 
بــا ارزش ۱۴۰ میلیــارد دلاری در جایــگاه دوم رتبه بنــدی 

استارتاپ ها قرار دارد.
برای ســرمایه گذاران این شــرکت که بعضی از آنهــا از ابتدا 
حامــی بایت دنــس بودنــد حتــی وقتــی ارزش آن بــه یــک 
میلیــارد دلار نمی رســید، عرضــه عمومــی بایت دنــس بــه 
معنی میلیاردها دلار سود اســت. این سود سرمایه گذاران 
بایت دنس را به بزرگ ترین و موفق ترین وی سی های جهان 
تبدیل می کند. می توان گفت این وی سی ها شرط بندی در 
این بازی را برده اند؛ حتی اگر از این پروژه خارج شده باشند، 
اما متأســفانه این ســرمایه گذاران روزه ســکوت گرفته اند و 
در مورد چشــم انداز شــرکت اظهارنظــری نمی کنند و فقط 
برخی از آنها نظــرات خود را بیان کرده اند و خواســته اند که 

ناشناس باقی بمانند.
 به نظر می رسد دلیل این موضوع تیک تاک باشد؛ رسانه ای 
کــه ۱۵۰ میلیــون کاربــر دارد و توانســته محبوبیــت زیــادی 
در ایالات  متحده کســب کند، اما در عین  حال بســیار هم 
جنجال برانگیز است. چنانچه در ماه مارس فوربز گزارشی 
منتشر و بیان کرد که اف بی آی و وزارت دادگستری در حال 
تحقیق بر اســتفاده بایت دنس از تیک تاک جهت نظارت 
بر خبرنگاران آمریکایی هستند. تیک تاک در حال حاضر 

در آمریکا به یک موضوع سیاسی داغ تبدیل شده است.

چندیــن ســال از ممانعــت دولت هــای فــدرال از مســدود 
کردن تیک تاک توســط ترامپ گذشــته، اما دولــت بایدن و 
برخــی قانون گذاران دوبــاره مخالفت بــا تیک تاک را از ســر 
گرفته اند و اعــلام کرده اند که اگــر بایت دنــس، تیک تاک را 

نفروشد، این شبکه اجتماعی 
را مســدود خواهنــد کــرد. ایــن 
اتفاقات مهر تأییدی بر سکوت 
بایت دنــس  ســرمایه گذاران 
اســت. مخالــف دولــت آمریکا 
با تیک تــاک و نارضایتی دولت 
چیــن بــه فــروش تیک تــاک 
نشــان داده همــان بهتــر کــه 
سرمایه گذاران ساکت بمانند و 
عجولانه واکنش نشان ندهند.

تــا  شــرط بندی  از   
میلیاردری

یکــی از ســرمایه گذاران بایت دنــس بیــان می کنــد کــه اگر 
مســائل سیاســی مطــرح نبــود، قطعــاً ســرمایه گذاران در 
مــورد ارزش و جایــگاه بایت دنــس خوشــحال می شــدند. 
ایــن شــرکت حــدود ۸۰ میلیــارد دلار درآمــد و ۲۵ میلیارد 
دلار ســود ناخالــص عملیاتی به دســت آورده اســت. این 
ارقــام بایت دنس را بــا تنســنت، هلدینگ فنــاوری چینی 
قیاس پذیــر می کنــد. ایــن موضوع نشــان می دهــد که اگر 
بایت دنس به صورت عمومی عرضه می شد، می توانست 

جایگزین علی بابا شود.
ســکویا در ســومین دور تأمیــن مالــی بایت دنــس روی 

بایت دنــس ســرمایه گذاری کــرد و ۱۰ درصــد ســهام ایــن 
شــرکت معادل ۴۶۵ میلیون دلار در ســال ۲۰۱۴ به دست 
آورد. جالب اســت که یک سال قبل ســکویا می توانست 
همیــن ســهم را تنهــا بــا ۶۰ میلیــون دلار داشــته باشــد، 
امــا نمی پذیرفت. در ســال های 
بعــد نیــز پول هــای زیــادی وارد 
شــرکت کــرد و تــا ســال ۲۰۱۸ 
رهبــری ســرمایه گذاری ها را بــر 
عهده داشــت. امروز حدود ۲۲ 
میلیــارد دلار از ســهام شــرکت 
بایت دنــس متعلــق بــه ســکویا 
اســت و در واقــع شــرکت هایی 
در  را  ســهام  بیشــترین  کــه 
بایت دنــس دارنــد عبارت انــد 
از: اس آی کیــو، ســکویا، جنرال 

آتلانتیک و کوتو.

 دلهره سرمایه گذاران
ســهامداران بایت دنــس در پی افــت ارزش این شــرکت 
به دنبــال فــروش خــود هســتند، اما فــروش هم بــه این 
راحتی ها نیست. این ســهام داران نگران غوغاهای بازار 
ثانویه واشــنگتن هســتند، با این  حال برخــی معاملات 
در حال انجام اســت. بر اســاس گزارش هــا اس آی جی و 
سافت بانک هر کدام یک سهم به ارزش ۱۰۰ میلیون دلار 
در ماه مارس فروخته انــد. البته این معاملات نه ســهام 
۲۲۰ میلیارد دلاری بایت دنس و نه سرمایه گذاران بزرگ 

آن را تکان نمی دهد.

آیا سیاست های آمریکا در قبال چین باعث عدم اطمینان سرمایه گذارهای 
بایت دنس می شود؟

سهام داران بر سر  دوراهی

ایلان ماسک بالاخره
به وعده خود عمل کرد

مدیرعامل جدید 
توییتر کیست؟

ایــلان ماســک بالاخــره پــس از چنــد ماه 
لینــدا یاکارینــو، مدیــر ارشــد تبلیغــات 
شرکت ان بی ســی یونیورســال را به عنوان 
مدیرعامل جدید توییتر و جانشین خود 
اعلام کــرد. ماه ها پیش کاربــران توییتر در 
یک نظرسنجی از ماسک خواسته بودند 
تا استعفا دهد و مدیریت این شرکت را به 
شخص دیگری بسپارد. ماسک هم گفته 
بود اگر اکثــر کاربــران موافق اســتعفای او 
باشــند، مدیریت را رها خواهد کرد. البته 
وقتی ایــلان ماســک توییتــر را خریــداری 
کرد، خودش را به عنوان مدیرعامل موقت 

منصوب کرد.
در نتیجه ماســک پــس از ماه ها بــه وعده 
خود عمل و یاکارینو را به عنوان مدیرعامل 
جدید توییتر منصوب کرد. ماسک چندی 
پیش در توییتی نوشته بود که مدیرعامل 
جدید توییتر از شــش هفتــه دیگر به طور 
رســمی اعلام خواهد شــد و کار خود را در 
این شرکت آغاز می کند. به دنبال توییت 
ماسک، ان بی سی یونیورسال هم تصریح 
کرد که یاکارینو از این شرکت جدا خواهد 
شد و از او بابت زحماتش نیز تشکر کرد. 
یاکارینو یکــی از افراد اصلــی در راه اندازی 
شبکه ان بی سی پیکاک بود و از هواداران 
مدرن ســازی فناوری تبلیغات محســوب 
می شــود. هنــوز مشــخص نیســت کــه 
ماســک پس از ایــن تغییر، تــا چه انــدازه 
می توانــد روی تصمیم هــای ایــن شــرکت 
تأثیر داشته باشد. با اینکه ماسک دیگر 
مدیرعامل نیســت، امــا به نظر می رســد 
همچنان نفوذ زیادی روی سازوکار توییتر 
داشته باشد. ماسک گفته یاکارینو بیشتر 
روی عملیات کســب وکار توییتــر متمرکز 
خواهد بود و خودش قصد دارد به طراحی 

محصول و فناوری های جدید بپردازد.
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سرمايه گذاری
I N V E S T M E N T

 اگر مسائل سیاسی 
مطرح نبود، قطعاً 
سرمایه گذاران در 

مورد ارزش و جایگاه 
بایت دنس خوشحال 

می شدند
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آينده
F U T U R E

 اکثر پزشکان می گویند دکتر شده اند تا به مردم 
کمک کنند. اما می بینیم که بیشتر وقت خود را 
به جای بیمار به پرونده های پزشکان و تکمیل جزییات و 
بررســی آن می پردازنــد. آنهــا وقــت زیــادی را صــرف کار 
می کننــد اما این وقــت لزوماً صرف خود بیمار نمی شــود 
بلکه خیلی اوقات جزییاتی است که شرکت های بیمه از 
پزشــکان می خواهند. بــه گفته پزشــکان کارهــای اداری 
یکــی از بزرگ تریــن عوامــل فرســودگی شــغلی اســت و 

پزشکان از آن بیزار هستند. 

 در چند ســال گذشته، اســمیترمن فناوری ای را 
توســعه می دهد کــه می تواند تــا حــدودی از بار 
اداری پزشکان بکاهد. این فناوری درواقع یک اپلیکیشن 
اســت که تعاملات پزشــک با بیماران را ثبــت  و از هوش 
مصنوعی برای ایجاد یادداشت هایی در پرونده پزشکی 
اســتفاده می کنــد. ایــن اپلیکیشــن دراگــون امبینــت 
اکســپرینس )Dragon Ambient eXperience( یــا 
نانــس  توســط   ۲۰۲۲ ســال  در  دارد  نــام  داکــس 
کامیونیکیشــن،  شــرکت هوش مصنوعی مایکروسافت 

به مبلغ ۱۸٫۸ میلیارد دلار خریداری شد. 

اسمیترمن می گوید: »بســیاری از پزشکانی که 
از داکس اســتفاده می کنند از کارایــی آن راضی 
هســتند. اما هنوز هم دو مانــع اصلــی در متقاعد کردن 
پزشکان برای اســتفاده از داکس وجود دارد. پزشکان نه 
تنهــا در برابــر تغییــر مقاومــت می کننــد بلکــه حاضــر 
نیســتند از کاری که آن بیزارند دســت بکشــند زیرا فکر 

می کننــد بــا ایــن کار دیگر کنتــرل جزییــات را در دســت 
ندارند.«

 تا چنــدی پیش یادداشــت هایی که توســط این 
نرم افــزار تولیــد می شــدند قبــل از ارســال بــه 
پزشکان توسط یک نیروی انسانی بررسی می شدند. اما 
بــه زودی، مایکروســافت و نانــس بــه لطــف همــکاری بــا 
OpenAI نسخه ای کاملاً خودکار عرضه خواهند کرد که 
در آن جی پی تی۴ نیز ادغام شــده اســت. مایکروسافت 
امیدوار است که این نسخه جدید بسیار سریع تر باشد 

و یادداشت ها را در عرض چند ثانیه تولید کند. 

 اما آیا پزشــکان حاضــر می شــوند ایــن کار را به 
دست ماشینی بسپارند که بی عیب 
هم نیست فقط به این خاطر که چند دقیقه 
در وقتشــان صرفه جویی کنند؟ کارشناســان 
می گوینــد نگرانــی در مــورد دقت و مســائلی 
مانند نحــوه قالب بندی یادداشــت ها ممکن 
است برخی از پزشکان را در مورد استفاده از 
دلاری  میلیــارد  چنــد  ســرمایه گذاری 

مایکروسافت مردد کند. 

 برخــی کارشناســان و تحلیلگــران 
معتقدند کــه در بلندمدت اکثر پزشــکان از این 
فناوری بهره خواهند برد و به آن اعتماد خواهند کرد اما 
احتمال پذیرش در کوتاه مدت خیلی کم است. البته این 
مسئله بدین معنی نیست که داکس برای مایکروسافت 

ضــرر اســت. مایکروســافت معتقــد اســت مهم تریــن 
اولویت آینده، هوش مصنوعی و ســلامت ضروری ترین 
موضوع هوش مصنوعی اســت. پس شاید پزشکان دیر 
بخــش  آینــده  در  امــا  کننــد  اعتمــاد  داکــس  بــه 

جدایی ناپذیری از کار آنها خواهد شد. 

 نانــس تخمیــن می زنــد که یــک پزشــک به طور 
متوســط   حــدود ۱۵ دقیقــه صــرف رســیدگی به 
پرونده هر بیمار می کند. تولید همین یادداشت ها توسط 
هــوش مصنوعــی و بررســی آن توســط بازبیــن انســانی 
حــدوداً ۸ دقیقــه طول می کشــد. بازبیــن بــه اطمینان از 
دقت یادداشت تولید شده توسط هوش مصنوعی کمک 
کرد، امــا هنوزم هم مشــکل وقت و ســرعت وجــود دارد. 
نانس اعــلام کــرده که نســخه جدیــد داکس 
یادداشــت ها را در چند ثانیه تولید می کند و 
این نســخه جدید در تابســتان امســال برای 

حدود ۵۰۰ پزشک ارائه می شود.

 نانس می گوید: »اگر پزشکان مدام 
مجبور باشند یادداشــت های تولید 
شــده توســط هوش مصنوعــی را چــک کنند 
او  دیگــر ســرعت چــه اهمیتــی دارد؟« 
می افزایــد: »جی پی تــی۴  دقــت مدل هــای 
هوش مصنوعی را بهبود می بخشد، اما میزان این دقت 
معلوم نیست.« واقعیت این است که همیشه احتمال 
خطا در سیستم هوش مصنوعی وجود دارد اما پزشکان 

مسئول این خطاها خواهند بود. 

نسخه جدید داکس تابستان امسال عرضه می شود، اما آیا پزشکان به آن اعتماد 
خواهند کرد؟

همراهی مایکروسافت با پزشکان
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اسلک هم 
از هوش مصنوعی مولد

چشم پوشی نکرد

اسلک جی پی تی
هم رسید!

اســلک جدید تریــن پلتفــرم فناورانــه ای 
اســت کــه وارد دنیــای هــوش مصنوعــی 
شده اســت و از اســلک جی پی تی و چند 
محصول دیگر که با هوش مصنوعی ادغام 
شده اند، رونمایی کرده است. به گفته این 
شرکت،  اســلک جی پی تی کاربران را قادر 
می سازد تا یکپارچه سازی های اپلیکیشن 
هوش مصنوعی مول و مدل های مختلف 
زبانی بهره ببرند. اسلک برای اولین بار در 
کنفرانس تریل بلیزر دی ایکس سلزفورس 
در ماه مــارس از ادغام چــت جی پی تی در 
اسلک خبر داد. اسلک در این کنفرانس 
از پایلوت هوش مصنوعــی مولد خود نیز 
تحت عنوان انیشــتین، رونمایی کرد. هر 
دو محصــول با هدف اســتفاده تجــاری از 

هوش مصنوعی توسعه یافته اند. 
علی رایل، معاون محصول اسلک درباره 
محصــولات هــوش مصنوعــی اســلک 
توضیــح می دهــد: »هــدف مــا کمــک بــه 
کاربــران در صرفه جویــی در زمــان اســت. 
البته این مســئله تمام دغدغه و هدف ما 
نیســت. ما می خواهیــم لایه جدیــدی از 
بهره بــرداری از هــوش مصنوعــی مولــد را 
ایجاد کنیم. از این به بعد کاربران می توانند 
با تایــپ عبــارات کوتــاه فرمــان خــود را به 
اســلک ارســال کنند. چون تمام فرمان ها 
به کمک هوش مصنوعی آماده شــده اند 
و کاربران فقط کلمات کلیدی و کــد را وارد 
می کننــد.« یکــی از بزرگ تریــن در مــورد 
نگرانی های هوش مصنوعی مولد، حفظ 
حریــم خصوصــی و داده هایــی اســت که 
برای آموزش آنها اســتفاده می شود. رایل 
در این مورد می گویــد: »از آنتروپیدز کلاد 
و نسخه چت چی پی تی موجود در اسلک 
برای آمــوزش هــوش مصنوعی اســتفاده 
نمی شــوند. حفــظ حریــم خصوصــی و 
داده هــای کاربــران از دغدغه هــای اصلــی 

ماست. ما داده ها را ذخیره نمی کنیم.« 

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com

ماست. ما داده ها را ذخیره نمی کنیم.« 
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ارتقای شغلی دورکاران 
دشوار است

خطرات دورکاری
آرویند کریشنا، مدیرعامل IBM می گوید 
اگــر کارمنــدان در خانه کار کننــد، ممکن 
است شغل آنها آســیب ببیند. کریشنا 
طــی مصاحبــه ای بــه بلومبــرگ گفــت 
کــه اگرچــه کارمنــدان خــود را مجبــور به 
بازگشت به دفتر نمی کند، اما فکر می کند 
ممکن است کارمندان دورکار برای گرفتن 

ترفیع مشکل داشته باشند.
به نظر می رســد رهبران صنعــت فناوری 
کمتــر از گذشــته مشــتاق کار از راه دور 
هستند، اما تغییر روش می تواند نتیجه 
معکوس داشته باشد و خطر خشم نیروی 

کار را به همراه خواهد داشت.
کریشــنا در ایــن مصاحبــه گفته اســت: 
»احتمــالاً در کوتاه مــدت می توانیــد بــه 
همان اندازه سازنده باشید، اما حرفه شما 
آســیب می بیند. احتمال انتقال شما از 
آن نقش بــه نقش دیگــری کمتر اســت، 
زیرا هیچ کس شاهد توانمندی های شما 
در زمینه هــای دیگــر نیســت. غیرممکن 
نیســت، امــا احتمــالاً بســیار ســخت تر 

خواهد بود.«
او افــزوده اســت کــه کارمنــدان دورکار 
مهارت هایــی را کــه معمــولاً با حضــور در 
محیط کار به دست می آید، مانند برخورد 

با مشتریان دشوار، یاد نمی گیرند.
 IBM کریشــنا از ســال ۲۰۲۰ مدیرعامــل
بــوده و کارگران را تشــویق کرده تا ســه روز 
در هفته در دفتر حضور داشــته باشــند. 
 IBM نیکل لامورو، رئیس منابع انسانی
در ســال ۲۰۲۱ به اینســایدر گفته بود که 
بیشــتر کارمندان پــس از همه گیــری، به 
صــورت نیمه وقــت بــه دفتــر بازخواهنــد 

گشت.

REVIEWبررسی

هفته های کاری کوتاه تر 
می تواند میزان اضطراب 

کارمندان در تعطیلات 
آخر هفته ها را به میزان 

چشم گیری کاهش دهد؛ 
کوییک از تجربیات خود 

می گوید

خداحافظی با 
اضطراب آخر هفته

اگر کارفرمایان می خواهند در سازمان خود فرصت ایجاد 
کنند و آینده ای را بسازند که برای همه مناسب باشد، نباید 
استراتژی استعدادیابی خود را به شانس بسپارند. وقتی 
دنیا مملو از استعداد است و بیکاری سر به فلک کشیده، 
ممکن است توصیه شود که »بقای بهترین ها« را به عنوان 

یک استراتژی استعداد در نظر بگیرید.
لازم نیست چارلز داروین باشــید تا متوجه شوید که تنها 
اجازه دادن بــه نیروی کار قــوی برای بقا در سیســتم کافی 
نیســت. احتمالاً  در ســال های اخیــر کمبود نیــروی کار و 
کمبــود مهارت های مرتبــط، تبدیل بــه شــیوه ای از زندگی 
خواهد شد که ســال های آینده با ما همراه خواهد بود. در 
این محیط، شرکت ها نمی توانند استراتژی استعدادیابی 
خود را به شانس واگذار کنند. هزینه یافتن، جذب و حفظ 

استعدادها و توسعه رهبران خوب بسیار زیاد است.
مدیران ارشد منابع انســانی باید به جای اینکه »امید« را 
به بخش کلیدی از استراتژی کسب وکار خود تبدیل کنند، 
اســتراتژی هایی را اتخاذ کنند که مالکیت خود را با نیروی 
کار به اشتراک می گذارد و از حمایت هایی مانند مربیگری 

شغلی برای پیشرفت استفاده کنند.
فلســفه توســعه شــخصی زمانی اســت که بخش منابع 
انســانی ســازمان به ســادگی سیســتم ها و کتابخانه های 
محتوا را فعال می کند و به کارکنان خود پیشنهاد می کند 
خودشــان را پرورش دهند. به چیزهایی مانند یک پلتفرم 
جدید یادگیری، یک کتابخانه محتوا یا یک پورتال اینترانت 
جذاب در مورد خودسازی فکر کنید. اگر به همه اجازه داده 
شود به ابزارهای مشابهی دسترسی داشته باشند، آنها می 

کارمندان خود 
را حمایت کنید

استراتژی استعدادیابی 
دارید؟

صــورت نیمه وقــت بــه دفتــر بازخواهنــد 
گشت.
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یک هفته کاری چهار روزه می تواند به کارمندان کمک کند 
تا با ترس خود از تعطیلات آخر هفته خداحافظی کنند. این 
حداقل چیزی اســت که »کوییک« یک شرکت مستقر در 
ایالات متحده کــه در صنعت گردشــگری فعالیت می کند، 

پس از آزمایش یک هفته کاری چهار روزه دریافت.
این شــرکت با اســتناد بــه نظرســنجی هایی که انجــام داده 
است، می گوید: »پس از اینکه کوییک در سال گذشته هفته 
کاری خود را به ۳۲ ساعت کاهش داد، کارمندانی که گزارش 
دادند در روز دوشــنبه احســاس اســتراحت و آمادگی برای 
کار داشتند، ۳۲ درصد افزایش یافت. کارمندانی که گزارش 
می کردند اغلب در طول ســاعات کاری احســاس اســترس 
می کنند، ۱۲ درصد کاهــش یافتند و به طور کلــی کارمندان 

بهبود در تعادل کار و زندگی را گزارش دادند.«

 یک چرخش بزرگ
رتــا ککیــچ، مدیــر ارشــد اجرایــی کوییــک بــه 
اینســایدر می گوید که این نتایج نشــان دهنده 
یک چرخش بزرگ برای شــرکت است. یکی از 
دلایلی که موجب شــد کوییک در آوریل ۲۰۲۲ 
به اعمال تغییرات روی آورد، کاهش فرسودگی 

بسیاری از ۱۶۰ کارمند تمام وقتش بود.
یافته های کوییک تنها ارائه دهنــده تصویری از 
چگونگی تأثیــر کاهش هفتــه کاری بر شــرکت 
و کارکنــان آن اســت، امــا تجربه این شــرکت به 

تحقیقات، آزمایش ها و گفتمان های ثابت درباره هفته کاری 
چهار روزه می افزاید.

کوییک از کسب و کار های شرکت کننده در مطالعه آزمایشی 
هفته کاری چهار روزه که توســط »فور دی ویک گلوبال« در 
ماه دسامبر بررســی شــد، نبود. نتایج آن مطالعه که شامل 
۳۳ شــرکت در شــش کشــور بود، نشــان داد که هفته کاری 
کوتاه شده برای کارمندان و در نتیجه برای شرکت بهتر است. 
شرکت ها افزایش درآمد را تجربه کردند و کارمندان بهبود در 

وضعیت سلامت خود را.
ککیچ می گوید اکنون با گذشــت بیــش از یک ســال از دوره 
آزمایشــی، کوییک نتایج مشابهی را مشــاهده کرده است. 
این شرکت فناوری هفته کاری چهار روزه را به عنوان یک دوره 
آزمایشــی چهار ماهه آغاز کرد و ســپس آن را تا ژوئن ۲۰۲۳ 
تمدید کرد. ککیچ می گوید: »پاسخ تیم ما بسیار مثبت بوده 
است. من فکر می کنم پاسخ تیم ما بر اساس تحقیقاتی که 
در هفته هــای کاری چهــار روزه انجام شــده، بــرای هیچ کس 

تعجب آور نیست.«
ککیچ می افزاید: »در مورد مکانیسم نحوه عملکرد یک هفته 
کاری چهار روزه در مکانی مانند کوییک، ایده این است که 
کارمندان همان مقدار کاری را که معمــولاً در پنج روز انجام 
می شود، در چهار روز انجام دهند. بیشتر کارمندان جمعه را 

کار نمی کنند، اما برخی بر اساس برنامه  کاری که از پنجشنبه 
شروع می شود، فعالیت می کنند.«

ککیچ می گوید بهره وری کارکنان آنها تاکنون کاهش نیافته 
است. برخلاف سایر شــرکت ها که ۸۰ درصد حقوق اولیه را 
برای هفته های چهــار روزه ارائه می دهنــد، حقوق ها نیز کم 

نشده است.

 به عقب برنمی گردیم
تصمیم به تغییر در کوییک تقریباً به یــک ضرورت تبدیل 
شــده بود، زیرا آنها شاهد فرسودگی شــدید کارمندان خود 
بودند. ککیچ می گوید: » در سال ۲۰۲۰ که همه گیری شروع 
شد، کوییک شاهد کاهش درآمد تقریباً ۸۰درصدی در یک 
شب بود. این امر باعث شد شرکت حدود ۶۵ درصد از تیم 
خود را اخراج کند. ســپس در فوریه ۲۰۲۱، زمانی که کوییک 
تنها به اسکلت یک تیم تبدیل شده بود، درآمد 

ناگهان تغییر کرد.«
ککیچ می افزاید: »کلید چراغ های ما در بازارهای 
خاصــی کــه در آنهــا خدمــات ارائــه می دادیــم، 
ناگهان روشن  شد و متوجه شدیم که با یک سوم 
تیم اولیه، درآمدمان سه برابر قبل شده است.« 
یــک ماراتــن دوی ســرعت در بین تیــم کوییک 
رخ داد تــا در ایــن نقطــه عطــف ناگهانــی بهتــر 
عمل کننــد. بــا وجــود نیــروی کاری کمتــر، تیم 
کم جمعیــت کارمنــدان ســخت تر از همیشــه 
کار می کردند. بــرای کمک به رشــد شــرکت، کوییک گزینه 
آزمایشــی یــک هفتــه کاری چهــار روزه را بررســی کــرد. این 
یک راه حل برای کاهش فرســودگی بســیاری از کارکنان بود 
و امیــدوار بودند ایــن روش بــه حفظ روند رشــد شــرکت در 

بلندمدت منجر شود.
شــرکت دوبــاره شــروع بــه اســتخدام کــرد و شــاهد رشــد 
خود بــود. هفته کاری چهــار روزه نیــز به رونــد کمک کرد. 
ککیــچ توضیح می دهــد که پــس از اعلام آزمایشــی چهار 
روز کاری در هفتــه، کوییک شــاهد افزایــش ۲۳۰درصدی 
در درخواســت های شــغلی بــوده اســت. او معتقد اســت 
کوییک از زمان تغییر، استعدادهای باکیفیت بیشتری را 

در سازمان دیده است.
اینکه آیا کوییک به هفته کاری چهار روزه پایبند خواهد ماند، 
هنوز مشخص نشده است. اما ککیچ می گوید پس از بیش 
از یک سال تلاش در هفته کاری چهار روزه و مشاهده مزایای 
آن، بازگشــت مجدد بــه روزهای قبل برای شــرکت ســخت 
خواهــد بود. ککیــچ تأکیــد می کند: »بــرای ما واقعاً ســخت 
خواهد بود که دقیقاً به همان روش قبلی برگردیم. چشمان 
ما باز شد و متوجه شدیم که راه های دیگری نیز وجود دارد. 
می توانید کارهای بزرگی را انجام دهید، بدون اینکه به هفته 

کاری پنج روزه و سنتی نیازی داشته باشید.«

استارتاپ ویچیف از همان ابتدا بنای خود را
بر هفته کاری چهار روزه گذاشته است

الگویی برای ایجاد تعادل

REPORTگزارش

 مدلین نیبــاور، بنیان گــذار و مدیرعامل 
اســتارتاپ »ویچیــف« یک مادر اســت. 
وقتــی نوبــت بــه اســتخدام اولیــن کارمنــدان 
تمام وقتــش در ســال ۲۰۲۱ رســید، نیبــاور از خود 
پرسید: »چه می شد اگر کسب وکار او می توانست 
الگوی متفاوتی برای تعادل بین کار و زندگی داشته 

باشد؟«

 او تصمیم گرفت ویچیف، استارتاپی که 
به پر کردن پســت های اجرایــی پاره وقت 
کمک می کند، تبدیل به محل کاری شود که برای 
یک هفته کاری چهار روزه با حداکثر ۳۲ ســاعت 
طراحــی شــده اســت. هــر کارمند بــه شــرطی که 
به درستی با اعضای تیم ارتباط برقرار کند، می تواند 
روز تعطیلــی را که ترجیح می دهــد، انتخاب کند. 
نیباور به اینســایدر می گوید: »من فکــر می کردم 
هفتــه کاری چهــار روزه راهــی عالی بــرای جذب و 
حفظ استعدادهای بزرگ است. در چهار روز هم 
می توان کار را پیش برد و هم یک تجارت روبه رشد 

را اداره کرد.«

 نیباور می گوید هفته کاری چهار روزه در 
حفظ کارمندان به شــرکت کمک کرده و 
حتی امکان جذب نیروی کار فوق حرفه ای را به آنها 
داده است. برخی از شرکت هایی که به هفته های 
کاری چهار روزه روی آورده اند، دستمزدشان را تا ۸۰ 
درصد کاهش داده اند اما نیباور می گوید ویچیف 
از تاکتیــک متفاوتــی اســتفاده می کنــد؛ حقــوق 
کارمنــدان آنهــا در حــد وســط چیــزی اســت کــه 
رقبایشان ارائه می دهند. نیباور می افزاید: »ما به 
جای حرکت صرفاً صعودی، میانه روی را انتخاب 
کرده ایم، زیرا معتقدیــم ارزش مد نظر ما از طریق 

انعطاف پذیری ارائه می شود.«

 این شرکت ۲۰ کارمند تمام وقت و ۱۵۰ 
پیمانکار پاره وقــت دارد. او می گوید 

هنوز دوره های شــلوغی وجــود دارد که ممکن 
اســت باعــث شــود کارکنــان روی معیــار ۳۲ 
ساعته کار نکنند، اما او هرگز نمی خواهد این 
کار به یک هنجار تبدیل شود. نیباور می گوید 
هفتــه کاری کوتاه شــده همچنان مؤثر اســت، 
زیــرا تیــم او ســابقه کاری خوبــی دارد. ممکن 
یــادآور  اســتارتاپ  فرهنــگ  اســت 
فارغ التحصیلان دانشگاهی یا افراد بیست و 
چنــد ســاله باشــد، امــا متوســط کارمنــدان 
ویچیف در اواسط ۳۰ ســالگی خود هستند و 
اکثر کارمندان تمام وقت ویچیف فرزند دارند. 
نیباور می گوید: »ما یک تیم بزرگسال داریم. 
آنها ســر کار می آیند. کار را انجام می دهند و 

پاسخگو هستند.«

 نیشــا داس، رئیــس ســتاد کــه در 
پیش نویس خط مشی های چهار روزه 
شــرکت کمــک کــرده، می گویــد: »بــرای تیــم 
ویچیــف، آن روز تعطیل اضافی بــه افراد زمان 
می دهد تــا بتوانند در ابعاد دیگــر زندگی خود 
نیز مسئولیت ها را بپذیرند.« به عنوان مثال، 
داس توانســته اســت ســگی را به سرپرســتی 
قبول کند و آموزش دهد و به شرکت هایی غیر 
از ویچیــف در مــورد موضوعات دیگــری که به 
آنهــا علاقــه دارد، از جملــه حــق رأی و برابــری 
جنسیتی مشــاوره دهد. برای والدین نیز یک 
روز اضافی به آنها کمک کرده تا وظیفه خود را 

به درستی انجام دهند.

 داس می گوید: »این امــر به آنها امکان 
می دهــد از کودک بیمــار خــود مراقبت 
کنند، شــرایط اضطــراری را مدیریت کننــد یا در 
میانــه روز برای کنفرانس هــای معلــم و والدین یا 
ملاقات با پزشک در دسترس باشند، بدون اینکه 
احساس کنند به خاطر آن جریمه خواهند شد 

یا حواس شان پرت شود.«

توانند به کارمندانی با عملکرد بالا تبدیل شوند یا حداقل 
فرصت انجام این کار را داشته باشــند. سازمان ها ممکن 
اســت از این طریق به برابری اســمی دســت یابند، اما این 
رویکــرد نمی تواند عدالت را تضمین کند، برای پیشــرفت 
شغلی تنظیم نشده و بر متغیرهای بســیار زیادی متکی 
اســت. انگیزه شــخصی، قدرت محرکه و صلابت، عوامل 
مهمی برای توســعه حرفه فرد هســتند، اما ایــن ویژگی ها 
تنها نیمی از معادله هستند. دو پیشنهاد از این قرار است:
۱. قــرار دادن مســئولیت صرفــاً بــر دوش کارمنــدان، 
احتمال ناامیدی و ترک شــغل را افزایــش می دهد. در 
نظرسنجی گیلد نیروی کار آمریکایی، ۷۴ درصد از آنها 
گفتند که اگر شــغل دیگــری با فرصت هــای تحصیلی 
به آنهــا پیشــنهاد شــود، احتمــالاً نقــش خــود را ترک 

می کنند. اگر افراد به تنهایی کار کنند، می توانند نقاط 
ارتباطی مهم بین توسعه حرفه ای، استراتژی شرکت و 

فرصت را از دست بدهند.
۲. اســتراتژی های توســعه شــخصی عوامل کلیدی مانند 
سرمایه اجتماعی و شبکه را برای کارکنان خط مقدم نادیده 
می گیرند. کارمنــدان خط مقدم تمایل دارند مشــتریان و 
کسب و کار شــما را به بهترین شــکل درک کنند، اما از هر 
چهار کارگر یک نفر )۲۶ درصد( گفته است که فکر می کند 
نداشــتن شــبکه مناســب مانعی برای پیشــرفت شــغلی 
اســت. تحقیقات مک کنــزی همچنین تأثیر چشــمگیر 
جنسیت یا سطح شغلی فعلی را در زمان و انرژی کارکنان 
در ســرمایه گذاری بــرای یادگیری و رشــد در ســازمان خود 

نشان می دهد.

۱۵۰ کارمند تمام وقت و ۱۵۰ کارمند تمام وقت و ۱۵۰ ۲۰ این شرکت ۲۰ این شرکت ۲۰
پیمانکار پاره وقــت دارد. او می گوید 

ملاقات با پزشک در دسترس باشند، بدون اینکه 
احساس کنند به خاطر آن جریمه خواهند شد 

یا حواس شان پرت شود.«

ترانه احمددوست

taraneh-ahmaddoust
@yahoo.com
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آیا یک جفت کفش ورزشی یا یک دوربین امنیتی که نصب 
آن برای خریداران بسیار پیچیده است، می تواند باعث شود 
افراد بارها و بارها به همان خرده فروش مراجعه کنند؟ تارگت 
معتقد است که اگر مشــتریان بتوانند تنها با کلیک کردن 
روی اقلام آنها را مرجوع کنند، این اتفــاق خواهد افتاد. این 
باور شکل دهنده سرویس جدید خرده فروشی کالاهای انبوه 
)Drive Up Returns(  است که اکنون با نام درایو آپ ریترنز
عرضــه می شــود. یکــی از ویژگی هــای اضافه شــده برنامــه 
دریافت ســفارش آنلایــن با ماشــین )درایو آپ( که در ســال 
۲۰۱۹ در ایالات متحده ملی شــد، درایو آپ ریترنز است که 
به مشتریان تارگت اجازه می دهد اقلامی را که نمی خواهند، 
بدون ترک خودروی خود بازگردانند.  احتمالاً فایده این گزینه 
چیزی بیشتر از راحتی مشتریان اســت. در حالت ایده آل، 

درایو آپ ریترنز باعث افزایش فروش در زمانی می شــود که 
تارگت بــه دلیل کاهــش هزینه هــای غیراضطــراری در حال 
آماده ســازی بــرای کاهش ســرعت رشــد اقتصادی اســت. 
تارگت در فوریه اعلام کرد که پیش بینی می کند رشد فروش 
در سال ۲۰۲۳ در بهترین حالت تک رقمی باشد. پیش بینی 
سود تارگت در سال ۲۰۲۳ کمتر از انتظارات تحلیلگران بود.

  چهــار اســتدلال بــرای ســرمایه گذاری در 
بازگرداندن کالا در حاشیه خیابان

درایو آپ ریترنــز که طبــق گزارش ها انتظــار می رود تــا پایان 
تابستان در همه مکان ها در دسترس باشد، می تواند مشوق 
آن خریدهای اختیاری باشــد که برای تارگت مهم هستند. 

چهار دلیل برای این امر وجود دارد.

خریداران زمانی برمی گردند که مرجوع کردن آسان  باشد. تارگت انتظار دارد مرجوع کردن در حاشیه  ١
خیابان وفاداری مشتری و فروش را افزایش دهد. داده ها این 
را تأیید می کنند؛ طبق گزارش »چین اســتور ایج«، از هر ۱۰ 
مصرف کننده، هشت نفر خرید از خرده فروشانی را اولویت 
قرار می دهند که فرایند مرجوعی ساده تری ارائه می دهند. 
این امر به خریدهای آنلاین نیز تعمیم می یابد؛ طبق گزارش 
فوربس، خریــداران ترجیح می دهند به جــای مرجوع کردن 
پســتی و حتی تحویل رایگان از خانه، به فروشگاه ها بروند. 
یکی از امتیازات تارگــت در اینجا ترکیــب کالاهایش مانند 
پوشاک و کفش است که احتمال مرجوعی بیشتری دارند؛ 
طبــق گزارش ها ایــن کالاهــا ۴۶ درصــد از مجمــوع کالاهای 
مرجوعی این خرده فروش را تشکیل می دهند. سی ان بی سی 

آیا کسب و کار تارگت با امکان مرجوعی در حاشیه خیابان
(Curbside Returns) رونق می گیرد؟

مشتری ناچار وفادار نیست!

نگاهی به عملکرد چند 
خرده فروش لوازم خانگی

رکود ادامه دارد؟
افــراد فعــال در صنعت لــوازم خانگــی در 
ابتدای سال ۲۰۲۳ گفتند که وضعیت بد 
به پایان رســیده و تجارت بــه زودی بهبود 

خواهد یافت؛ آنها اشتباه می کردند.
حالا خوش بینی چند ماه پیش به نگرانی 
تبدیــل شــده اســت. رکــود مــداوم بــازار 
مســکن که به دلیــل افزایــش نــرخ بهره و 
کمبود عرضــه ایجاد شــده، تأثیر خــود را 
بر سراسر این بخش گذاشته و فروپاشی 
برندهایــی چــون »بــد بــث انــد بیانــد« و 
»تیوزدی مورنینگ« به عملکرد ضعیف 

چند ماه اول سال ۲۰۲۳ کمک می کند.
اکثر خرده فروشان به شکست دادن نتایج 
سال ۲۰۱۹ خود قبل از شیوع کووید ادامه 
می دهند و تنها در مقایســه با ســال های 
۲۰۲۰ و ۲۰۲۱ است که اوضاع نامطلوب به 

نظر می رسد.
بیاییدنگاهی به درآمدها بیندازیم.

»ویلیامز-سونوما« که بهتر از هر شرکت 
دیگری در برابر رکود سال ۲۰۲۲ مقاومت 
کــرده بــود، ســرانجام در ســه ماهه چهارم 
خود افت کرد. درآمدها در سه ماه گذشته 
۰/۶ درصــد کاهــش یافــت. بــا ایــن حال 
فــروش این برند در ســال مالی خــود ۶/۵ 

درصد افزایش داشت.
»هاورتیس«، فروشگاه زنجیره ای مبلمان 
کاهش فروش ۵/۹درصدی را نشان داد. 
هاورتیــس گفــت کــه نتایــج مثبتــی را در 
مقایســه با دوره عادی پیش از همه گیری 
نشــان می دهــد. »لا-زی-بــوی« کــه هــم 
عمده فــروش و هــم خرده فــروش اســت، 
گفــت فــروش ســه ماهه ســوم آن در کل 
شرکت ثابت بوده، اما سفارش های کتبی 
در فروشگاه هایش ۸ درصد رشد داشتند.

»اوراســتاک« نیــز ۲۹ درصد افــت فروش 
نشان داد. اینکه چه مقدار از این افت به 
دلیل حذف دسته های غیرخانگی در سال 
۲۰۲۲ بود، نامشــخص اســت، امــا تعداد 
مشــتریان فعال در ســایت تــا ۳۵ درصد 

کاهش یافته است.

REVIEWبررسی

خرده فروشی
R E T A I L

در ســال های اخیــر، برندهــای D2C به عنــوان راه محبوب 
شــرکت ها برای دور زدن کانال های ســنتی خرده فروشی و 
فروش مستقیم محصولات خود به مصرف کنندگان ظهور 
کرده اند. در هند بیش از ۸۰۰ برند D2C با حذف واسطه ها، 
بازار را زیر نظر دارند. پیش بینی می شود بازار D2C در هند 
تا ســال ۲۰۲۵ به حدود ۱۰۰ میلیــارد دلار افزایــش یابد. با 
این حال حتی با چنین رشد سریعی، این برندها با چالش 
بزرگی در به دست آوردن سهمی از بازارهای مختلف آنلاین 

مانند آمازون، فلیپ کارت، ماینترا و غیره مواجه هستند.
تسلط این بازارها، رقابت برندهای جدیدتر D2C را دشوار 
کرده است. بازارها، برندهای بزرگ تر و با رشد قابل توجه را 
در اولویت قرار می دهند. این امر باعث می شود برندهای 
جوان D2C سخت تر دیده و از رقبا متمایز شوند. در نتیجه 

این برندها اغلب برای به دست آوردن جذابیت و دستیابی 
به رشد پایدار تلاش می کنند.

عــلاوه بــر رقابــت بــرای دیده شــدن، ممکــن اســت بازارها 
هزینه های بالایــی را دریافت کنند یا برای فهرســت کردن 
محصولات به گواهینامه های خاصی نیاز داشته باشند. 
علاوه بر این برندهای D2C در نهایت در تبلیغات بازارهای 
بزرگ سرمایه گذاری می کنند که دو چالش را به همراه دارد:
۱. ناآشنایی با این پلتفرم در مقایسه با فیس بوک و گوگل

۲. نیاز به تخصیص بودجه قابل توجه در یک دوره طولانی 
برای مشاهده نتایج ملموس

برندهای D2C برای غلبه بر این چالش ها به طور فزاینده ای 
به وب ســایت های تجارت الکترونیک خود بــرای افزایش 
فروش یا کشــف کانال های دیگر برای توزیع مانند آفلاین 

یک برند 
منحصربه فرد 

باشید!
فرصت ها و تهدیدهای 

D2C برندهای

باشید!
فرصت ها و تهدیدهای 

برندهای 
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خرده فروشی
R E T A I L

نگاهی به عملکرد مالی چند شرکت مشهور تأمین کننده 
زیرساخت های تجارت الکترونیک

یکه تازی شاپیفای

INDEXشاخص

در حالی که تجــارت الکترونیک بیــش از دو دهه 
عمــر دارد و از رشــد قابــل توجهــی نیــز برخــوردار 
اســت، نفــوذ کلــی آن در خرده فروشــی همچنان 
کــم اســت. تنهــا حــدود یــک دلار از هــر پنــج 
دلاری کــه بــرای خریدهــای خرده فروشــی خــرج 
می شــود، حاصل ســفارش های دیجیتال است. 
ایــن امــر باعــث می شــود بیــش از ۸۰ درصــد از 
بــازار خرده فروشــی آمــاده ورود بــه بخــش آنلاین 
باشــد. بخش های بزرگ خرده فروشی که تجارت 
الکترونیک در آن جا نیفتاده اســت، تقاضا برای 
راه حل های نرم افزاری مختلف تجارت الکترونیک 

را افزایش می دهد.

ضعیف تریــن درآمــد 
ســه ماهه آخــر: بیــگ 

کامرس
بیــگ کامــرس کــه در ســال 
۲۰۰۹ توســط میچــل هارپــر و ادی ماچالانــی در 
ســیدنی اســترالیا تأســیس شــد، نرم افــزاری را 
بــرای کســب و کارها فراهــم می کنــد تــا به راحتــی 
فروشــگاه های آنلاین ایجــاد کنند. بیــگ کامرس 
درآمد ۷۲/۴ میلیون دلاری را گزارش کرد که ۱۱/۶ 
درصد نسبت به ســال گذشــته افزایش داشت. 
این یک سه ماهه ضعیف برای شرکت بود. برنت 
بلم، مدیرعامــل بیگ کامرس می گویــد: »در یک 
ســال چالــش برانگیــز بــرای تجــارت الکترونیک 
جهانی، بیگ کامرس سریع تر از صنعت تجارت 
الکترونیک رشــد کرد و نتایج ســه ماهه چهارم ما 
نشان دهنده پیشرفت قوی در سودآوری و جریان 
نقدی عملیاتی بود. درآمد کل ســال ما به ۲۷۹/۱ 
میلیون دلار رســید که ۲۷ درصد نســبت به سال 

گذشته افزایش داشته است.« 

بهترین درآمد 
سه ماهه آخر: 

شاپیفای
ابتــدا  در  کــه  شــاپیفای 
به عنوان یک ابزار داخلی برای شرکت »اسنوبورد« 
ایجــاد شــد، یــک پلتفــرم نرم افــزاری بــرای ایجاد 

و راه انــدازی مشــاغل تجــارت الکترونیکــی ارائــه 
می دهد.

شــاپیفای درآمد ۱/۷۳ میلیارد دلاری را گزارش 
کرد کــه ۲۵/۷ درصد نســبت به ســال گذشــته 
افزایش داشــت و ۵/۱۱ درصد بهتر از انتظارات 
تحلیلگــران بــود. ایــن یــک ســه ماهه قــوی برای 
شــرکت بود با ضرباهنگ مناسبی از برآوردهای 
تحلیلگران و رشد درآمد قابل قبول. شاپیفای به 
قوی ترین تخمین های تحلیلگران و ســریع ترین 
رشد درآمد در میان همتایان خود دست یافت. 
سهام از زمان انتشار ۱۳/۱ درصد کاهش یافته 
و در حال حاضر با قیمــت ۴۶/۳۷ دلار معامله 

می شود.

گو ددی
»گــو ددی« که توســط باب 
پارســونز پــس از فــروش 
اولیــن شــرکت خــود بــه 
»اینتوییت« تأسیس شد، به مشاغل کوچک و 
متوسط امکان خرید دامنه وب و ابزارهایی برای 
ایجاد و مدیریت یک وب سایت را ارائه می دهد.

گــو ددی درآمــد ۱/۰۴ میلیــارد دلاری را گــزارش 
کــرد کــه ۲/۰۲ درصد نســبت به ســال گذشــته 
افزایش داشت و ۰/۳۱ درصد کمتر از انتظارات 
تحلیلگران بــود. گو ددی کمترین رشــد درآمد را 
در گروه داشــت. ســهام از زمــان انتشــار ۵/۲۶ 
درصــد کاهش یافتــه و در حال حاضــر با قیمت 

۷۶/۷۸ دلار معامله می شود.

ویکس
کــه  دات کام«  »ویکــس 
در ســال ۲۰۰۶ تأســیس 
شــد، یک پلتفرم ســاخت 
وب سایت رایگان و آسان را ارائه می دهد. ویکس 
درآمــد ۳۵۵ میلیــون دلاری را گــزارش کــرد کــه 
مطابــق با انتظــارات تحلیلگــران، ســالانه ۸/۱۳ 
درصــد افزایش داشــت. ســهام از زمان انتشــار 
۱۱/۴ درصــد افزایش یافتــه و با قیمــت ۹۰ دلار 

معامله می شود.

گزارش می دهد که فقط حدود ۲۰ درصد از فروش تارگت از 
اقلام مــواد غذایی اســت کــه احتمــال مرجوعی آنهــا کمتر 

است.

خــود خریــداران اقــلام را تحویــل می گیرنــد یــا ٢ مرجوع کردن در فروشگاه هزینه کمتری دارد. وقتی 
برمی گرداننــد، خرده فــروش در هزینه هــای حمل و نقــل 
صرفه جویی بســیاری می کند. با گســترش انجــام یک روزه 
خدمات )از جمله درایو آپ( در طی چهار ســال، هزینه های 
مربوط به تکمیل ســفارش ها در تارگت تــا ۴۰ درصد در هر 
واحد کاهش یافت. در حال حاضر بیش از ۹۵ درصد فروش 
تارگت، از جمله سفارش های دیجیتال در فروشگاه ها انجام 
می شــود. درایــو آپ ریترنز بــا افــزودن کارایــی و فرصت های 

فروش مجدد که هر دو بــه نتیجه نهایی کمک 
می کنند، مؤلفه مناسبی برای این فرمول است. 
مدیران گفته اند با درایو آپ ریترنز، تارگت اساساً 
گزینه مرجــوع کردن آنلایــن خود را بــا درایو آپ 
ترکیــب می کنــد و آن را بــه روشــی متفــاوت و 
مقرون به صرفــه در مقابــل مشــتریان قــرار 

می دهد.

موجــب فعالیت هــای بیشــتری در ٣ مرجوعی در حاشیه خیابان می تواند 
فروشگاه شــود. مدیران گفته اند که از لحاظ تاریخی هرچه 
تارگــت گزینه هــای بیشــتری بــرای تعامــل بــا زنجیــره را بــه 
مشتریان خود ارائه دهد، آنها مراجعات بیشتری داشته و در 
فروشگاه بیشتر خرج کرده اند. اما آیا سهولت مرجوعی در 
حاشــیه خیابان، خریدهایی را که ممکن است تحت تأثیر 
مرجوع کــردن در فروشــگاه قــرار بگیرند، کاهــش می دهد؟ 
تارگت گفته با گذشــت زمان نگاهش به کاهش هزینه ها و 
بهبود ســودآوری تغییــر کــرده و بــاور دارد با آســان تر کردن 
شــیفتگی مشــتریانش بــه ایــن زنجیــره، رابطــه اقتصادی 
قوی تری به دســت می آید. درســت اســت؛ درایو آپ ریترنز 
می تواند مشــتریان را تشــویق کند تا خریدهــای نامطلوبی 
انجام دهند که اگر می دانســتند باید با پروســه فرسایشی 
بازپرداخت هــای فروشــگاهی کنــار بیاینــد، از خیــر آن  

می گذشتند.

مرجوعــی در حاشــیه خیابــان آن مزیــت رقابتــی ۴ با وجــود اعلام این خبر توســط تارگت، ســرویس 
متمایز چند سال پیش را ندارد. »دیکز اسپورتینگ گودز« 
در ســال ۲۰۲۰ ســرویس مرجوعی در حاشــیه خیابــان را به 
خدمات خود اضافه کــرد. والمــارت در پاییــز ۲۰۲۲ در همه 
فروشــگاه هایش خدمــات مرجوعــی در حاشــیه خیابــان را 

عرضه کرد. بنابراین ممکن است شرکتی به بزرگی تارگت در 
صورت عدم ارائه درایو آپ ریترنز مشتریان خود را از دست 
بدهد. والمارت گزارش داده است که از پاییز گذشته تا آوریل 
۲۰۲۳، حجم مشتریانی که از خدمات مرجوعی آن استفاده 
می کنند، دو برابر شده است. در واقع تارگت به سی ان بی سی 
گفته مشتریانی که از درایو آپ برای تحویل گرفتن یا مرجوع 
کردن استفاده می کردند، در طول یک سال نسبت به سایر 

مشتریان پول بیشتری را در فروشگاه هایش خرج کرده اند.

  فرصت وفاداری
سؤال این است که این خرده فروش چگونه می خواهد برنامه 
پاداش »تارگت سِرکل« خود را با درایو آپ ریترنز ترکیب کند؟ 
تارگت سرکل یک برنامه وفاداری است که با استفاده از آن 
می توانید یک درصد از مبلغ خرید )با شــرایط 
خاص( خود را به عنوان امتیاز ذخیــره کرده و با 
آن به صورت حضوری یا آنلاین از تارگت خرید 
کنید. مدیــران تارگــت گفته اند قصــد دارند در 
ســال ۲۰۲۳ تأکید بیشــتری بر ســرکل داشــته 
باشند و پول بیشتری در آن سرمایه گذاری کنند، 
اما مشــخص نکردند که آیا درایــو آپ ریترنز به 
نقطه عطفی برای ثبت نام و مشارکت در برنامه 

تبدیل خواهد شد یا خیر.
وب سایت این برنامه توضیح می دهد که در حال 
حاضر اعضــا می توانند در ازای ســفارش هایی کــه از طریق 
درایو آپ انجام می شــوند، از مزایای ســرکل استفاده کنند، 
اما اطلاعاتی در مورد مرجوع کردن کالاها به روش درایو آپ 
وجود نــدارد. گســترش انتخاب ها بــرای ثبت نام در ســرکل 
و پاداش  اســتفاده از درایو آپ ریترنز ممکن است تعامل را 
عمیق تر کند. به عنوان مثال تارگت می تواند مشوق هایی را 
مانند اقلامی که مکمل یا جایگزینی برای کالاهای برگشتی 
هســتند، در زمــان برنامه ریزی شــده مرجــوع کــردن بــرای 
مشتریان ارسال کند. این امر باعث تشویق بیشتر آن دسته 
از سفرهایی به داخل فروشگاه می شود که مدیران درباره آن 
صحبت کرده انــد. مدیران تارگت یک قانون ســخت را برای 
جذب مشتریان خود به شــرکت به رسمیت می شناسند؛ 
زمانی کــه اهــداف کوتاه مدت مشــتریان را مجبور بــه انجام 
کارهای ناخواسته می کند، کارکرد ندارد. حمل کردن خریدها 
و منتظر ماندن در صف برای بازگرداندن آنها، برای بسیاری 
کاری ناخواسته و وقت گیر اســت. تارگت با آسان کردن این 
فرایند، مشــتریان خود را برای آمدن به پارکینگ فروشــگاه 
ترغیب می کند. همان طور که جان مولیگان، مدیر عملیاتی 
تارگت در ماه فوریــه به ســرمایه گذاران گفــت: »آنچه مهم 
اســت، این اســت که به خریــداران اجــازه دهیم خودشــان 

تصمیم بگیرند چگونه با ما تعامل داشته باشند.«

و... روی می آورنــد. برندهــا می تواننــد وابســتگی خــود 
را بــه بازارهــا کاهــش دهنــد و کنتــرل بیشــتری بــر فروش 
و اســتراتژی های رشــد خــود داشــته باشــند. ایجــاد یــک 
حضور آنلاین قوی و هدایت ترافیک به یک وب ســایت/ 
اپلیکیشــن به ســرمایه گذاری قابــل توجهــی در بازاریابی 
و تبلیغات نیــاز دارد که می تواند برای مشــاغل کوچک تر 
با بودجه محدود دشــوار باشــد. الگوریتم های رسانه های 
اجتماعی و سیاســت های تبلیغاتــی می تواننــد غیرقابل 
 D2C پیش بینی و دائماً در حال تغییر باشند. اما برندهای
می توانند هویت برند منحصر به فردی ایجاد کنند و تجربه 
متمایزی بــه مشــتری ارائه دهند کــه می تواند نســبت به 
بازارهای تجارت الکترونیک به آنها برتری در فروش دهد. 
همچنین آنها می توانند با تأکید بــر هویت برند خود یک 

ارتباط عاطفی قوی با مشتریان ایجاد کنند. آنها این امکان 
را دارند تا با ارائه مجموعه ای انتخاب شده از محصولاتی که 
با ارزش های برندشان همسو هستند، خود را متمایز کنند 

و یک استراتژی عرضه متمایز و قابل دوام داشته باشند.
برندهای D2C می توانند با ارائه محصولات با کیفیت بالا 
با تمرکز بر پایداری، شفافیت و مسئولیت اجتماعی، یک 
پایگاه مشتری وفادار ایجاد کنند که تعهد آنها به شیوه های 
تجــاری اخلاقــی را ارج می نهد. بــرای به حداکثر رســاندن 
اثربخشی هزینه، تمرکز بر حفظ مشتریان فعلی به جای 
کسب مشتریان جدید ضروری است. یک برنامه وفاداری 
قوی می تواند بــا ارائه پاداش های ملمــوس و ناملموس که 
وفاداری به برند را شناسایی کرده و به آنها پاداش می دهد، 

به این هدف دست یابد.

ترانه احمددوست

taraneh-ahmaddoust
@yahoo.com
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ســازمان بین المللــی اســتاندارد 
ISO »بزرگ ترین توسعه دهنده 
اســتانداردهای بین المللــی 
داوطلبانه در جهان« است. 
ســازمان ها می تواننــد بــرای 
افزایــش کارایــی و بهــره وری و 
دسترســی بــه بازارهــای جدید 
و متنوع تــر ایــن اســتانداردها را 
رعایت کنند. شرکت هایی که گواهینامه 
ISO دارند، برای فروشــندگان و مصرف کننــدگان جذاب تر 
هستند، چراکه این گواهی ایمنی و کارآمدی محصولات و 
خدمات آنها را تضمین می کند و نشانه وجود استانداردی 
تأییدشــده بــرای فرایندهــای آنهاســت. ســازمان ایــزو بــا 
مشارکت اعضای بیش از ۱۶۰ کشور شکل گرفته و کار خود 
را از سال ۱۹۴۶ به شکل رسمی آغاز کرده است. نتیجه کار 
این ســازمان تا امروز تنظیم هــزاران اســتاندارد بین المللی 
برای صنایع گوناگــون از جمله فناوری، تولید، بهداشــت و 
 ISO 9000 محیط زیست بوده است. خانواده استاندارد
یکــی از شناخته شــده ترین عضــو از انبــوه اســتانداردهای 
منتشرشده توسط این سازمان در طول سال ها و در گستره 

جهانی است.
 

 تاریخچه ایزو
)ISA( فدراسیون بین المللی انجمن های استاندارد ملی
که از ســال ۱۹۲۸ تــا ۱۹۴۲ فعالیت می کرد، پــس از آن با 
ایزو جانشین شد. در ســال ۱۹۴۶ پس از جنگ جهانی 
دوم اعضــای ISA و کمیتــه هماهنگــی اســتانداردهای 
ســازمان ملل متحد جلســه ای را درباره اســتانداردهای 
بین المللــی برگزار کردنــد که بــه تشــکیل ISO به عنوان 
یک ســازمان غیردولتــی در ســال بعــد منجر شــد. ایزو 

نخستین استاندارد خود را با نام ISO/R 1:1951 )دمای 
مرجع استاندارد برای اندازه گیری طول صنعتی( در سال 

۱۹۵۱ منتشر کرد.
ایــن اســتاندارد اکنــون بــا نــام ISO 1:2016 شــناخته 
می شــود. ســازمان ایــزو تــا ســال ۲۰۲۱ بیــش از ۲۴ هزار 

استاندارد را منتشر کرده است. 
آن گونه کــه ســازمان ایــزو گفتــه، نــام آن ISO در واقع یک 
نــام ساخته شــده از ســرواژه ها نیســت، بلکــه برگرفتــه از 
واژه یونانــی Isos اســت که معنــای »برابــر« را می دهد و و 
همین واژه ریشه پیشــوند iso- بوده که در مجموعه ای از 
اصطلاحات مانند Isometric )با اندازه یا ابعاد مساوی( 
و Isonomy )برابری قوانین یا تساوی افراد در برابر قانون( 
به کار رفته. نام ISO در سراسر جهان برای نشان دادن این 

سازمان جهانی استفاده می شود. 

ISO استانداردهای محبوب 
برخی از محبوب ترین استانداردهای ISO عبارت است از:

 ISO/IEC27000. یک استاندارد امنیتی است و شامل 
فرایندی شش مرحله ای برای توسعه و اجرای سیاست ها و 

فرایندهای امنیت اطلاعات. 
 ISO/IEC17779. این استاندارد مدیریت امنیتی بیش 
از ۱۰۰ روش برتر برای تداوم کســب و کار، کنترل دسترسی، 

مدیریت دارایی و موارد دیگر را مشخص می کند. 
 ISO/IEC-20000 یــک اســتاندارد ISO اســت کــه 
مشــخصات فنی و بهترین کاربری های مدیریت خدمات 

فناوری اطلاعات را ایجاد و تدوین می کند. 
 ISO/IEC-12207 این اســتاندارد یــک فرایند مدیریت 

چرخه عمر سازگار را برای همه نرم افزارها تولید می کند. 
 ISO-9000 ایــن خانــواده از اســتانداردها شــیوه اجــرا و 
نگهداری ســامانه های تضمین کیفیت مؤثر بــرای صنایع 

درباره ظهور سازمان بین المللی استاندارد و برخی از 
مهم ترین استانداردهای جهانی

استاندارد چگونه 
استاندارد شد؟

پایه گذاری استانداردهای محلی و جهانی

منفعت برای همگان

REVIEWبررسی

 استانداردســازی فرایند پیاده سازی و 
توســعه اســتانداردهای فنی بر اساس 
توافق طرف هــای مختلــف از جمله شــرکت ها، 
کاربــران، گروه هــای ذی نفــع، ســازمان های 
اســتاندارد و دولت هاســت و به بیشینه شــدن 
سازگاری، قابلیت همکاری، ایمنی، تکرارپذیری 
و کیفیت منجر می شــود. استانداردســازی در 
علوم اجتماعی از جمله اقتصاد موجب ایجاد 
فضایی می شــود که در آن همــه طرف ها منافع 
متقابــل خواهنــد داشــت، امــا تنهــا بــا اتخــاذ 
تصمیماتی که سازگاری متقابل داشته باشد. 

 وزن ها و معیارهای اســتاندارد توســط 
تمــدن Indus Valley در دوره برنــز 
ایجاد شــد. ســامانه متمرکز وزن و اندازه گیری 
منافع تجاری بازرگانان اینــدو را تأمین می کرد. 
مقیاس اندازه گیری کوچک تر برای اندازه گیری 
کالاهــای لوکــس بــه کار می رفــت، در حالــی که 
وزنه هــای بزرگ تــر را بــرای خرید اقــلام با حجم 
بیشــتر ماننــد غــلات و... بــه کار می بردنــد. 
استانداردسازی فنی این امکان را فراهم کرد تا 
از دستگاه های اندازه گیری به شکلی کارآمد در 
اندازه گیــری زاویه هــا و ساخت وســاز اســتفاده 
شود. واحدهای یکنواخت طول در برنامه ریزی 
شهرهایی مانند لوتال، سورکوتادا، کالیبانگان، 
دولاویــرا، هاراپــا و موهنجودارو اســتفاده شــد. 
اوزان و مقیاس های این تمدن به ایران و آسیای 
مرکزی نیز رســید و در آنجا تغییرات بیشــتری 

یافت. 

 بــا شــروع انقــلاب صنعتــی و نیــاز بــه 
ماشین ابزار با دقت بالا و قطعات قابل 
تعویــض، اجــرای اســتانداردها در صنعــت و 
تجــارت اهمیــت زیــادی پیــدا کــرد. نخســتین 
دستگاه تراشکاری کاربرد صنعتی توسط هنری 
مادســلی در ســال ۱۸۰۰ ســاخته شــد و بــرای 
نخستین بار امکان استانداردسازی اندازه های 
رزوه پیچ را فراهم ساخت که راهکار عملی ایجاد 
قابلیت تعویض )دیدگاهی که از پیش در حال 
گسترش بود( را برای پیچ و مهره ها فراهم کرد. تا 

پیــش از آن رزوه هــای پیــچ بــا براده گیــری )بــا 
اســتفاده ماهرانه از اســکنه( ســاخته می شد. 
مهره ها کمتر در دسترس بودند و پیچ های فلزی 
برای استفاده در چوب ساخته می شد. مادسلی 
رزوه هــای پیــچ مــورد اســتفاده در کارگاه خود را 
اســتاندارد کــرد و مجموعه هایــی از قالب هــا را 
تولید کرد تا مهره ها و پیچ ها را بر پایه استاندارد 
بســازد، آن گونه که هر پیــچ با اندازه مشــخص 
برای هر مهره ای با همان اندازه مناســب باشد؛ 

این پیشرفت بزرگ در فناوری کارگاهی بود. 

ســایر  مشــارکت  و  مادســلی  کار   
مهندســان اندکی از استانداردســازی 
صنعــت را پیــش بــرد و اســتانداردهای داخلی 
برخــی از شــرکت ها نیز شــروع به گســترش در 
صنایــع کــرد. انــدازه گیــری رزوه پیــچ جــوزف 
ویتــورث به عنــوان نخســتین اســتاندارد ملــی 
)غیر رســمی( در ســال ۱۸۴۱ توسط شرکت های 
بریتانیایی پذیرفته شد. این استاندارد به عنوان 
اســتاندارد بریتانیایی )BSW( شناخته شده و 
بــه طــور گســترده در کشــورهای دیگــر مــورد 
اســتفاده قــرار گرفــت. نمونــه ای از کاربــرد ایــن 
اســتاندارد در قایق هــای توپــدار جنــگ کریمه 
نیــروی دریایی ســلطنتی انگلســتان اســت که 
نخســتین نمونــه از شــیوه های »تولیــد انبوه« 
مورد استفاده در مهندسی دریایی بود. پذیرش 
BSW توسط خطوط راه آهن بریتانیا که پیش تر 
نیز برخی استانداردهای ویژه خود را داشت، در 
کنار بهبــود شــیوه های تولیــد، موجب تســلط 

استاندارد بر تولید در بریتانیا شد. 

 نخســتین ســازمان بین المللی مدرن 
اتحادیــه  دولتــی(  بیــن  )ســازمان 
بین المللــی تلگــراف )در حــال حاضــر بــه نــام 
اتحادیه بین المللــی مخابرات( در ســال ۱۸۶۵ 
ایجاد شــد و هــدف آن تعییــن اســتانداردهای 
بین المللی به منظور اتصال شبکه های تلگراف 
ملــی بــود. ایــن ســازمان در نتیجــه ادغــام دو 
سازمان قبلی )معاهده های برن و پاریس( شکل 

گرفته بود.
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تولیدی و خدماتی برای سازمان ها را مشخص می کند.

ISO-9000 پیدایش 
ریشه های استاندارد سری ISO-9000 به جنگ جهانی 
دوم برمی گــردد؛ زمانی کــه وزارت دفــاع بریتانیا تصمیم 
گرفت بــرای کاهش اشــتباهات و حوادث ناشــی از آن در 

ســاخت مهمات مجموعه ای از استانداردها 
را اجرا کند. این استانداردها به جای مداخله 
در ســاخت بــر مدیریــت رویه هــای ســاخت 
متمرکز بودنــد. تمرکز بر مدیریــت به معنای 
آن بود که وزارت دفاع در آغــاز رویه های مورد 
اســتفاده در جریان تولید را بازرســی می کند 
و پــس از آن بــرای اطمینــان از پایــدار مانــدن 
کیفیــت، کار بازرســی محصــول تولیــدی را 
انجام می دهد. این کار امروزه با صدور گواهی 
ارزیابی برای یک شــرکت یا ســازمان از سوی 

نهــاد صادرکننــده گواهــی انجــام می شــود تا نســبت به 
کیفیت و پایداری محصول/خدمات اطمینان به دست 
آید. استانداردهای وزارت دفاع نشان داد که به سامانه ای 
از اســتانداردهای تضمیــن کیفیــت نیاز اســت کــه تنها 
مورد نیــاز صنایع دفاعی نیســت، بلکه در ســایر صنایع 
کاربردی بیشتر دارد. در بریتانیا تا دهه ۱۹۷۰ مسئولیت 
فروشــنده این بود که برای کســب اطمینان درباره اعتبار 
تأمین کنندگان  تحقیــق کند و کیفیت و ثبــات روندهای 
آنهــا را مــورد ارزیابی قــرار دهد کــه موجب اتــلاف وقت و 

هزینه های زیادی می شد. 
در ســال ۱۹۶۹ یک کمیته دولتی سفارش و تأکید کرد که 
»باید روش هــای تأمین کنندگان بــر پایه اســتانداردهای 
عمومی تضمیــن کیفیــت ارزیابی شــوند.« در پاســخ به 
این ســفارش نخستین اســتاندارد کیفیت ســامانه های 
مدیریــت در جهــان بــه نــام BS5750 در ســال ۱۹۷۹ از 
 British Standards( سوی مؤسسه استاندارد بریتانیا
Institution( منتشــر شد. این اســتاندارد جدید »یک 
سند قراردادی مشترک را ارائه می دهد که نشان می دهد 
تولید صنعتی کنترل شده اســت«. BS5750 جایگزین 
اســتانداردهای صنعتی فــردی شــد و کیفیت و ثبــات را 
برای همــه مصرف کننــدگان در تمــام صنایــع در بریتانیا 
تضمیــن کــرد. ســندISO-9000  از زمانی که شــروع به 
کار کرده، مورد بازنگری های زیادی قرار گرفته تا اطمینان 
حاصل شــود کارآمد و مرتبط اســت. نخســتین بازبینی 
در ســال ۱۹۹۴ انجام شــد تا عناصر نامشــخص نســخه 
۱۹۸۷ پاک ســازی و بر تضمین کیفیت از طریق اقدامات 
پیشگیرانه متمرکز شــود. یکی از مهم ترین و موفق ترین 
بازنگری های این اســتاندارد در ســال ۲۰۰۰ انجام شــد. 

بر پایــه گزارش دفتــر ارزیابی بریتانیا نســخه جدید 
ISO-9001:2000  روشــن کرد که هدف اصلی 

استاندارد مدیریت فرایند اســت و به دنبال آن بود که به 
جای »یک ســامانه اســناد« به »یک ســامانه مســتند« 
برســد، اما این دیدگاه در نسخه های پیشین روشن نبود 
و بازنگری ســال ۲۰۰۰ تمرکز اصلی اســتاندارد را روی این 
موضوع گذاشت و خواستار تعیین »اثربخشی سیستم 

مدیریت از طریق ارزیابی کارایی فرایند« شد. 
از  ترکیبــی   ISO-9001:2000 نســخه 
 ISO-9001،  ISO-9002، نسخه های پیشین
ISO-9003 بــود کــه هشــت اصــل بنیادیــن 
مدیریت کیفیت را به این شرح معرفی می کرد: 
تمرکز بــر مشــتری، رهبــری، مشــارکت افــراد، 
رویکرد فرایندی، رویکرد نظام مند به مدیریت، 
پیشرفت پیاپی، رویکرد واقعی به تصمیم گیری، 
روابط متقابل ســودمند تأمین کننــده. دیدگاه 
پشت این اصول آن است که آنها عنوان مبنای 
هدایــت ســازمان به ســمت بهبــود عملکــرد و 

بهره وری به کار آیند. 

 اســتانداردهای کمیســیون بین المللــی 
ISO و (IEC) الکتروتکنیکی

 IEC یکــی دیگــر از نهادهــای اســتاندارد بین المللــی
اســت کــه مســئولیت ایجــاد اســتانداردهای لازم 
بــرای فناوری هــای الکترونیکــی را بــر عهــده دارد. ایــن 
مســئولیت از ســوی IEC در همکاری با ســایر نهادهای 
اســتاندارد از جمله ISO، اتحادیه بین المللی مخابرات 
و IEEE انجــام می شــود. اســتانداردهای مشــترکی کــه 
 »ISO/IEC« تولیــد می کننــد بــا پیشــوند IEC و ISO
مشــخص می شــوند. نمونــه ای از ایــن اســتانداردها
ISO/IEC27001:2013  اســت کــه الزامــات راه انــدازی 
و اجــرای یــک ســامانه مدیریــت امنیــت اطلاعــات را 

مشخص می کند. 

مهران امیری  

mehranamiri
@gmail.com

عمومی تضمیــن کیفیــت ارزیابی شــوند.« در پاســخ به 
این ســفارش نخستین اســتاندارد کیفیت ســامانه های 
۱۹۷۹ در ســال ۱۹۷۹ در ســال ۱۹۷۹ از 
British Standards
( منتشــر شد. این اســتاندارد جدید »یک 
سند قراردادی مشترک را ارائه می دهد که نشان می دهد 
BS5750 جایگزین 
اســتانداردهای صنعتی فــردی شــد و کیفیت و ثبــات را 
برای همــه مصرف کننــدگان در تمــام صنایــع در بریتانیا 
  از زمانی که شــروع به 
کار کرده، مورد بازنگری های زیادی قرار گرفته تا اطمینان 
حاصل شــود کارآمد و مرتبط اســت. نخســتین بازبینی 
 انجام شــد تا عناصر نامشــخص نســخه 
 پاک ســازی و بر تضمین کیفیت از طریق اقدامات 
پیشگیرانه متمرکز شــود. یکی از مهم ترین و موفق ترین 
۲۰۰۰ انجام شــد. 

بر پایــه گزارش دفتــر ارزیابی بریتانیا نســخه جدید 
  روشــن کرد که هدف اصلی 

ISO/IEC27001:2013  اســت کــه الزامــات راه انــدازی 
و اجــرای یــک ســامانه مدیریــت امنیــت اطلاعــات را 

مشخص می کند. 

ادامه از صفحه ۷ 

به دنبال آب در کویر لوت 

INTERVIEWگفت وگو

الگــوی ســوم »تأمین مالــی مبتنی بــر درآمــد« یا 
)Revenue Based Finance )RBF اســت. 
مدت زمان این الگوی مشارکت بالاتر از یک سال 
اســت، یعنی معمــولاً مشــارکت بین دو تــا چهار 
ســال صورت می گیــرد. الگوی متناســبRBF  در 
ایران الگوی ســه ســاله اســت. از آنجا که توســعه 
برخــی دارایی هــا، به ویــژه دارایی هــای مربــوط بــه 
تجهیزات فنی در کوتاه مدت قابلیت تسویه بدهی 
را ندارند، مبلغ این بدهی، پس از رسیدن به سود 
عملیاتی به تدریج تســویه خواهد شد. دلیلی که 
باعــث شــده شــرکت های خارجــی و بــزرگ از این 
الگو اســتقبال کنند، آن اســت کــه بنیان گــذاران 
دیگر مجبور نخواهند بود سهام شرکت خود را به 
تأمین کنندگان مالی بدهند و طبیعتاً مداخله این 

افراد در کسب وکارشان کمتر خواهد بود. 

 در ایــران کدام یــک از ایــن ســه 
مدل بیش از بقیه می تواند مثمر باشد؟

شــرکت ها بــه هریــک از ایــن الگوهــا و ابزارهــا در 
جای خود نیــاز خواهند داشــت. در حــال حاضر 
شرکت هایی هستند که سعی کرده ام از هر سه این 
ابزارها در مورد آنها استفاده کنم. هیچ یک از این 
سه الگو بر دیگری برتری ندارد و هر سه ویژگی های 
مشــترکی دارنــد. از جملــه اینکــه هیچ کــدام وارد 
سهام داری نمی شوند، بلکه ضمانت های دیگری 
می گیرند یا نهایتاً سهام را به عنوان وثیقه مطالبه 

می کنند.

 شــما به عنوان بنیان گــذار یک 
استارتاپ (اسمارت آپ) از کدام یک از این 

الگوها استفاده کرده اید؟
در فانــد جدیدی کــه طراحــی کرده ایــم، همچنان 
سهمی را برای سهام داری در سبد سرمایه گذاری 
اختصــاص داده ایــم. البته بــا در نظر گرفتــن این 
نکته که ســهام داری را در مورد شــرکت هایی اجرا 
می کنیم که می توانند با این ابزارهای بدهی رشد 
کنند و در نتیجه این رشد، سهام این شرکت ها نیز 
باارزش می شــود. در واقــع حدود ۲۰ تــا ۳۰ درصد 
منابــع را بــه ســهام داری اختصــاص می دهیــم و 
۷۰ یــا ۸۰ درصــد باقی مانــده را بر ابزارهــای بدهی 
متمرکز می کنیم. این چینش سرمایه برای بازارهای 
مالی جذاب تر اســت. طی دو سال گذشته رقمی 
نزدیک به ۷۰۰ میلیارد تومان در سکوهای تأمین 
مالــی جمعــی فرابــورس جمع آوری شــده اســت. 
از این مبلــغ توانســتیم ۱۵۰ میلیــارد تومــان آن را 
به اســتارتاپ هایی که نمی توانســتند از بــازار و از 
ســرمایه  گذاران تأمین مالــی انجام دهنــد، تزریق 
کنیم. پیش بینی می کنم رقم اندوخته شده در این 
فاند بــه ۵۰۰ میلیارد تومان برســد. بــه این ترتیب 
رقم قابل توجهی را می توان به سمت اکوسیستم 

نوآوری سوق داد. 

 بازارهای مستعدی که در آینده 

مناسب سرمایه گذاری باشند، از نظر شما 
کدام بازارها هستند؟ و با عنایت به اینکه 
طی سال های گذشته سرمایه گذاران بزرگ 
و ســنتی کــه بــه حیطــه اســتارتاپی وارد 
ایــن  بــه  نســبت  اکنــون  نمی شــدند، 
کسب وکارها اقبال نشان داده اند، به نظر 
شــما ســرمایه گذاران مســتعد به ورود در 
حیطه نوآوری چه گروهی از افراد هستند 
و نقش این سرمایه گذاران در آینده تا چه 

میزان پررنگ خواهد شد؟

کسب وکارهای بزرگ شامل دسته های گوناگونی 
هســتند؛ برخی از آنها ذاتاً نوآورانه هســتند؛ این 
کســب وکارها ظرفیت همکاری با کسب وکارهای 
مشــابه خودشــان را به صــورت مشــارکتی دارند. 
برخی نیز به دلیل نگاه تمامیت خواهانه فاقد این 
ظرفیت همکاری هستند. در این حیطه دو الگو را 
مشاهده می کنم. یکی از آنها به این ترتیب است 
که مثلاً من به عنوان یکی از اعضای هیئت مدیره 
مجموعه »خانومی« می بینم که ظرفیت همکاری 
ایــن مجموعــه بــا اســتارتاپ هایی کــه در زنجیــره 
ارزش »خانومــی« قــرار دارند تا چه میزان اســت. 
از آنجــا که مجموعــه خانومی، خــود در ابتدا یک 
اســتارتاپ بوده، همکاری با استارتاپ های جدید 
را خیلی راحت تر به انجام می رساند. به بیان دیگر 
شرکت هایی که به شــکلی نوآورانه رشد کرده اند، 
می توانند به مثابه موتورهای حرکتی نوآورانه برای 

شرکت های کوچک تر از خود عمل کنند. 
دســته دیگــری از شــرکت ها هــم هســتند کــه 
به اصطلاح حضوری کاریکاتــوری دارند و به دلیل 
کســب یــک جایــگاه انحصــاری در بــازار، بــه این 
حیطــه وارد شــده اند و اغلب هم دلیــل موفقیت 
آنها، نــوآوری نیســت. در مورد بازارهای مســتعد 
آینده، نظر شخصی من این اســت که ما اعضای 
اکوسیســتم اســتارتاپی مشــابه اعضای یک تیم 
حرفه ای هســتیم که بــا ابزارهــای حفــاری عمیق 
و کارشناســان زبــده و نیــروی انســانی کوشــا در 
کویر لوت اقــدام به حفر چــاه آب کرده ایم! و وقتی 
پس از هزار متر حفــاری به اندکی آب می رســیم، 
جشــن می گیریم! از ســوی دیگر در اکوسیســتم 
اقتصادی ایران، افرادی را داریم که در یک دشــت 
پر آب و علف با نیم متر کندن زمین به آب )درآمد( 
رسیده اند. به بیان دیگر موارد بسیاری را می توان 
مثــال زد کــه بیــن توانمنــدی و هوش کســب وکار 
و دســتاوردهای مالــی هیچ گونــه تناســبی برقــرار 
نیست. مثلاً یک نفر بدون داشتن دانش مدرن، 
به طور مستمر ۳۰ سال در بازار آهن فعالیت کرده  
و حالا می توانــد کل اکوسیســتم نــوآوری را بخرد 
و بفروشــد! نکته این اســت کــه ما بایــد بیاموزیم 
پتانسیل های خود را در زمینه های مستعد صرف 
کنیم؛ یعنی حوزه هایی که جریان خلق پول از قبل 
به وجود آمده و محصول و فناوری خــود را در این 
جریان خلق پول توســعه دهیم و نــه بالعکس که 

دنبال پیدا کردن آب در کویر لوت باشیم!



شــــــــــــــمــــــــــــــاره ۹۵
۲۴ اردیبهشت ۱۴۰۲
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طنز و حکمت
H U M O R
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W I S D O M

به نظرتان هم وطن عزیز از چی این قدر شاکی بود؟ همان طور که خودش قسم خورد 
فیلترشکن هم نداشت که گول رسانه های نامرد را بخورد. با گوشی اش هم لابد ماربازی می کرد 

که طبق آخرین استعلام های دریافتی تا اطلاع ثانوی بلامانع تشخیص داده شده است

نصایح همام تبریزی

سخن بد چو گند 
مردار است 

محمد پسر فریدون همام تبریزی شاعر 
پارسی سرای قرن هفتم )۶۳۶-۷۱۴ ه.ق.( 
در تبریز چشــم بــه جهــان گشــود. او در 
ســرودن غزل توانایی بالایی داشــت. وی 
از معاصــران و دوســتان نزدیــک خواجــه 
شمس الدین، صاحب دیوان جوینی بود. 
بر پایه گفتــه برخی تاریخ نــگاران، وی زیر 
نظر خواجه نصیرالدین طوسی تحصیل 
کرد و از نزدیکان قطب الدین شــیرازی به 
شمار می رفت. گفته می شود قطب الدین 
کتاب »مفتاح الفتوح« را با پافشاری همام 
تألیف کرد. همام پس از تحصیل مقامی 
کســب کــرد و چندگاهــی در آذربایجــان 
به عنوان وزیر انتخاب شــد. همــام درباره 

ارزش سخن خوب و اثر آن می گوید:

سخن خوب و لهجه شیرین
گر نداری تو با کسی منشین

هم به اندازه گوی آن را نیز
که ز کم گفتن است مرد عزیز

سخن خوب چون شود بسیار
خوار گردد نیاورند به کار

تشنگان را مده تو چندان آب
کآب را در نظر نماند آب

سخن بد چو گند مردار است
جای بدگوی بر سر دار است

خیر گویان چو در حدیث آیند
مستمع را حیات افزایند

به سخن های سخت دل مشکن
سنگ خارا بر آبگینه مزن

با لطیفان سخن مگوی درشت
صورت خوب نیست لایق زشت

HINT نکته

چه کسی اعتراض دارد؟

١
همان طــور که بــا گوشــی اش ور می رفت، گفــت: »من با 
همه چیز مشــکل دارم. یعنی چی اصلا؟ً« گفتم: »چی 
یعنی چی اصلا؟ً« گفت: »همین دیگه. همین اوضاعی 

که هستیم.« گفتم: »خب توی چه اوضاعی 
هستیم؟« غافلگیر شد.

کمی این طرف و آن طرف را نگاه کرد و با تردید 
گفــت: »هیچــی اصــلاً ولــش کــن. همه چیز 

عالیه.«
گفتم: »پس اعتراضی نداری؟« گفت: »نع« 
گفتم: »همین؟!« با تته پته گفت: »نه نه... از 
عوامل و مسئولان دل سوز تشکر می کنم.« 
گفتم: »فیلترشــکن که نداری؟« گفت: »نه 

به خدااااا...«

٢
به نظرتان این هم وطن عزیز از چی این قدر شــاکی بود؟ 
چطور شــد کــه یکهو آن قــدر راضی شــد؟ همان طــور که 
خودش قســم خــورد فیلترشــکن هم نداشــت کــه گول 
رسانه های نامرد را بخورد. با گوشی اش هم لابد ماربازی 
می کرد که طبق آخرین اســتعلام های دریافتی تا اطلاع 
ثانوی بلامانع تشــخیص داده شده اســت. واقعاً ماجرا 

چه بود؟

٣  
بــا دکمــه فیلترشــکن کشــتی می گیــرم، امــا 

وزن مان جور نیست.
هر دفعه با یک بشکن به جای فیلتر، خودم را می شکند 
و با زبان بی زبانی بهم می گوید: »عزیــزم خیال می کنی 
من مصلحتت را که بزرگ ترهایت تشخیص 
داده انــد بــه تــوی شــیرین عقل می فروشــم؟ 
اصــلاً تــو اینترنــت داخلــی خریــدی کــه این 

کثافت بازی ها را درنیاوری.«

۴
فیلترشــکن ها هــم پــررو شــده اند. قدیم هــا 
این قــدر زبــان نداشــتند، الان دیگــر انــگار با 
شــرکت های دانش بنیــان  وارداتــی از کانــادا 
زیــاد چرخیده اند که زبان شــان دراز شــده اســت، حتی 

درازتر از چت  جی پی تی.

۵
آن عزیز بزرگواری که سر ستون نشسته بود و از اوضاع 
شــاکی بود اما پشــیمان شــد، هنوز دارد با گوشه چشم 
چپ چــپ نگاهــم می کنــد. فکــر کنــم دارد بــه ایــن فکر 
می کند که برود از چت جی پی تی و سایر بستگان سببی 
و نسبی اش بپرســد: »چطور می توانم شکایت خودم را 

از چرخش بیش  از حد فیلترشــکن طوری بیــان کنم که 
بلامانع باشد؟«

۶
اما به نظرم این بزرگوار اشــتباه می کند. شــاید بشــود از 
هــوش مصنوعــی این طور ســؤال کرد: »چطور می شــود 
با فنــاوری ۵G کــه حســرت ۹۹ درصــد مردم دنیاســت، 
از صد تــا ســایت و برنامــه و اپ و مــپ و فلان و بیســار، 
۹۹ درصدشــان بــاز نشــود؟ چطــور می شــود آن برنامــه 
زبان دراز »اســمش را نبر اما خودش را بیار« نمی فهمد 
که ما بخواهیم هــم نمی توانیم بهش پــول بدهیم؟ چرا 
حالی اش نیســت که برای همیــن مجبوریم پولــش را با 
احتســاب درصد و اســکونت و حق الزحمه و پول چایی 
و عــوارض قانونــی و غیرقانونــی دیگر، بدهیم به دســت 
بزرگوارانی که در پشت دیوار و صحنه و پرده کلی زحمت 
می کشند تا »سلام صبح به خیر« ما در گروه واتس اپی 

فامیل ها بارگذاری شود؟«

٧
تا وصل شوی سریع و تیز و جنگی

تا بلکه بیفتد نتت از هر لنگی
تا عضو جهان بمانی از هر جهتی
یک لقمه بزن ز خدمت فرهنگی

شب نوشته های یک بچه نوآور! (۸2)

مهمان داریم!
 این روزها به اندازه کافی بی اعصاب هســتیم و 
شــده ایم ماننــد بشــکه باروتــی کــه خــودش 
نمی خواهد منفجر شــود، اما گویا دیگرانی هستند که 
دوست دارند بترکانند و این وظیفه مقدس را خالصانه و 
۲۴ ساعت و هفت روز هفته انجام می دهند؛ وقتی یکی 
از همین هــا کــه می خواهــد بترکانــد، رأس 
ساعت ۲۲:۵۶ روی گوشی آگهی نیمه تجاری 
ارسال می کند، فتیله را آتش زده و متن را که 
می خوانی، هنوز آتش به چاشــنی نرســیده، 

انفجار رخ می دهد و می ترکاند!

 حرفه ای شدن اینترنت )نام ابتکاری 
یکی از مدیران خوشحال دولتی برای 
اینترنت ویژه ای که قرار است به برخی افراد و 
نه ما عــوام بدهند تــا مانند خیلــی چیزهای 
دیگر هم قطع باشد و هم وصل( این خوبی را داشته که از 
تعداد هشــدارهای گاه و بی گاه کاسته شــده؛ حالا تنها 

پیامک های هزینه آبونمان تلفن ثابت و برق و هشــدار 
قرار گرفتــن در ردیــف مشــترکان پرمصــرف آب و اخطار 
دیرکرد اقســاط وام و هشــدار رعایت حجاب را دریافت 
می کنیــم. دولتی هــا ایــن یــک قلــم را آموخته انــد کــه 
آزاررسانی پیامکی را محدود به محتوا کنند و گاه و بی گاه 
پیامک نفرستند. اما سازمان های سرگردان بین دولتی 
و خصوصی کار خودشان را می کنند، نابهنگام پیامک 
می دهنــد و متن پیامــک نامربوطــی که ســاعت ۲۲:۵۶ 

می فرستند هم روی اعصاب و روان رژه می رود. 

 نوشــته اند: »مهمان داریــم! میزبانــی ۳۰۰ برند 
صادراتی ایران از ۱۰۰۰ تاجر بین المللی از ۶۰ کشور 
دنیا در نمایشــگاه ایــران اکســپو!« نزدیک به نیمه شــب، 
مخاطبی که قرار بوده استراحت کند، درباره مهمانی ای که 
۳۰۰ صادرکننــده بــرای ۱۰۰۰ صادرکننــده خارجــی برگــزار 
خواهند کرد، چــه کاری می تواند بکند کــه برایش پیامک 
ارسال می شود؟ خدمه لازم دارید؟ دنبال کسی هستید که 
حرکات مــوزون انجام دهــد؟ یا سیاهی لشــکر و گریه کن و 
هوراکــش می خواهیــد؟ بهتــر و درســت تر بنویــس، مگــر 

صحبت از موزه لوور یا ان  پی تی است؟

 همین چند روز پیش بود که با سامان و محمد 
پیام رســانی  شــیوه  دربــاره  گفت وگویــی 

کسب وکارها به مشتریان شان داشتیم. نکات جالبی 
از ویژگی های پیام رسانی کسب وکارهای موفق را اشاره 
می کردند که چون پیرامون خودمان انجام نمی شــود، 
»ایــن  می گفــت:  می آمــد.  چشــم  بــه  خیلــی 
خدانشناس ها وقتی قرار میشه حرفی بزنن، همون رو 
میگــن، پرت وپــلا تحویل نمیــدن. این جور نیســت که 
رئیس یــه چیز بگه، معــاون حرف دیگری بزنــه، روابط 
عمومی قضیــه رو جمع کنــه و...؛ در سایت شــون هم 
همون رو می نویسن، تبلیغات رسانه ای شون هم حرف 
دیگری نمی زنــه؛ نیاز هم نداره هــر روز تکذیبیه صادر 
کنــه و از دســت رســانه ها بناله که شــیطنت کــردن یا 
حرف ها رو نفهمیدن.« سامان می گفت: »لازم نیست 
خدا و پیامبر و هفت جد و آباد خودت را جلوی چشم 
دیگــران بیــاری. چیــزی هســت بــه نــام یکپارچگی در 
ارسال پیام از ابزارهای گوناگون به شکل هدفمند برای 
دایره مخاطبان فعلی و احتمالی که در کنار شفافیت 
معجزه می کنه. و بدین ســان چند نفر در گوشــه ای از 
دنیا می تونن شرکتی بین المللی رو ایجاد و اداره کنن.« 
حالا ما هر بــار که حتی یــک پیام را ســاعت ۲۲:۵۶ در 
چشــم مخاطب هم زبان خودمان فــرو می کنیم، جای 
هزارتا پرســش می گذاریم و مخاطب بیچاره نمی داند 
نزدیک نیمه شــب با مهمان و مهمان دار و پیام رســان 

چه کند؟ 
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